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CINCINALUL tN ACȚIUNE 

CHIMIA —SPRIJIN 
TOT MAI EFICIENT 
AL AGRICULTURII

Ing. Atanass DIACONESCU
adjunct al ministrului industriei chimice

Românii se numărâ printre deschi
zătorii de drumuri în domeniul chimi
zării gazului metan. încă în 1917, acesta 
a fost utilizat ca materie primă la fabri
carea cianamidei de calciu — îngrășă- 
mînt chimic, iar în 1936, la Tîrnăveni, 
s-a construit, pentru prima oară în

CONCENTRAREA Șl
SPECIALIZAREA PRODUCȚIEI,
ATRIBUTE ALE

ZOOTEHNIEI MODERNE
Ing. Nicolae BARBU
vicepreședinte
al Consiliului Superior al Agriculturii

Ca urmare a sprijinului acordat de 
partid și stat, a măsurilor tehnico-or- 
ganizatorice întreprinse, a interesului 
manifestat de consiliile de conducere și 
cadrele tehnice din unități, creșterea ani
malelor a devenit una din principalele 
ramuri de producție ale agriculturii coo
peratiste. în anul 1968, de pildă, aproape 
30 la sută din veniturile obținute de coo
perative au fost realizate din sectorul 
zootehnic, aceste unități deținînd în pre

Europa, o instalație de obținere a amo
niacului sintetic, plecînd de la gaz me
tan. Cu toate acestea, în România ani
lor de dinainte de Eliberare, industria 
de îngrășăminte chimice era aproape 
inexistentă. In timp ce pînă la naționa
lizarea principalelor mijloace de pro

zent peste 40 la sută din efectivul total 
de bovine, 26 la sută din efectivul de 
porcine și 38 la sută din cel de ovine. 
Zootehnia este însă departe de a con
tribui, potrivit potențialului ei, la realiza
rea veniturilor în ansamblul agriculturii.

Tocmai de aceea, pornindu-se de la 
posibilitățile reale existente, proiectul 
de Directive al celui de al X-lea Con
gres al P.C.R. prevede ca producția 

ducție nu exista decît o singură fabrică 
de îngrășăminte chimice — la Valea Că
lugărească cu o capacitate de 1 100 tone 
pe an — România are astăzi în produc
ție opt mari unități, care în anul 1968 
au produs pentru agricultură cantitatea 
de două milioane tone de îngrășăminte 
chimice.

în întîmpinarea celei de a 25-a ani
versări a Eliberării patriei și a Congre
sului al X-lea al partidului, industria 
noastră chimică se prezintă cu un bogat 
bilanț de înfăptuiri. Cîteva cifre sînt 
grăitoare. Producția globală a acestei ra
muri a crescut în anul 1968 de 50 de ori 
față de 1938. Ritmul mediu anual reali
zat de industria chimică în perioada 
1950—1968 a fost de 22,2 la sută, ritm ce 
depășește pe acela al altor ramuri indus
triale din patria noastră, fiind superior 
multor țări europene cu tradiție veche 
industrială.

în cadrul industriei chimice o atenție 
deosebită s-a acordat fabricării produse
lor destinate agriculturii și zootehniei. 
Nu departe de Bistrița s-a construit 
Combinatul de îngrășăminte cu azot Pia-

(Continuare in pag a 4-a)

globală animală să sporească în anii 
cincinalului următor cu 25—28 la sută.

Așa cum se apreciază în proiectul de 
Directive „în perioada următoare, tre
buie asigurată dezvoltarea mai rapidă 
a șeptelului în sectorul socialist, pentru 
ca acesta să dețină principala pondere 
în totalul efectivelor de animale".

Realizarea acestor obiective presu
pune o mai bună organizare a proce
sului de producție, creșterea sub
stanțială a producțiilor medii obținute 
de la fiecare animal.

Apreciem ca deosebit de valoroasă 
indicația cuprinsă în proiectul de Di
rective, potrivit căreia, producția anima
lieră, care oferă largi posibilități pen
tru mărirea veniturilor bănești ale coo
perativelor agricole, va trebui să spo
rească într-un ritm mai ridicat. în a- 
cest scop : „Se vor dezvolta ferme spe
cializate pentru producția de lapte, car
ne de porc și de pasăre, cu deosebire 
în jurul orașelor, în vederea unei mai 
bune aprovizionări a populației cu a- 
ceste produse".

Se știe că rentabilizarea zootehniei 
este condiționată de aplicarea unor teh
nologii de creștere care să asigure pro
ducții mari, la un preț cît mai redus 
Aplicarea unor asemenea tehnologii

(Continuare în pag. a 5-a)
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Miez de vară pe 
ogoarele dobrogene. 
La I.A.S. Pietreni, jude
țul Constanța, ziua fie
cărui combiner se mă
soară în mii de kilo
grame de grîu.
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tele de învățâmînt superior, se desfășoară 
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UTIL LEGUMICULTORILOR
La cooperativa meșteșugărească „Teh- 

nometalica“ din București se execută o 
pompă specială, care acționează prin co
nectare la rețeaua electrică. Ea este ușor 
de transportat și manevrat, puțind lucra 
Ia marginea unui riu, iaz sau chiar la 
gura unei fintini, pentru a capta apa 
necesară irigării grădinii respective.

Pînă acum cîteva zile au și fost livrate 
circa 1 200 de pompe de acest tip.

UN EVIDENT EFECT 
AL MECANIZĂRII

Pe o suprafață de peste G0 000 ha de 
sfeclă de zahăr s-a executat, în această 
primăvară, semănatul de precizie (cu 
distanța de 3—4 cm între boabe pe rind). 
Prin această perfecționare adusă tehnolo
giei culturii, s-au putut economisi, la e- 
fectuarea răritului, peste 360 000 de zile- 
muncă. Efectul economic pe care îl va 
avea generalizarea acestei metode pe 
toată suprafața cultivată cu sfeclă este 
ușor de înțeles.

PE BUNA DREPTATE...
La Urziceni a fost organizată, de curînd, 

o instruire a apicultorilor din județul 
Ilfov. Cu acest prilej, ing. Victor Voicu 
și instructorul Dumitru Sofronie, din par
tea filialei județene a Asociației crescă
torilor de albine, au vorbit despre formele

INSTANTANEU

Premiatii
Ceea ce am văzut zilele trecute pe pămîn- 

turile mănoase ale Bărăganului era o ade
vărată bătălie. O ofensivă năvalnică, des
fășurată pe frontul larg al recoltei.

Zeci de combine înaintau, ca niște 
tancuri grele, una după alta prin lanurile 
aurii, cu spicul doldora de boabe. De pe 
platforme, sacii cu grîu erau transportați 
spre hambare, în vreme ce alte mașini au
tomate adunau paiele și le transformau 
în baloturi. Iar în urma preselor soseau 
tractoarele și apoi semănătorile, care în- 
gropau în țarina umedă sămînță unei noi 
recolte.

Ca un veritabil strateg, inginerul Emil 
Luca, directorul întreprinderii agricole de 
stat Mircea Vodă, județul Ialomița, se de
plasa pe rînd de la un agregat la altul, in
tervenind acolo unde era nevoie.

— De pe parcela aceasta, de aproape 200 
de hectare, situată pe colina Grădiștea, 
unde ne aflăm — spunea el — am obținut 
o producție medie la hectar de 4 000 de 
kilograme de grîu curat. Și cred că ase
menea producții vom obține de pe toate 
cele 900 de hectare, cultivate cu grîu.

— O să vă realizați angajamentul luat 
în întrecerea socialistă ?

— 11 vom depăși, cu certitudine !
...Coborîse seara. Iureșul muncii înce

tase. La acea oră, la toate cele patru ferme 
vegetale ale întreprinderii, combinerii, 
tractoriștii, șoferii erau prezenți la anali
za muncii și întocmirea planului pentru a 
doua zi. Ne-am oprit la ferma Bor cea, toc
mai cînd inginera Constanța Drăgan în
mâna combinerului Savu Dobrinciu un plic. 
Nu era o scrisoare obișnuită. Plicul con
ținea un premiu de o sută de lei, drept 
stimulent pentru cele patru hectare recol
tate în ziua aceea, de pe care au rezultat 
peste 16 tone de boabe. Plicuri asemănă
toare le-au fost înmînate și combinerilor 
Alexandru Moldoveana și Nicolae Coman.

de tocă șl tratamentul practic adecvat, in- 
sistindu-se în mod deosebit asupra pre
venirii bolii și cunoașterii medicamentelor 
indicate.

Apreciind lecțiile respective apicultorii 
prezent! au propus, totodată ca, pe viitor, 
asemenea instruiri să fie însoțite de filme, 
diafilme, de planșe și albume, astfel incit 
expunerile teoretice să fie ilustrate cit 
mai bogat. (Gheorghe GHEORGHIU, cores
pondent).

CARTOFI DE SAMÎNTA — 
PE MĂSURA NECESITĂȚILOR

Cerințele, diverse ale consumatorilor 
de cartofi și ale industriei vor fi satisfă
cute, în totalitate, intr-un viitor apropiat. 
Măsurile luate — pe baza cercetărilor în
treprinse în acest sens — la I.C.C.S. 
Brașov — au permis modificarea struc
turii soiurilor.

în perioada 1970—1975 se vor produce, 
mai ales, soiuri timpurii, semitimpurii 
și semitirzii, de calitate superioară. în- 
cadrindu-se in aceste limite, soiurile Sir- 
tema, Ostara, Urgenta, Brașovean, Mă
gura, Colina și Desiree vor ocupa 65 la 
sută din suprafața cultivată cu cartof. 
S-a modificat corespunzător, ponderea 
acestor soiuri in sistemul producerii de 
sămînță.

Mai buna organizare a acestui sistem, 
pe baza eforturilor depuse de cercetători 
pentru obținerea verigilor superioare de 
înmulțire la cartoful liber de boli viro- 
tice, va permite ca, începind din 1972, 
numai în cooperativele agricole să se 
producă anual, constant, peste 100 000 tone 
de material de plantat. Se creează astfel 
posibilitatea ca în 1973, toată cantitatea 
necesară de cartofi de sămînță să fie 
produsă în țară.

PENTRU TRANSPORTUL FURAJELOR 
VERZI

La Uzina de reparații din Timișoara a 
fost proiectat și realizat un nou utilaj 
agricol destinat transportului furajelor 
verzi. Este vorba de o autobenă bascu
lantă, cu o capacitate de 5 tone. Cuplat 
la mașina de recoltat, noul utilaj asigură 
încărcarea și descărcarea mecanizată a 
furajelor, înlocuind pe această cale mun
ca mai multor lucrători.

Primele 30 de autobene basculante au 
și fost livrate unor întreprinderi agricole 
de stat.

O NOUA METODA DE DIAGNOSTIC
Numeroși medici veterinari din rețeaua 

laboratoarelor de diagnostic din țară 
și-au însușit recent, timp de două săptă- 
mini, la I.C.V.B. — Pasteur, una din cele 
mai moderne metode de stabilire a diag
nosticului în bolile virotice, bacteriene și 
parazitare Ia animale : imunofluorescența.

Mult mai expeditivă, mai sensibilă față 
de metodele clasice, această metodă — 
bazată pe apariția fluorcscenței in pre
paratele microscopice folosite — face 
posibilă stabilirea rapidă a diagnosticu
lui, fapt care permite mai multă opera
tivitate în aplicarea măsurilor generale

• f •zilei
Care dintre cei 38 de combineri de la 

cele patru ferme ale I.A.S. Mircea Vodă 
vor mai fi primit oare astfel de premii în 
seara aceea ? O vor afla cu toții mîine, 
prin intermediul foii volante, redactată de 
comitetul sindicatului.

Deocamdată e noapte și Bărăganul doar
me, copleșit de liniște.

Mircea NOVAC

și iniunoprofilactice. în turbare, de pildă, 
folosind metodele obișnuite, diagnosticul 
se stabilește in 10—15 zile, timp în care țk 
omul sau animalele mușcate de ciini, 
vulpi etc., suspecți de turbare, sînt supu
se in mod obligatoriu unui tratament 
preventiv.

Imunofluorescența permite stabilirea 
diagnosticului in 48 de ore. Datorită 
caracteristicilor prezentate, metoda imu- 
nofluorescenței se extinde tot mai mult 
în practica de teren din diferite țări ale 
lumii.

CU 20 DE ANI MAI REPEDE...
Cercetătorii Stațiunii experimentale sil

vice din Hemeiuși, județul Bacău, au 
plantat 30 hectare cu puieți de marc va
loare forestieră, altoiți eu ramuri de 
arbori maturi. Scopul acestor plantații 
îl constituie obținerea cu 20-30 de ani mai 
repede a semințelor de la arbori care, 
în mod normal, fructifică la virsta de 
30-40 de ani. Semințele realizate în acest 
fel sînt superioare celor recoltate din 
masivele păduroase. De aceea, ele vor fi 
Întrebuințate în scopul refacerii patrimo- . 
niului forestier.

CERBI LOPATARI
în pădurea Valea Rea, din raza Oco- . 

lului silvic Km. Sărat, a fost amenajată )px. 
o colonie de cerbi lopătari. Pentru început 
au fost aduse aici 12 perechi de cerbi. în 
vederea localizării lor a fost împrejmuită 
o suprafață de 12 hectare, in interiorul 
căreia au fost amenajate hrănitoare și 
jghiaburi pentru apă. Silvicultorii acordă, 
totodată, o atenție deosebită protejării 
cerbilor lopătari împotriva animan|ior 
răpitoare. ■

Microinterviu
Utilizind izotopii radioactivi

Interlocutor, dr. Martin Harnar, șeful 
laboratorului de mamifere, din Institutul 
de cercetări pentru protecția plantelor.

— O dată cu descoperirea izotopilor 
radioactivi și aplicarea lor în domeniul 
biologiei, studierea animalelor subterane 
a fost mult aprofundată. Se știe totuși 
că în ce privește rozătoarele, problema 
protecției — dat fiind utilizarea unor doze 
mai mari de izotopi ca în domeniul ento
mologiei — nu este chiar atît de simplă...

— După multe încercări și ealperimen- 
tări, colectivul laboratorului nostru \-e- 
laborat un procedeu de marcare a ani
malelor cu un ac de cobalt radioactiv, 
fixat subcutan, în partea dorsală a 
acestora. Procesul de marcare nu du
rează mai mult ca un minut, executîn- 
du-se sub protecția unui perete de cără
mizi de plumb, astfel îneît suma radia
țiilor primite de cercetători nu le pericli
tează sănătatea.

— în ce privește urmărirea animalelor 
marcate ?

— S-a stabilit că orbetele este activ 
atît ziua cit și noaptea. Viteza lui de miș
care pe galerie este de 60 centimetri pe 
secundă. Săpînd, animalul apucă rădăcini 
de plante și le trage în galerie, după 
care astupă cu pămînt gaura rămasă. 
Marcarea cu izotopi ne-a permis să stabi
lim că în 24 de ore un animal execută 554 
de mișcări, parcurgînd în realitate — deși 
pe distanțe mici — 1 466 de metri. Lun
gimea sistemului de galerii variază de 
la 15 m la pui, la 200 m la adulți, adîn- 
cimea galeriilor în zona cuibului ajun
gând la 80—100 cm. După experiențele reu
șite cu orbetele, colectivul laboratorului 
nostru a extins folosirea izotopilor și la 
șobolanul de apă și șoarecele subpămîn- 
tean, dăunători ce „activează" îndeosebi 
în regiunile de deal și munte.

............ ii i i

Buletin agrometeorologic
în primele două zile ale intervalului 1—7 iulie, vremea 

a fost răcoroasă și instabilă. Au căzut ploi temporare și 
averse însoțite de descărcări electrice. De la 3 la 5 iulie 
vremea a devenit frumoasă și s-a încălzit. Slabe averse de 
ploaie au mai fost semnalate izolat în Podișul Transilva
niei și Moldova.

La sfîrșițul intervalului, vremea a devenit ușor instabilă, 
cu cer variabil și ploi sub formă de averse, mai frecvente 
în jumătatea de nord-vest a țării și izolate în sud-est. Ex- 
ceptînd sud-estul țării, unde cantitățile de apă din preci
pitații au însumat numai 1—10 1/mp. în rest ele au oscilat 
în general între 10 și 30 1/mp, local fiind cuprinse între 
30 și 50 1/mp.

Temperaturile maxime din aer, înregistrate la 5 și 6 iulie, 
au fost cuprinse între 23° (Cîmpulung Muscel) și 32° (Videle 

și Berzeasca). în stratul arabil al solului, la 7 iulie, temperaturile medii au oscilat între 23° 
și 28° în vestul, sudul și sud-estul țării și între 18° și 23° în restul zonelor agricole.

în sudul țării condițiile meteorologice au fost favorabile campaniei de recoltare. Plan
tele aflate în plină vegetație (culturile prășitoare, furajere etc.) au avut un ritm intens 
de creștere și dezvoltare.

In intervalul 10—17 iulie vremea va fi în general instabilă la început, apoi se va ame- 
liora_ treptat. Cerul va fi temporar noros. Vor cădea ploi sub formă de averse însoțite de 
descărcări electrice, mai ales în prima parte a intervalului. Vîntul va prezenta intensifi
cări de scurtă durată din sectorul nord-vestic. Temperatura. în scădere la început, apoi 
în creștere ușoară, va avea minimile de 8°—18°, și maximele de 20°—30°.
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>LENARA LĂRGITĂ
L CONSILIULUI CENTRAL AL U.G.S.R.

ADEZIUNE DEPLINĂ 

FAȚĂ DE DOCUMENTELE 

PROGRAMATICE

ALE PARTIDULUI „Cerealele vor continua să dețină locul principal în producția 
vegetală, ajungînd în anul 1975 la 17,5—18,5 milioane tone“.

în zilele de 3 și 4 iulie s-au desfă- 
jrat lucrările Plenarei lărgite a Con- 
liului Central al Uniunii Generale a 
indicatelor din România.
Primul punct din ordinea de zi a fost 

insațgat dezbaterii Tezelor Comitet u- 
îi Cwitral al Partidului Comunist Ro
iau pentru Congresul al X-lea al 
artidului și a proiectului de Directive 
rivind planul cincinal pe anii 1971— 
375 și liniile directoare ale dezvoltării 
bonomiei naționale pe perioada 1976— 
180.
Cu privire la aceste importante do- 

jmente programatice ale partidului 
ostru, tovarășul Gheorghe APOSTOL, 
reședințele Consiliului Central al Uni- 
nii Generale a Sindicatelor, a făcut 
amplă și științifică expunere, în care 
trecut în revistă drumul parcurs de 

ira noastră în cei 25 de ani care s-au 
■urs de la Eliberare, relevînd, totoda-
i, perspectiva clară și luminoasă pe 
are Tezele C.C. al P.C.R. și proiectul 
e Directive ale Congresului al X-lea 
l partidului o deschid pentru dezvol- 
irea întregii economii naționale, pen- 
•u înflorirea vieții materiale și spiri- 
jale a poporului român în viitorii ani 
„în anul jubiliar al celei de-a 25-a 

tiiversări a Eliberării patriei de sub 
igul fascist — se arată în expunere — 
opdrul român face bilanțul marilor 
îalizări dobîndite, sub conducerea în- 
■leaptă a Partidului Comunist, în con- 
rucția socialismului. Drumul parcurs 
in acele zile fierbinți de luptă ale 
țiului 1944 și pînă astăzi este drumul 
■iumfului deplin al celei mai drepte 
rînduiri sociale cunoscute vreodată pe 
-est pămînt — socialismul".
Referindu-se la documentele pentru 

îl de al X-lea Congres al partidului, 
orbitorul a reliefat trăsăturile esențiale 
le acestora, remarcînd că ele abordea- 
ă de pe pozițiile marxism-leninismului 
roblemele și sensurile evoluției socie- 
iții românești, trasînd cu rigurozitate 
iiințifică și cuprinzătoare perspectivă 
rrcinile fundamentale ale partidului, 
rincipalele direcții de dezvoltare a ță-
ii, orientînd întreaga noastră politică
i ternă și externă în perioada următoa- 
e. Au fost analizate apoi principalele 
revederi ale celor două documente, 
ubliniindu-se sarcinile ce revin sin- 
ieatelor din diferitele ramuri ale eco- 
omiei și culturii în înfăptuirea obiec- 
Ivelor propuse. „în unitățile agricole 
e stat — a spus printre altele pre
miatele C.C. al U.G.S.R. — sindica
le să acorde toată atenția concentră-
ii eforturilor lucrătorilor din această 
amură către îmbunătățirea activității 
le întreținere a culturilor, desfășurarea 
n bune condiții a campaniei de recol- 
are de vară, accelerarea ritmului de 
executare a lucrărilor de irigații și utili- 
area deplină a celor existente, asigu- 
area producției de legume și a fondu- 
ui de stat, în vederea îmbunătățirii 
iprovizionării populației, intensificarea 
icțiunii pentru îngrijirea și păstrarea 
ifectivului de animale și ridicarea pro- 
luctivității lor“.

în cadrul dezbaterii documentelor 
lentru Congresul al X-lea al partidu- 
ui.au vorbit numeroși participanți. Cu- 
ântul lor a fost străbătut de hotărî- 
ea fermă de a-și spori contribuția la 
ndeplinirea planului de stat pe anul 
n curs, an hotărîtor pentru înfăptui- 
ea prevederilor actualului cincinal, a 
ingajamentelor luate în întrecerea so- 
:ialistă, de a-și mobiliza și mai mult 
orțele în vederea transpunerii în via- 
ă a programului grandios ce va fi 
idoptat de Congresul al X-lea al P.C.R. 

în încheierea dezbaterilor la primul 
punct din ordinea de zi, Plenara lăr
gită a C.C. al U.G.S.R. a aprobat în 
unanimitate, într-o atmosferă de pu
ternic entuziasm, o scrisoare adresată 
Comitetului Central aJ Partidului Co
munist Român, tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al C.C. al 
P.C.R. în scrisoare se arată că parti- 
cipanții dau o înaltă apreciere și își 
exprimă totala adeziune față de Tezele 
C.C. al P.C.R. și proiectul de Direc
tive ale Congresului al X-lea, docu
mente programatice de o excepțională 
valoare teoretică și practică pentru 
evoluția întregii opere de edificare so
cialistă a României, relevîndu-se, tot
odată, hotărîrea nestrămutată a orga
nelor și organizațiilor sindicale, a tu
turor membrilor sindicatelor de a în
tâmpina Congresul al X-lea al partidu
lui și cea de-a 25-a aniversare a Eli
berării patriei cu tot mai mari izbînzi 
pe calea făuririi viitorului luminos al 
națiunii noastre și înfloririi României 
socialiste.

în continuarea lucrărilor, Plenara a 
dezbătut „Raportul cu privire la pre
ocuparea organeloi- și organizațiilor 
sindicale pentru îmbunătățirea stării de 
sănătate a salariaților, a asistenței me
dicale și respectarea măsurilor de pre
venire a îmbolnăvirilor profesionale și 
accidentelor de muncă", adoptând și o 
hotărîre în acest sens. De asemenea, 
Plenara a adoptat în unanimitate o 
Hotărîre prin care aprobă activitatea 
desfășurată pe plan internațional în se
mestrul întâi al anului 1969 de Comi
tetul Executiv și Secretariatul Consi
liului Central al Uniunii Generale a 
Sindicatelor.

Extinderea 
îmbunătățirilor funciare — 
acțiune de mare amploare

Gospodărirea cit mai chibzuită a pa
trimoniului funciar, punerea în valoare 
a noi suprafețe agricole, constituie o- 
biective majore în agricultură. în toate 
părțile țării lucrările de îmbunătățiri 
funciare cunosc o amploare fără prece
dent. Vaste sisteme pentru irigații și 
desecări au luat și vor lua ființă și în 
județele Ilfov, Ialomița și Teleorman, 
unde există largi posibilități pentru ex
tinderea, în viitorul cincinal, a unor 
astfel de lucrări. La realizarea lor o 
contribuție importantă trebuie s-o aducă 
și D.I.F.O.T. București.

Dezbătînd în adunarea generală de 
partid documentele pentru Congresul al 
X-lea al P.C.R., colectivul direcției res
pective și-a exprimat deplina adeziune 
față de politica partidului, hotărîrea de 
a îndeplini sarcinile ce-i revin.

— Proiectul de Directive ale Congre
sului al X-lea al P.C.R. — a arătat în 
cuvîntul său tovarășul ing. Virgil MA
TEI, directorul D.I.F.O.T., prevede pen
tru următorii ani un amplu program de 
îmbunătățiri funciare.

în perioada 1971—1975 sînt prevăzute 
importante lucrări de îmbunătățiri fun
ciare și în unitățile din cele trei județe 
amintite ; numai în județul Ilfov vor fi 
amenajate pentru irigat circa 400 000 de

LA I.A.S. CAMARAS, JUDEțUL CLUJ

Posibilități reale de 
sporire a producției

Dezbaterea din cadrul 
adunării generale extra
ordinare a comuniștilor 
de la I.A.S. Cămăraș, 
județul Cluj, consacrată 
documentelor pentru cel 
de al X-lea Congres al 
partidului a constituit o 
vie manifestare a ade
ziunii față de politicii 
internă și externă a par
tidului.

lnsistînd asupra pre
vederilor documentelor 
ce vor fi prezentate ce
lui de al X-lea Congres 
al P.C.R., tehnologul șef 
al întreprinderii, ing. 
Paul PINES, șefii de 
fermă Gheorghe BRI- 
CIU, Alexandru CU- 
R.ITAN și Grigore A- 
LUAȘ, tehnicianul loan 
FARCAS, mecanicul Io
sif CHIOREANU și alții 
au subliniat în cuvîntul 
lor că întreprinderile 
agricole de stat au toate 
condițiile create și tre

buie să se situeze în 
prima linie a ofensivei 
pentru sporirea produc
ției agricole.

Analizînd rezultatele 
obținute pînă în prezent 
(în 1968 întreprinderea 
agricolă de stat Cămăraș 
a. obținut, în condiții de 
secetă, 2 912 kg/ha la 
grîu și 3 276 kg/ha la po- 
rumb-boabe) vorbitorii 
și-au exprimat convinge
rea că întreprinderea 
lor poate să realizeze 
producții cu mult supe
rioare în 1969 și în anii 
viitori

Dezbaterile au scos 
în evidență și preocupă
rile pentru dezvoltarea 
sectorului zootehnic al 
unității.

Participanții la adu
nare au făcut o serie 
de propuneri menite să 
asigure modernizarea 
continuă a producției, a- 
gricole. Ing. Paul PI

hectare, creîndu-se mari sisteme cum 
sînt cele de la Mostiștea și Giurgiu- 
Răzmirești ; în felul acesta, circa 80 la 
sută din întreaga suprafață a județului 
va fi irigată. Se vor efectua, de aseme
nea, importante lucrări de desecări, în
diguiri, terasări și altele. Va trebui deci 
să ne înzecim eforturile pentru a putea 
contribui, prin sprijinul nostru tehnic, 
la materializarea acestor importante 
obiective.

Atribuții deosebite ne revin și ne vor 
reveni și în ceea ce privește exploatarea 
rațională a tuturor lucrărilor de îmbu
nătățiri funciare. în anii noștri au fost 
create sau sînt în curs de executare, 
în sudul și sud-estul țării, importante 
sisteme de irigații — Jegălia, Mahîru, 
Lița-Olt, Pietroiu-Ștefan cel Mare și 
altele — ceea ce va contribui la ridica
rea producției agricole. Folosirea cu ran
dament maxim a noilor suprafețe ame
najate, înzestrate cu utilaje moderne, 
depinde în mare măsură de asigurarea 
unei asistențe tehnice calificate.

în legătură cu exploatarea doresc să 
fac o pronunere : pentru remedierea ra
pidă a defecțiunilor tehnice ar fi indicat 
să se creeze grupe operative, capabile să 
execute orice fel de intervenții la re
țelele de conducte îngropate și jheaburi

(Din ..Proiectul de Directive ale Congresului al X-lea al P.C.R")

NES, bunăoară, a propus 
ca cercetarea științifică 
în domeniul construcției 
de mașini agricole să fie 
orientată spre crearea 
unor tipuri de utilaje 
pentru mecanizarea 
completă a recoltării și 
transportului furajelor. 
De asemenea, s-a relevat 
necesitatea producerii, 
pentru culturile de ce
reale păioase, a unui 
erbicid care să aibă la 
temperaturi joase și lu
minozitate redusă efecte 
mai mari decît Diclordo- 
nul sodic, utilizat în pre
zent.

întreaga masă a par
ticipau ților la adunare 
și-a manifestat hotărîrea 
ca printr-o muncă per
manentă să-și aducă 
contribuția la îndeplini
rea și depășirea angaja
mentelor luate în cins
tea Congresului al X-lea 
al partidului, anoaia- 
mente care prevăd livra
rea de către întreprin
dere în acest an, peste 
plan, a 51 tone de grîu, 
68 tone de porumb-boa- 
be, 14 tone de carne, 10 
tone de pește, 480 hl de 
lapte și alte produse.

Petre CRIST EA

astfel ca sistemul respectiv să funcțio
neze cu capacitatea maximă. Aceste grupe 
ar urma să efectueze, la sfîrțitul campa
niei de irigație, revizuirea întregului sis
tem și pregătirea lui pentru anul viitor. 
Asemenea propuneri au fost făcute și 
de alți vorbitori. Tovarășul Enciu 
GHEORGHE, inginer proiectant, a propus 
înlocuirea tuburilor metalice, la efec
tuarea forajelor și a altor instalații, cu 
tuburi de azbociment, în scopul obținerii 
unei eficiențe economice mai ridicate. 
S-a insistat, de asemenea, asupra nece
sității organizării unor unități intercoope- 
ratiste, capabile să revizuiască și să 
repare utilajele de pompare și de asper- 
siune.

Participanții la dezbaterile adunării 
generale de partid — printre care irgi- 
nerii Vasile ALEXANDRU, șeful atelie
rului de cartare a solului, Nicolae FLO
RIAN, șeful atelierului de studii topogro 
fice, Vasile COSMULESCU, consilier la 
sectorul de proiectare și alții — au relie
fat, în unanimitate, necesitatea întăririi 
sprijinului tehnic care va trebui acordat 
unităților de producție și în primul rînd, 
cooperativelor agricole. Totodată, s-a pus 
accentul pe reducerea continuă a chel
tuielilor de producție și micșorarea pre
țului de cost al lucrărilor.

Angajamentele luate de colectivul de 
muncă al D.I.F.O.T. București cu prile
jul dezbateiii documentelor pentru Con
gresul al X-lea al P.C.R., dovedesc do
rința fierbinte a lucrătorilor de aici de a 
obține noi realizări în activitatea lor, de 
a contribui la extinderea lucrărilor de 
îmbunătățiri funciare, la sporirea pro
ducției agricole. ,

F. NICOLAE



in dezbatere: DOCUMENTELE PENTRU CONGRESUL AL X-LEA

In prim plan al preocupărilor

Diversificarea 
și extinderea 
mecanizării în toate 
ramurile agriculturii

Accentuarea procesului de dezvoltare 
și modernizare a bazei tehnico-materia- 
le a agriculturii în perioada 1971—1975, 
constituie unul din obiectivele impor
tante ale proiectului de Directive ale 
Congresului al X-lea al partidului nos
tru. El are ca scop creșterea producției 
agricole, valorificarea condițiilor natu
rale, folosirea mai bună a resurselor de 
muncă. Una din căile principale de a- 
tingere a acestui țel — precizată și 
ea în proiectul de Directive — este ex
tinderea mecanizării în toate ramurile 
producției agricole.

Obiectivele mărețului program al vii
torului cincinal constituie pentru noi, 
cei din sectorul de cercetare a mecani
zării agriculturii, jaloane în desfășura
rea întregii activități de viitor.

Rezultatele obținute pînă acum, con
stituie, fără îndoială, o bază serioasă 
de pornire. Ca rezultat al muncii de 
cercetare, acțiunea de diversificare a 
parcului de tractoare și mașini agricole, 
începută în actualul cincinal, a permis 
introducerea în fabricație a circa 80 ti
puri noi de mașini. Asimilarea tracto
rului de 40 CP în șase variante construc
tive și a unora din mașinile specifice 
acestui tip de tractor a contribuit la în
ceperea introducerii mecanizării în le
gumicultura, viticultură, pomicultură 
și pe terenurile cu pante mai mari de 
14°.

Nu ne putem opri aici. Cercetările 
noastre vor fi îndreptate în perioada 
următoare către completa mecanizare 
a lucrărilor, nu numai în sectoarele a- 
mintite ci și în cultura plantelor de 
nutreț și în zootehnie. Cele aproape 100 
de tipuri noi de mașini și instalații a- 
gricole, prevăzute a se introduce în a- 
ceste ramuri, vor permite ca, într-o pe
rioadă scurtă, să se poată ridica în mod 
substanțial gradul de mecanizare în a- 
gricultură.

Cercetările pe care le întreprindem și 
care vor fi, în continuare, dezvoltate 
vor răspunde unor cerințe acute ale 
practicii. Iată cîtevă din domeniile în 
care procesul de producție va cunoaște 
progrese deosebite pe linia moderniză
rii și a creșterii productivității muncii, 
în cultura plantelor tehnice, de pildă, 
cu mijloacele existente este posibilă în 
prezent doar mecanizarea lucrărilor 
principale. Pe baza cercetărilor făcute 

de institut se va putea trece de la re
coltarea în mai multe etape a cartofilor 
și sfeclei de zahăr, la recoltarea într-o 
singură fază, cu ajutorul combinelor, 
în legumicultura, unde pînă de curînd 
au fost mecanizate numai lucrările so
lului, cele de semănat și plantat, se va 
putea trece la mecanizarea recoltării și 
condiționării produselor. Efectele eco
nomice ale acestei acțiuni sînt mai mult 
decît evidente : dacă cheltuielile nece
sare în 1965 pentru cultura unui hectar 
de tomate destinate industrializării sînt 
considerate a fi egale cu 100, în 1970, în 
condiții de mecanizare parțială, ele vor 
vor fi doar de 52,7, iar în 1975, prin 
realizarea mecanizării totale, doar de 
22,2. Față de același an— 1965 — nece
sarul de forță de muncă, socotit în ore- 
om/ha, va scădea la 38,1 la sută în 
1970 și la 7,2 la sută în 1975.

Pe baza cercetărilor, într-o perioadă 
relativ scurtă, vor putea fi introduse în 
viticultură utilajele necesare pentru 
mecanizarea cîrnitului lăstarilor, pentru 
lucrat cu freza între rinduri, adminis
trat îngrășăminte organice, tocat coar

f.A.S. Urziceni, județul Ilfov. Stăpînitâ de oameni pricepuți, tehnica modernă este o armă 
struguri.

dele tăiate în vederea încorporării în 
sol, lucrat intervalul pe rîndurile de 
butuci, distribuit îngrășăminte chimice 
concomitent cu aratul și cu prășitul. Ca 
rezultat, față de situația anterioară in
troducerii sistemei de mașini pentru vi
ticultură, în viile pe rod cu distanța în
tre rînduri de 1,6-2,2 m, situate pe tere
nuri de șes, cheltuielile directe la lu
crările anuale se pot reduce cu 32,6 la 
sută, cu mijloacele în curs de introdu
cere în etapa actuală, și cu 49,8 la sută, 
în etapa de perspectivă. în perioada ur
mătorului cincinal, în pomicultură se 
va mecaniza tocarea crengilor, se vor 
introduce platforme pentru ușurarea re
coltării și a tăierii coroanei pomilor, re
morci pentru transportul fructelor și 
alte utilaje.

Atenția ce se acordă în continuare 
dezvoltării suprafețelor irigate implică 
o preocupare corespunzătoare din par
tea cercetătorilor institutului nostru. 
Avem, astfel, sarcina de a studia posi
bilitățile de perfecționare și diversifi
care a utilajelor folosite pentru amena
jarea și exploatarea sistemelor de iri
gație. Se prevăd, să se introducă plugu
ri pentru săpat canale, acționate de 
tracoarele U-6'51 și S-650, un dispozitiv 
de administrat îngrășăminte în apa de 
irigație, un agregat pentru transportul 
aripilor de ploaie, un greder purtat pen
tru tractorul de 65 CP, pe roți și pe 
șenile, o mașină pentru curățat și profi
lat canale pentru tractorul S-650, as- 
persoare cu pluviometrie medie, aripi 
de ploaie din polietilenă și altele.

Sarcinile prevăzute de proiectul de 
Directive ne impun să ne aducem o 
contribuție sporită și în domeniul atit 
de important al industrializării agricul
turii, la realizarea, în cît mai bune 
condiții, a complexelor de creștere și 
îngrășare a animalelor, a noilor tipuri 
de sere, a fabricilor de nutrețuri com
binate etc. De aceea, printre obiective

le cercetărilor noastre se numără intro
ducerea unor utilaje de mare producti
vitate : instalații moderne de sortat și 

.ambalat ouă, incubatoare și ecloziona- 
toare cu echipamente automatizate etc.

în complexa activitate pe care o a- 
vem de desfășurat pe linia extinderii 
mecanizării, ne-am propus să dăm o a- 
tenție mai mare în viitor diversificării 
gamei de mașini și instalații acționate 
electric, asigurînd totodată o utilizare 
cît mai economică a energiei electrice, 
precum și lărgirii automatizării a diver
selor procese de lucru.

Introducerea de noi tipuri de tractoa
re și utilaje agricole ne obligă să stu
diem și să elaborăm tehnologii superi
oare la toate culturile agricole, lucru de 
care depinde reducerea cheltuielilor de 
investiții și a celor de amortizare a ma
șinilor. în acest domeniu ne înscriem, 
printre principalele preocupări, studie
rea posibilităților de mecanizare a mai 
multor lucrări agricole, utilizînd un nu- . 
măr redus de mașini, prin formarea a- 
gregatelor combinate. Pe lîngă rezulta
tele economice, un asemenea mod de 
utilizare a mijloacelor mecanice contri
buie la menținerea calităților solului. 
Mecanizatorii așteaptă, totodată, din^' 
partea cercetării elaborarea de tehno
logii moderne de reparare, exploatare 
și întreținere a utilajelor, corespunză
toare înzestrării tehnice superioare a 
unităților de producție.

Prin acest amplu program de activi
tate, cercetătorii institutului noSfu, 
într-o colaborare strînsă cu sectorul in
dustriei constructoare de mașini agrico
le își vor aduce contribuția la realizarea 
mărețului program stabilit de partid 
pentru dezvoltarea și modernizarea ba
zei tehnice a agriculturii.

Dr. ing. Toma DRAGOȘ
directorul I.C.M.A.

redutabilă pentru apărarea recoltei de
Foto : Gh. AMUZA

CHIMIA - SPRIJIN TOT MAI EFICIENT
(Urmare din pag. 1) 

tra Neamț, unitate care produce anual 
peste 200 mii de tone de azotat de amo
niu, și uree, iar în centrul Transilvaniei, 
cel de la Tg.-Mureș. La Craiova, în com
binatul destinat chimizării complexe a 
gazelor naturale, producția de bazo o 
constituie azotatul de amoniu și ureea, 
iar la Turnu Măgurele îngrășămintele 
complexe. La sfîrșitul acestui an, indus
tria noastră chimică va produce de a- 
proape trei ori mai multe îngrășăminte 
chimice decît în 1965, din care de 3,9 ori 
mai multe îngrășăminte cu azot și de 1,8 
ori mai multe îngrășăminte cu fosfor.

Sporirea producției de îngrășăminte a 
fost însoțită de importante schimbări ca
litative, în sensul creșterii ponderii sor
timentelor cu eficacitate economică ridi
cată, cum sînt îngrășămintele concen
trate, (ureea) și îngrășămintele complexe 
cu 2 sau 3 substanțe active.

Ne aflăm în plin efort pentru înfăptui
rea obiectivelor actualului cincinal și 
pentru pregătirea realizărilor etapelor 
următoare de dezvoltare a economiei na
ționale. Lucrătorii din industria de în- 
gășăminte chimice se străduiesc să li
chideze acele lipsuri și greutăți care au 
generat restanțe în livrarea la timp a 
îngrășămintelor chimice. Putem anunța 
astfel, apropiata intrare în funcțiune a 

unor instalații ce se află în probe teh
nologice la combinatele de la Cra
iova și Turnu Măgurele. O atenție deo
sebită acordăm, de asemenea, îmbună
tățirii raportului azot/fosfor. Ca urmare, 
la sfîrșitul anului 1970, datorită intrării 
în funcțiune a noi unități moderne, vom 
putea livra îngrășăminte chimice cu un 
raport îmbunătățit de azot/fosfor și 
anume de 2,2/1. S-a îmbunătățit totodată 
calitatea produselor în ceea ce privește 
tendința de aglomerare precum și amba
larea : toată producția de îngrășăminte 
cu azot, de exemplu, se livrează acum în 
saci de polietilenă sau hîrtie tratată 
cu diverse substanțe pentru a micșora 
sau anihila total tendința de aglomerare, 
mai ales a azotatului de amoniu pur.

S-a realizat, de asemenea, în ultima 
vreme o colaborare mai strînsă cu orga
nele Consiliului Superior al Agriculturii 
nu numai în privința îmbunătățirii ca
lității produselor, a diversificării lor, ci 
și la alegerea profilului noilor unități și 
la amplasarea lor.

Realizarea sarcinilor ce ne revin în 
viitorul cincinal depinde în mare măsură, 
de desfășurarea lucrărilor pe șantierele 
noilor obiective industriale. Confirmînd 
această necesitate cu ocazia recentei vi
zite la noul combinat de îngrășăminte cu 
azot ce se construiește la Slobozia, secre
tarul general al C.C. al P.C.R., tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a recomandat ca, în 

etapa de față să se aibă în vedere, în 
primul rînd asigurarea unui ritm susți
nut al lucrărilor pe șantier, a unei bune 
organizări a muncii. Este o recomandare 
care privește în egală măsură proiectan 
tul, constructorul și beneficiarul. Cola
borarea lor tot mai strînsă se va con
cretiza în punerea în funcțiune, la timp, 
a noilor unități destinate fabricării pro
duselor necesare agriculturii. Pe această 
cale, la sfîrșitul anului 1975 producția de 
îngrășăminte chimice se va ridica — așa 
cum se arată în proiectul de Directive 
ale Congresului al X-lea al partidului — 
la 2 400 000 de tone de substanță activă, 
cu ajutorul căreia se va realiza un 
spor de recoltă capabil să hrănească 48 
milioane de oameni.

Pe lîngă creșterea producției de în
grășăminte chimice, proiectul de Di
rective ale Congresului al X-lea al parti
dului prevede și lărgirea gamei de pro
duse pentru combaterea dăunătorilor, de 
biostimulatori și de medicamente de uz 
veterinar. Succesele obținute în acest do
meniu sînt o chezășie că sarcinile vii
toare vor fi înfăptuite. Tn fabricile pro
ducătoare de clor și îndeosebi la uzina 
chimică din cadrul grupului industrial 
de petrochimie Borzești se realizează în 
prezent numeroase sortimente de insec- 
tofungicide, erbicide, raticide, iar la fa
bricile de medicamente se produc bio

stimulatori cu efecte economice impor
tante. Tratarea semințelor de grîu cu 
produse chimice împotriva mălurii, de __<,. 
exemplu, evită pierderi anuale pe în
treaga țară de aproape 500 mii de tone 
pe an. Ingenioasele combinații de anti
biotice, vitamine și microelemente adău
gate în hrana animalelor și păsărilor re
duc timpul de îngrășare cu 30 la sută. 
Prin folosirea, în același mod, a biosti- 
mulatorilor producția zootehnică estjr 
mărită de 1,4—1,5 ori. La finele anului 
trecut, au fost puse în funcțiune noi ca
pacități de biostimulatori, printre care 
vamixuri și vitamina Bs la Uzina de me
dicamente București, pantotenat de cal
ciu la fabrica „Terapia” din Cluj, vița- ~ 
minele Bia și Ba, Vitaurom și antibiotice ' 
de sinteză la Fabrica de antibiotice din 
lași. Vamixurile sînt fabricate pentru 
prima oară cu acid nicotinic produs la 
Combinatul din Craiova, care realizează 
și un disponibil destinat exportului. Anul 
acesta, gama de biostimulatori se va 
lărgi cu noi produse; se vor realiza, 
totodată, peste 100 medicamente de uz 
zooveterinar.

Cerințele crescînde ale dezvoltării a- 
griculturii impun colectivelor din indus
tria de îngrășăminte, de antidăunători, 
de biostimulatori și de medicamente, des
fășurarea unei munci susținute. Ele sînt 
hotărîte să nu precupețească nici un 
efort pentru a atinge obiectivele actua
lului plan cincinal și ale viitoarei etapo 
de dezvoltare a economiei noastre na
ționale. ‘ --------



in dezbatere: DOCUMENTELE PENTRU CONCRESUL AL X-LEA

Componentă de bază a agriculturii 
noastre, legumicultura a înregistrat în 
ultima vreme progrese evidente. Piața 
a fost mai bine aprovizionată cu le- 
șume proaspete, fabricile de conserve 
au dispus de materia primă necesară 
unei activități în dezvoltare și, lucru 
tot atît de important, produsele legu
micole românești au devenit din ce în 
ce mai solicitate peste hotare.

Luînd în considerație succesele de 
pînă acum dar, mai cu seamă, multi
plele resurse încă insuficient valorifi
cate proiectul de Directive ale Congre
sului aj X-lea al P.C.R. acordă o deo
sebită atenție acestui sector, căruia i 
se stabilesc sarcini sporite. Se prevede 
astfel, un salt considerabil în ceea ce 
privește creșterea producției care, în 
1975, trebuie să ajungă la 4—4,1 mili
oane de tone.

Calea prin care se va putea realiza 
acest obiectiv nu este, nicidecum, cea 
a sporirii suprafețelor. Experiența sta
țiunilor experimentale și a numeroase 
unități agricole care obțin recolte mult 
mai mari la hectar decît cele realizate, 
în medie pe țară, scoate în evidență e- 
ficiența unor acțiuni menite să deter
mine întărirea caracterului intensiv al 
legumiculturii. De aceea, apreciem că 
producțiile stabilite se pot realiza fără 
a majora suprafața cultivată, în pre
zent, cu legume.

Pîrghiile asupra cărora va trebuie să 
acționăm sînt, și ele, precizate în pro
iect^ de Directive : continua îmbună
tățire a bazei materiale, folosirea ei 
eficientă, producerea și utilizarea se
mințelor din soiuri de calitate, apli
carea unor tehnologii superioare.

O influență hotărîtoare asupra pro
ducției medii la hectar o are irigarea 
culturilor. Creșterea suprafețelor ame
najate, la nivelul prevăzut de Directi
ve, asigură nu numai posibilitatea iri
gării integrale a suprafeței cultivate cu 
legume ci și stabilirea unor perimetre 
noi în zone cu condițiile favorabile de 
temperatură și cu soluri potrivite.

Toate acestea favorizează continuarea 
acțiunii de concentrare a producției de 
legume în zone care să întrunească, în 
optim, toate condițiile necesare practi
cării unei legumiculturi avansate și 
de specializare a unor unități. In acest 
sens mi se par deosebit de judicioase 
măsurile dezbătute la recenta ședință 
de lucru a Consiliului Superior al A- 
griculturii în vederea profilării unui 
număr de 20 de județe în direcția pro
duceri^ de legume-marfă. La stabilirea 
unitftfilor se va pleca, așa cum s-a pre
cizat, de la acelea care de pe acum cul
tivă mari suprafețe avînd tradiție și 
experiență. Cultivînd cel puțin 100 
hectare cu legume în condiții de iriga

re, fiecare din cooperativele agricole 
specializate va putea aplica cu maxi
mum de eficiență tot ceea ce oferă teh
nica modernă.

în acest sens, aș vrea să abordez o 
problemă de deosebită actualitate : 
aceea a tehnologiei. în condițiile cul
turii irigate este necesar ca ea să fie

ÎN LEGUMICULTURA

Obiective cantitative 
și calitative 
care ne obligă

Rod bogat la serele intercooperatiste din orașul Gh. Gheorghiu-Dcj.
Foto : AGERPRES

substanțial reconsiderată. Căci a aplica 
culturilor irigate metodele practicate 
„la uscat", înseamnă a renunța, de la 
bun început, la o importantă sursă de 
sporire a recoltelor. Este necesar, tot
odată, să extindem peste tot mecani
zarea. Va trebui, cu alte cuvinte, să 
facem legumicultura mecanizată, în 
condiții de irigare.

Se prevede, în proiectul de Directive, 

sporirea, în viitor, a cantităților de în
grășăminte minerale, a insecticidelor 
și fungicidelor, precum și a substanțe
lor erbicide. Și folosirea lor implică 
schimbări în tehnologia culturii legu
melor. O mare atenție trebuie să se a- 
corde — atît de către oamenii de știință 
cît și de către specialiștii din unități — 

utilizării raționale a îngrășămintelor. 
Este timpul să se facă un serios pas 
înainte, trecîndu-se de la aplicarea em
pirică a acestor îngrășăminte, la admi
nistrarea lor pe baza cartării preala
bile a solului și în conformitate cu ce
rințele specifice ale plantelor.

O verigă de cea mai mare însemnă
tate pentru sporirea producției la hec

tar este folosirea intensivă a terenului 
legumicol. Cercetări recente, între
prinse în țara noastră, demonstrează 
că, pe una și aceeași suprafață de te
ren, se pot efectua două sau chiar trei 
culturi. Rezultatele au fost confirmate 
de practica a numeroase unități, care 
au obținut, pe această cale, producții 
foarte mari.

Documentele de partid și de stat sub
liniază importanța eșalonării produc
ției de legume. Pe această linie se sta
bilește sarcina de a se extinde supra
fețele adăpostite cu mase plastice, pre
cum și suprafețele de sere. Cultura le
gumelor în adăposturi protejate cu 
mase plastice se dezvoltă în ritm ac
celerat în toate țările cultivatoare. Au 
apărut o mare varietate de materiale 
și numeroase tipuri constructive de 
adăposturi. Unele dintre ele au fost 
aplicate și în țara noastră, cu bune 
rezultate. Este necesar ca și industria 
noastră să producă o gamă mai variată 
de mase plastice, dar, mai ales, să 
fabrice peliculă armată, din polieti
lenă și P.V.C., care are o mai mare 
durată de întrebuințare decît pelicula 
actuală.

în țara noastră s-au construit. în 
ultima perioadă, pe mari suprafețe, 
sere de tip industrial. Prin extinderea 
lor se vor realiza cantități sporite de 
legume, în perioada cea mai deficitară 
iarna—primăvara. în astfel de sere se 
obțin producții care ajung la 130 sau 
chiar 250 de tone la ha : ele pot să fie 
și mai mari dacă vom stabili tehno
logii noi și vom întrebuința soiuri și 
hibrizi mai productivi.

De altfel, crearea unor soiuri și hi
brizi de legume competitivi, care, pe 
lingă însușirile de calitate, să aibă 6 
mare rezistență la boli și dăunători 
este o problemă foarte actuală pentru 
întreaga legumicultura, căreia proiec
tul de Directive îi acordă o importanță 
deosebită. Apreciem că, în scurtă vre
me, vom asigura, în cea mai mare 
parte, necesarul de semințe de legume 
pentru culturile din cîmp și că la unele 
sortimente avem posibilitatea să pro
ducem și semințe pentru export.

Este limpede că prin măsurile preco
nizate de proiectul de Directive, legu
miculturii îi sînt create condiții de 
continuă dezvoltare. Sarcinile prevă
zute sînt pe deplin realizabile și înde
plinirea lor stă în mîna noastră, a a- 
celora care lucrăm în cercetare și în- 
vățămînt, a specialiștilor din unitățile 
cultivatoare de legume.

Prof. dr. I. MAIER 
șeful catedrei de legumicultură 
la Facultatea de horticultură 
București

CONCENTRAREA Șl SPECIALIZAREA

(Urmare din pag. 1)
sînt posibile în ferme zootehnice mari, 
în complexe de creștere a animale
lor. Aici, concentrarea producției per
mite hrănirea și îngrijirea animalelor 
pe baze științifice, tipizarea construcții
lor, permanentizarea muncitorilor și creș
terea calificării lor, folosirea rațională a 
cadrelor de specialiști din zootehnie, 
efectuarea în condiții optime a muncii 
de selecție a animalelor, în vederea 
creșterii potențialului lor productiv. Ca 
urmare, productivitatea muncii creste 
considerabil iar producția, uniformă din 
țunct de vedere calitativ, capătă carac
ter de serie, se realizează în partizi mari 
și se livrează ritmic. în acest spirit, într-o 
recentă ședință de lucru organizată la 
Consiliul Superior al Agriculturii, s-a sta
bilit ca, în perioada care urmează, mă
surile cu privire la sporirea considerabilă 
a producției de carne, în special a celei de 
porc, să aibă în vedere, îndeosebi, con
centrarea efectivelor în complexe de mare 
capacitate, organizate în cooperativele 
agricole care dispun de cele mai favora
bile condiții naturale și economice.

Agricultura noastră socialistă, cu uni
tățile de stat și cooperatiste posesoare a 
unor suprafețe întinse de teren arabil și 
efective mari de animale, oferă condiții 
din cele mai favorabile pentru realiza 
rea acestui proces de concentrare a pro
ducției. 1

Exemplul cel mai grăitor îl oferă în
treprinderile agricole de stat, care în 
numai cîțiva ani de aplicare consec
ventă a principiilor concentrării și spe
cializării producției agricole au atins 
rezultate dintre cele mai bune. Experi
ențe numeroase au dovedit că acolo 
unde procesul de producție s-a dezvol

tat în unități rațional profilate, pe teme
iul unei specializări cu puține ramuri de 
producție, dar cu greutate specifică 
mare, s-au obținut rezultate economice 
la un nivel superior mediei pe țară sau 
chiar pe județ. Profilarea, în funcție de 
condițiile looale si cerințele economiei na
ționale, constituie o pîrghie hotărîtoare pe 
calea concentrării producției, a realizării 
unei producții agricole ridicate pe fie
care hectar și pe fiecare animal, cu chel
tuieli minime de muncă și mijloace mate
riale.

Valorificînd experiența întreprinderilor 
agricole de stat, cooperativele agricole 
care și-au organizat producția zooteh
nică după un profil bine determinat, 
concentrînd în același timp efectivele de 
cnimale în ferme specializate pe un sin
gur produs, au obținut rezultate bune. 
Astfel, în județul Constanța unde s-au 
efectuat asemenea acțiuni, coopera
tivele agricole au obținut în anul 
1968 cea mai mare producție de lapte pe 
țară, iar în județul Prahova, datorită or
ganizării unor îngrășătorii de mărime 
mijlocie pentru tineretul taurin, s-a reu
șit să se ridice, în ultimii doi ani, greu
tatea medie de livrare a animalelor cu 
65 kg.

Avantajele pe care le prezintă con
centrarea producției zootehnice sînt mul
tiple și evidente. De aceea, în perioada 
care urmează, concentrarea producției 
zootehnice în cooperativele agricole și 
profilarea acestora pe creșterea a 1—2 
specii de animale va constitui una din 
preocupările principale. Această acțiune 
va trebui să se desfășoare însă treptat, 
în condițiile unei permanente creșteri a 
producției și, în nici un caz, prin reduce
rea efectivelor de animale. Mărimea 
fermelor zootehnice specializate va fi 

determinată, în principal, de așezarea 
teritorială a cooperativelor agricole, în 
raport cu marile centre populate și cu 
puterea economică a unităților. în prin
cipiu, un complex zootehnic va avea 
capacitatea de cca. 500 vaci pentru 
lapte, 5 000—30 000 de porci, 36 000 de 
păsări ouătoare sau de 480 000 de pui 
pentru carne.

Acțiunea de concentrare și profilare 
a producției zootehnice trebuie să se 
bazeze, în primul rînd, pe utilizarea 
maximă a capacităților de cazare 
existente, pe amenajarea lor cît mai 
economică, astfel încît să poată per
mite aplicarea tehnologiilor moderne 
de creștere și exploatare.

Merită evidențiată din acest punct de 
vedere, inițiativa direcției agricole jude
țene Ilfov în legătură cu generalizarea 
în producție a unui flux tehnologic efi
cient pentru creșterea și îngrășarea por
cinelor*).

*) Revista „Agricultura" nr. 9 (334) din 
26 iunie a.c.

O largă extindere — se mai prevede 
în proiectul de Directive — va trebui 
să capete industria de nutrețuri combi
nate, organizîndu-se fabrici și spații care 
să aprovizioneze o unitate sau mai multe 
unități apropiate.

Pe această linie organizarea mari
lor unități zootehnice din cadrul coo
perativelor agricole va fi însoțită de 
dezvoltarea proporțională a producției 
de nutrețuri combinate. Experiența țări
lor cu zootehnie avansată, ca și rezul
tatele obținute de unitățile agricole de 
stat, demonstrează că hrănirea anima
lelor cu nutrețuri combinate, com
plete în principii nutritivi, determină 
o reducere a consumului de hrană pe 

unitate de produs cu circa 25 la sută și o 
scădere a prețului de cost în aceeași pro
porție. Conform calculațiilor preliminare, 
pînă în 1975 cooperativele agricole vor 
putea produce cel puțin 2550 mii tone de 
nutrețuri combinate și 200 mii tone de 
lucernă granulată sau făină de lucernă.

Complexele zootehnice din cadrul 
cooperativelor agricole vor fi dotate cu 
mijloacele necesare extinderii mecanizării 
și aplicării tehnologiilor moderne de 
creștere, precum și cu animale din rase 
perfecționate. Se preconizează ca fer
mele de porci să funcționeze ca unităti 
cu circuit închis, cu flux continuu 
care să asigure o eficiență maximă în 
folosirea scroafelor și a adăposturi
lor. în același timp se va urmări ca 
toate marile unități zootehnice coo
peratiste să fie asigurate cu supra
fața de teren necesară producerii furaje
lor de volum pînă la acoperirea integra
lă a necesităților de consum.

La amplasarea pe teritoriu a acestor 
unități se așteaptă contribuția substan
țială și competentă a tuturor cadrelor 
care activează în domeniul creșterii ani
malelor, în agricultură în general.

Cu concursul Institutului de cercetări 
zootehnice, al stațiunilor experimentale, 
al specialiștilor și cadrelor tehnice din 
unități, al «direcțiilor agricole și uniunilor 
cooperatiste județene. Consiliul Superior 
al Agriculturii, în colaborare cu Uniunea 
Națională a Cooperativelor Agricole de 
Producție, va urmări îndeaproape tradu
cerea în viață a măsurilor privind con
centrarea și specializarea producției 
zootehnice în cooperativele agricole.

Angrenați din plin într-una din cele 
mai importante acțiuni întreprinse pen
tru promovarea zootehniei, pentru creș
terea ponderii ei în ansamblul agricultu
rii, lucrătorii din acest sector întîmpină 
cel de-al X-lea Congres al P.C.R. și cea 
de-a XXV-a aniversare a Eliberării pa
triei cu dorința fierbinte de o contribui 
din plin la ridicarea continuă a nivelului 
de trai al poporului nostru.



IMPERATIVUL ZILEI

Recoltarea păioaselor, arăturile 
și însămințarea culturilor succesive 
— acțiuni concomitente

Sub acest imperativ s-au desfășurat discuțiile la teleconferința pe care Con
siliul Superior al Agriculturii a ținut-o la începutul săptămînii cu județele țării. 
El a fost dictat de condițiile în care se desfășoară lucrările agricole de vară : 
vreme instabilă, suprapunere a numeroase acțiuni, necesitatea evitării oricărei 
pierderi de recoltă și a asigurării unor producții ridicate, la culturile succesive.

Judecate din acest punct de vedere, rezultatele înregistrate în țară apar 
diferențiate de Ic județ la județ. Cele mai mari suprafețe de orz și, în ultimele 
zile, de grîu, au fost recoltate în județele Olt, Dolj, Ilfov, Teleorman, Arad, Timiș. 
A început, de asemenea, și recoltarea mazării. Așa cum s-a apreciat la telecon- 
ferință, complexa activitate din această perioadă se desfășoară cu cele mai bune 
rezultate în unitățile agricole din județul Olt. Aici, la începutul săptămînii, recol
tarea orzului era pe terminate, se recolta din plin grîul și, printr-o bună orga
nizare, se efectuau concomitent, balotarea paielor, arăturile și însămînțarea 
culturilor succesive. Un asemenea sistem de muncă se cere generalizat în toate 
județele din sudul și vestul țării, unde ritmul recoltărilor este în intensificare.

Datorită gradului mai mare de îmburuienare a unor culturi, e necesară o 
grijă sporită pentru reglarea combinelor, pentru a se împiedica pierderile de 
boabe. Ploile dese și temperaturile ridicate favorizează fenomenul de scutu
rare ; de aceea, specialiștii sînt datori să supravegheze permanent lanurile pen
tru a se intra cu combinele îndată ce lucrul devine posibil.

..renție deosebită — loturilor semincere I Ele se recoltează la coacerea de
plină, urmînd ca produsele să fie depozitate cu grijă, pe soiuri.

Există, în acest an, condiții extrem de favorabile pentru ca executînd arături, 
imediat după eliberarea terenurilor, să se realizeze și să se depășească supra
fețele prevăzute cu culturi succesive. în rîndul acestora un loc important îl vor 
ocupa culturile de porumb pentru boabe.

Intieținerea culturilor ridică probleme în multe cooperative agricole, în spe
cial la porumb : în timp ce în județe ca Brăila, Constanța, Ialomița, Buzău, Vran- 
cea Tulcea, Olt, Ilfov, prașila a ll-a e terminată sau pe terminate, ea este mult 
rămasă în urmă în județele Bistrița-Năsăud, Sibiu, Suceava, Hunedoara, Cluj. 
In unele unități există tendința de a se trece la rărirea exagerată a plantelor 
ceea ce, în condițiile rezervei actuale de umiditate este cu totul nejustificat.

în zilele care urmează lucrările agricole de vară trebuie să se intensifice în 
majoritatea județelor.

Foto : C. DUMITRU

DEȘI VREMEA SE MENȚINE UMEDĂ

IRIGAREA SFECLEI DE ZAHĂR 
NU POATE FI NEGLIJATĂ

Pe o suprafață de 20 000 de hectare, 
sfecla de zahăr se cultivă în acest 
an în condiții de irigare. Se asigură ast
fel nu numai producții mari și constan
te de rădăcini, ci și rezultate mai bune 
în procesul de fabricare a zahărului. 
Sfecla provenită din culturi irigate se 
prelucrează mai ușor în ‘impui proce
sului de difuzie și de defecare, iar pier
derile de zahăr în borhot sînt mai mici, 
în același timp, avind o turgescență 
mai mare rădăcinile produse în culturi 
irigate rezistă mai bine la păstrare, iar 
în timpul depozitării se pierd cantități 
mai mici de zahăr.

Asemenea rezultate, de ordin cantita
tiv și calitativ, se obțin însă numai prin 
realizarea unei strînse interdependențe 
între regimul de irigare și anumite ce
rințe agrofitotehnice, impuse de acesta. 
Tocmai pentru că nerespectarea anumi
tor reguli poate avea influente negati
ve asupra producției și calității ei, con
siderăm necesare unele precizări referi
toare la o serie de lucrări actuale. Ele 
au la bază rezultatele experiențelor e- 
fectuate în acest domeniu de prof. dr. 
doc. N. HULPOî si colaboratorii săi, de 
dr. ing. Vlad Gh. IONESCU-ȘIȘEȘTI și 
alții.

ATENȚIE LUCRĂRILOR 
DE ÎNTREȚINERE

Condițiile optime pe care le găsesc 
culturile de sfeclă de zahăr in agricul
tură irigată nu pot fi valorificate decît 
dacă plantele au un organism vegetal 
viguros, capabil să răspundă acestor 
condiții prin producții mari, fără ca 
prin aceasta conținutul de zahăr să 
scadă prea mult. Este o cerință care se 
realizează păstrînd în cultură cele mai 
viguroase plante și asigurînd stimula
rea creșterii lor prin lucrări de întreți
nere. Sînt necesare,deci, prașile cît mai 
dese și la adîncimi progresive, care la 
ultimele lucrări să ajungă pînă la 12-15 
cm.

Numărul prașilelor se stabilește, de
sigur, în funcție de gradul de îmburu- 
ienire a culturilor, de frecvența formă
rii crustei și de numărul de udări. A 

reduce însă, numărul lor, în scopul rea
lizării de „economii", înseamnă a lipsi 
unitățile de sporuri însemnate de pro
ducție.

CÎND Șl CU CÎT

SE UDĂ CULTURILE

Consumul de apă și regimul de uda
re se stabilește diferențiat, în funcție tie 
complexul condițiilor naturale și agro
tehnice. Numei oasele experiențe efec
tuate la I.C.C.P.T.-Fundulea au demon
strat că cele mai mari cantități de 
apă sînt necesare culturii în perioada 
iulie—august, consumul maxim în- 
registrîndu-se în luna iulie, perioadă 
în care are loc îngroșarea rădăcini
lor și, cînd deobicei, precipitațiile sînt 
puține iar temperaturile ridicate. Chiar 
și în condițiile acestui an, acest con
sum nu poate fi asigurat, în între
gime, decît prin irigare. (Ea începutul 
vegetației precum și în ultima fază — 
de acumulare a zahărului — consumul 
de apă fiind mai scăzut, el poate fi sa
tisfăcut de apa din sol. De aceea, irigă
rile aplicate timpuriu, în luna mai, în
ceputul lui iunie și, tîrziu, la sfîrșitul 
lui septembrie nu au rol hotărîtor asu
pra producției).

Bineînțeles, regimul de irigare diferă 
de la o zonă pedoclimatică la alta. în 
anii normali, în zona de stepă se reco
mandă 5-7 udări a cîte 600-750 mc de 
apă, realizîndu-se, deci, o normă de iri
gare de 3 000-4 100 mc la hectar ; în 
zona de silvosțepă, norma de irigare in
dicată este de 2 000-2 800 mc apă la 
hectar, repartizată în 4-6 udări, cu nor
ma de udare de 500-600 mc. de apă la 
hectar.

O CERINȚĂ : STIMULAREA 
ACUMULĂRII ZAHĂRULUI

Cercetările efectuate au arătat că ră
dăcinile cu dimensiuni mari au un 
conținut de zahăr mai redus în compa

Măsurătorile confirmă eficiența irigației. 
Cooperatorii din Ciuperceni, județul 
Teleorman, sînt mulțumiți : cultura de 
porumb promite o recoltă bogată.

rație cu cele de dimensiuni mici. Acest 
lucru nu se datorește, nicidecum, vre
unei influențe nefavorabile a apei de 
irigație, ci faptului că, prin irigare, se 
mărește volumul rădăcinilor și, deci, 
implicit, scade procentul de zahăr. Cer
cetările desfășurate la Băneasa au scos 
în evidență că, deși odată cu creșterea 
în greutate a rădăcinilor, (determina
tă de influența irigației) procentul de 
zahăr scade sensibil, cantitatea totală de 
zahăr realizată în rădăcină și la hectar 
crește. Acest lucru este ilustrat și în 
tabelul alăturat.

Greutatea 
rădăcinii 
(grame)

Conținutul de 
zahăr 

(°/o)

Greutatea 
totală de 
zahăr în 
rădăcină 
(grame)

125 19,2 24,0
175 18,8 32,9
425 17,2 73,1
625 17,0 106,3
800 16,4 141,3
950 16,6 157,8

1 100 15,6 171,5
1 300 14,8 192,4

Sînt însă și cazuri cînd procentul de 
zahăr scade cu 4-5° polarimetrice în 
cultura irigată față de cea neirigată, 
datorită aplicării unor norme prea mari 
de apă, sau a unor udări efectuate cu 
neregularitate și la intervale mari.

Pentru a stimula intensitatea acu
mulării zahărului, una din cele mai e- 
ficiente măsuri este aceea de a se evit*  
udările tîrzii. Din observațiile sistema
tice executate în unitățile de producție 
de specialiștii fabricilor de zahăr, rezul
tă că ultima udare fără influențe nega
tive asupra conținutului de zaliăr, tre
buie să se facă cel mai tîrziu cu 15-20 
zile înainte de recoltare.

Ing. Gh. TUȘA
din Consiliul Superior 
al Agriculturii

Ing. Gh. RIZESCU
din Ministerul
Industriei Alimentare

Agenda 
fitosanitarâ

MANA
CARTOFULUI
S-A GENERALIZAT.
SĂ SE 
ACCELEREZE 
TRATAMENTELE!

Această boală, produsă de ciu
perca Phytophthora infestans, este 
frecventă în regiunile carpatice și 
subcarpatice unde, an de an, se 
realizează condiții de umiditate și 
temperatură favorabile evoluției și 
extinderii ei. In 1968, însă în a 
doua parte a perioadei de vegetație 
s-a înregistrat un atac foarte pu
ternic de mană în toate zonele 
de cultură a cartofului din tară, 
favorizat tocmai de menținerea-, 
timp mai îndelungat, a unei tflui- 
dități ridicate și a unor tempera
turi moderate.

In fiecare an, sursa de infecție 
primară o constituie tuberculii in
fectați, care conțin miceliul de re
zistentă al ciupercii. Deoarece a- 
nul trecut infecția la tuberculi s-a 
manifestat cu frecventă și inten
sitate foarte mare, apariția unui 
atac de mană în anul 1969 era 
previzibilă de la început în cazul 
în care condițiile climatice l-ar 
fi favorizat.

Aceste condiții s-au manifestat 
cu putere în prima parte a anului. 
Lunile aprilie, mai și iunie s-au 
caracterizat prin precipitații foarte 
abundente $1 prelungite în toate 
regiunile tării și prin temperaturi 
relativ scăzute, alternînd pentru 
scurt timp cu temperaturi ridicate. 
Ca urmare, mana s-a manifestat 
de timpuriu (luna iunie) foarteț'pu- 
ternic, în cea mai mare parte din 
zonele în care se cultivă cartof.

Se impun de aceea, în aceste 
zile, măsuri urgente menite să îm
piedice infecțiile secundare cu 
mană. Se recomandă stropirea ime
diată a culturilor cu fungicide, de 
preferință zeamă bordeleză 1 la 
sută, în doză de 800—1 000 1/ha,
bine neutralizată, cu adausul unui 
muiant (detersin) sau adeziv (ara- 
cet). Tratamentele se aplică ime
diat ce precipitațiile încetează și, 
dacă se mențin condiții favorabile 
de infecție, se repetă în toată peri
oada de vegetație, în același mod. 
Lucrarea trebuie să se execute co
rect. cu aparatură adecvată, ur- 
mărindu-se acoperirea cu fungi
cide a întregii mase vegetative a 
plantelor și, mai ales, a frunzelor 
bătrîne, de la baza vrejului, care 
sînt mai susceptibile infecțiilor.

Cu cea mai mare atenție se vor 
efectua tratamentele în loturile se
mincere. In cazul în care infee-1 
țiile persistă, apare necesară dis
trugerea vrejilor de cartofi, cu a- 
jutorul defoliantilor, mai devreme 
decît se obișnuiește. Se aplică. în 
acest scop, tratamente cu Dibutox 
2—2,5 la sută, la datele precise care 
vor fi indicate de stațiile de aver
tizare din rețeaua I.C.C.A. și de 
Institutul pentru cultura cartofu
lui și sfeclei de zahăr. Recoltarea 
materialului semincer se va face 
în zile însorite, iar cartofii vor fi 
transportat! cît mai repede din 
cîmpul unde s-a manifestat atacul. 
Este necesară, de asemenea, o sor
tare riguroasă * tuberculilor și 
păstrarea lor în depozite uscate, 
bine aerisite, cu temperaturi men
ținute între 2° și 6°.

Maria AVRAM 
Institutul de cercetări 
pentru protecția plantelor



Răspunsuri diferite 

la aceeași întrebare:
ÎN CE STADIU

SE AFLĂ

INCUBAȚIA ?

In încheierea articolului „în acțiunea de incubație — disproporții între plan 
și realizări**,  publicat recent în revista „Agricultura**,  ne-am propus să urmărim 
modul în care se acționează pentru recuperarea nerealizărilor privind planul de 
incubație, în special în județele mult rămase în urmă. Din acest punct de vedere, 
raidul nostru în județul Brăila, care și-a îndeplinit planul de incubație pentru 
unitățile cooperatiste, pare nejustificat. L-am efectuat totuși pentru a avea un 
termen de comparație pentru județul Olt — cu sarcini asemănătoare în avicultură, 
dar cu rezultate incomparabil mai slabe.

Ambilor noștri, interlocutori, dr. Tănase CARABAț, director adjunct al Direc
ției agricole județene Brăila și dr. Constantin MIHAI, șef de serviciu în cadrul 
Direcției agricole Județene Olt, le-am adresat aceleași întrebări: ce preocupări 
ați avut pentru organizarea sectorului avicol în general și pentru campania de 
incubație în special ; ce rezultate ați obținut pînă în prezent și ce perspective sînt 
în legătură cu realizarea sarcinilor stabilite ; cum sîntețî sprijiniți de Consiliul 
Superior al Agriculturii. Răspunsurile însă, așa cum se poate urmări, în continuare, 
sînt diferite.

n

JUDEȚUL BRĂILA. La începutul lu
nii iulie, planul de 1,11 milioane de pui 
și boboci, care urmau să fie scoși și 
difuzați în cooperativele agricole era 
realizat în întregime. Din sarcina de 
480 000 de pui, care urmau să fie difu
zați la membrii cooperatori, nu se rea
lizase însă decît 21,5 la sută. Există, 
totuși, posibilități ca într-un timp cît 

Jmai scurt posibil și acest indicator de 
■jp'lan să fie îndeplinit în întregime. Așa 

cum relata dr. CARABĂȚ, cele cinci 
centre de incubație organizate la Brăila, 
Vădeni, Traianu, Movila Miresii și Ian- 
ca, unde au fost concentrate majoritatea 
incubatoarelor vor activa, în continuare, 
pentru a acoperi în totalitate cererile 
unităților cooperatiste și ale membrilor 
cooperatori. întreaga cantitate de 1,5 
milioane de ouă necesare incubației a 
fost asigurată pe plan județean, de către 
cooperativele agricole din lanca, Tra
ianu, Movila Miresii, Urleasca, Vădeni, 
Mircea Vodă și Găiseanca, unde s-au 
organizat ferme avicole puternice, cu 
efective matcă de 6 000—10 000 de pă

sări selecționate și îndemne de boli. 
La cooperativa agricolă din lanca, de 
pildă, se cresc 30 000 de păsări. Pentru 
realizarea sarcinilor de plan în avi
cultură s-au prevăzut măsuri sanitar- 
veterinare severe și s-au întocmit gra
fice lunare și chiar decadale privind 
aprovizionarea cu ouă a stațiilor de in
cubație și distribuirea puilor. O dată cu 
asigurarea spațiilor de cazare necesare 
s-au luat, de asemenea, măsuri pentru 
extinderea folosirii preamestecurilor de 
furaje în hrana puilor. Un asemenea 
centru de preamestec a fost organizat 
la Tichilești, iar altele sînt în curs de 
organizare. A fost posibil astfel ca pro
centul de pierderi — sub 10 la sută — 
să fie mult redus față de anii trecuți. 
Pentru extinderea sectorului avicol și 
concentrarea lui în unitățile care dispun 
de cele mai favorabile condiții, în acest 
an cooperativele agricole din județul 
Brăila construiesc 14 hale și puiernițe 
de mare capacitate.

JUDEȚUL OLT. La aceeași dată, din

planul de 1,05 milioane de pui și boboci 
care urmau să fie scoși și difuzați în 
cooperativele agricole nu se realizase 
decît circa 355 000. Cît privește planul 
privind difuzarea puilor în gospodă
riile personale ale membrilor coopera
tori situația era și -mai îngrijorătoare : 
3 000 din totalul de 900 000 prevăzut 
pentru semestrul I.

Și, acum cîteva explicații furnizate 
de dr. Constantin MIHAI. în cinci din 
cele șapte cooperative agricole care ur
mau să asigure ouăle necesare incuba
ției, efectivele matcă — și așa destul 
de reduse — au fost lichidate în în
tregime din cauza holerei aviare. Deși 
capacitatea de incubație, 270 000 de ouă 
pe serie (230 000 în cooperativele agri

cole și 40 000 în unitățile centrocoop- 
ului, ar fi asigurat îndeplinirea planu
lui, el nu a fost realizat din cauza lipsei 
de ouă, în primul rînd, și a disper
sării incubatoarelor într-un mare nu
măr de unități. Din surse proprii nu 
s-au putut obține decît circa 246 000 
de pui. Chiar și cu cele 24 000 de ouă, 
aflate în prezent la incubație, sorții 
îndeplinirii planului sînt lipsiți de iz- 
bîndă. La situația existentă a mai 
contribuit și faptul că, datorită unor 
condiții necorespunzătoare de hrănire 
și cazare, procentul de ouat al găinilor 
în primul trimestru a fost foarte slab. 
Cu toate că nerealizarea planului a 
fost previzibilă încă din primele luni 
ale anului, repartițiile de ouă acordate 
județului Olt de către Consiliul Supe
rior al Agriculturii — așa cum arăta 
dr. Mihai — au fost de 90 000 de ouă 
pentru trimestrul I., 30 000 pentru tri
mestrul al II-lea și 60 000 pentru tri
mestrul al III-lea.

Faptul că în județul Olt, peste 50 
la sută din suprafața agricolă e cultivată 
cu cereale, constituie o pledoarie în plus 
pentru oportunitatea unor măsuri care 
să ducă la redresarea creșterii păsă
rilor. Această redresare însă, atît de 
urgență și necesară, nu va fi posibilă 
fără analizarea cu simț de răspundere 
a situației existente și fără luarea unor 
măsuri operative care să asigure rea
lizarea sarcinilor de plan. în același 
timp, și pentru județul Olt, la fel ca 
și pentru celelalte județe în care rea
lizarea efectivelor de păsări este pusă 
sub semnul întrebării, îndrumarea și 
sprijinul efectiv al direcției de resort 
din Consiliul Superior al Agriculturii 
este deosebit de oportună.

Ing. Lucian ROȘCA

Colțul 
apicultorului

INTOXICAȚIILE 
ALBINELOR CU
SUBSTANȚE CHIMICE 
Șl PREVENIREA LOR

Ocrotirea sănătății popu
lației este nemijlocit lega
tă de asigurarea unei ali
mentații științifice și rați
onale, în care un rol deo- 
s^’ojtr- îl ocupă produsele 
Alimentare de origine ani
mală. Consumul acestor 
alimente nu este insă lip
sit de pericol. O serie în
treagă de boli se pot tran
smite prin alimente de la 
animale la om.

Produsele alimentare de 
origine animală pot su
feri, de asemenea o serie 
de alterări în timpul și cu 
ocazia prelucrării, trans
portului, depozitării și co
mercializării lor.

Avîndu-se în vedere 
acest pericol, prin Decre
tul 167/2955 privind orga
nizarea apărării sănătății 
animalelor se trasează or
ganelor sanitar-veterinare 
sarcina de a executa un 
control permanent asupra 
comerțului cu animale, sa
crificării lor, prelucrării și 
conservării alimentelor de 
origină . animală. Potrivit 
acestui decret, toate ani
malele și produsele de o- 
rigine animală destinate 
consumului public trebuie 
supuse obligatoriu exame
nului sanitar-veterinar,

Printre alte atribuții, a- 
ceastă sarcină revine me
dicului veterinar, pregătit 
profesional pentru exerci
tarea unui control compe
tent și calificat. De la pri
mele începuturi ale învă- 
țămîntului veterinar, în 
toate țările, acestei speci
alități i s-a acordat o a- 
tenție deosebită. Toate or
ganismele internaționale 
care veghează asupra ali
mentației raționale a popu
lației consideră controlul 
alimentelor ca o activitate 
de igienă publică deosebit 
de importantă. In acest 
spirit, organele sanitar-ve
terinare trebuie să efectu
eze controlul produselor 
de origine animală ince- 
pînd de la locul de pro
ducție prin toate verigile 
Ue prelucrare, pînă la lo-

Rolul medicului 
veterinar in ocrotirea 
sănătății publice

Conf. dr. Gavrilă POPA
directorul Laboratorului central de control 
sanitar-veterinar al alimentelor și furajelor-București

cui de desfacere, tn baza 
convențiilor sanitar-vete
rinare încheiate de țara 
noastră, se controlează, de 
asemenea, toate produsele 
alimentare de origine ani
mală destinate exportului 
sau care sosesc din import, 
indiferent sub ce formă se 
găsesc.

Avînd această sarcină 
de mare răspundere în o- 
crotirea sănătății publice, 
medicul veterinar nu poa
te să se mărginească nu
mai la aprecierea materiei 
prime și a produsului fi
nit. El trebuie să suprave
gheze și să controleze toa
te etapele prin care trece 
materia primă pînă la for
ma de comercializare. Cu- 
noscind toate detaliile pri
vind bolile animalelor 
transmisibile la om sau 
care pot influența negativ 
calitatea produselor rezul
tate, medicul veterinar este 
în măsură să aprecieze 
cu toată competența cali
tatea alimentelor destina
te consumului.

Controlul alimentelor, 
mai ales atunci cînd se re
feră la produsul transfor
mat în diferite preparate 
culinare sau în diferite eta
pe de prelucrare, acesta sub 
raportul posibilității con
taminării lor cu diferiți 
germeni de la om, se exe
cută și de către medicii u- 
mani. Nu este vorba de un 
paralelism ci, din contră.

în condițiile în care fie
care specialist exercită 
controlul în limitele obli
gațiilor sale profesionale, 
aprecierea va fi și mai 
completă.

Pentru ca rețeaua-sanl- 
tar-veterinară să poată face 
față acestor sarcini de 
mare răspundere, Consi
liul Superior al Agricul
turii prin Direcția genera
lă a creșterii animalelor 
a luat o serie de măsuri 
reliefînd obligațiile medici
lor veterinari de circum
scripție privitoare la cali
tatea laptelui, ouălor și a 
altor produse de origină a- 
nimală obținute în gospo
dăriile socialiste și indivi
duale din raza lor de ac
țiune. Totodată, s-au reor
ganizat serviciile veterina
re din abatoare, luîndu-se 
în considerație experiența 
proprie și experiența aba
toarelor din alte țări. Uni
tățile mari cu profil alimen
tar (I.C.I.L., depozite fri
gorifice, întreprinderi de 
industrializare a cărnii etc) 
au fost încadrate cu me
dici veterinari, care au ca 
sarcină principală supra
vegherea și îndrumarea 
igienică a activității unită
ților respective, cu verifi
carea condițiilor de lucru 
pe toate fazele de fabrica
ție.

S-a organizat, de aseme
nea, o rețea de medici ve
terinari igieniști, care su-

praveghează condițiile de 
igienă, calitatea materiei 
prime (carne, lapte, oua, 
pește etc.) ce se prelucrea
ză, depozitează, comercia
lizează, precum și a pro
duselor rezultate, în unită
țile cu acest profil de pe o 
anumită rază de activitate 
și verifică calitatea produ
selor alimentare de origi
ne animală ce se desfac 
pe piață neorganizată. (J 
rețea veterinară de fronti
eră veghează ca toate pro
dusele de origină animală 
exportate sau 
să corespundă cerințelor 
igienice. încă 
i953 actvitatea 
relor 
s-a < 
de 
lor, 
tăzi, 
tor laboratoare, să funcți
oneze secții unde se pot 
executa cele mai diferite 
analize bacteriologice și 
fiziochimice la alimente. 
Pe plan central, în Bucu
rești, ca organ tehnic al 
Direcției generale a creș
terii animalelor în proble
me de igienă alimentară, 
funcționează Laboratorul 
central de control sanitar 
veterinar al alimentelor și 
furajelor.

Pentru ca această activi
tate să se poată desfășura 
unitar, periodic, prin grija 
Consiliului Superior al A- 
griculturii, se organizează 
cursuri de îmbogățirea și 
împrospătarea cunoștințelor 
profesionale ale specialiș
tilor. Astfel, activitatea 
medicilor și tehnicienilor 
veterinari este menținută 
în pas cu progresul tehnic 
înregistrat de ramura in
dustriei alimentare și co
respunzător exigenței de 
care trebuie să dea dova
dă în activitatea pe care 
o depun, pentru ca 
produsele alimentare de 
origine animală destinate 
consumului intern sau ex
portului să fie de bună ca
litate și competitive pe 
plan mondial-

importate

din anul 
laboratoa- 

• veterinare județene 
orientat și spre latura 
control al alimente- 
reușindu-se ca as
in majoritatea aces-

In condițiile dezvoltării și mo
dernizării agriculturii noastre so
cialiste, folosirea substanțelor chi
mice în acțiunea de prevenire și 
combatere a bolilor și dăunători
lor Ia majoritatea culturilor capătă 
o extindere tot mai largă. In 
aceste condiții, utilizarea albinelor 
ca insecte polenizatoare în scopul 
sporirii producției vegetale trebuie 
să se facă în mod dirijat și cu 
toată atenția. Cu alte cuvinte, se 
pune problema protejării albinelor 
contra substanțelor chimice.

După specificul lor, potrivit a- 
gcntului împotriva căruia se în
dreaptă — insecticide, erbicide, 
fungicide, acaricide, rodenticide 
etc. — aceste substanțe chimice 
acționează diferit asupra albinelor, 
linele din ele omoară albinele 
prin simplă atingere, altele pro
voacă indigestie acționînd toxic 
asupra tubului digestiv, altele pro
voacă asfixia albinelor. Cele mai 
multe însă produc moartea prin 
otrăvire. In general, toxicozele al
binelor, provocate de substanțe 
chimice se caracterizează prin ur
mătoarele semne : albine moarte 
și muribunde pe fundul stupului, 
pe terenul din fața urdinișului, pe 
scindura de zbor și pe terenul 
spre cultura tratată ; activitatea 
familiei de albine intoxicate sca
de, albinele cad de pe faguri, în
cearcă să iasă afară, prezintă sem
ne tipice în funcție de natura 
toxicului. Majoritatea culegătoare
lor mor pe cîmp, în drum spre 
stupi. In timp ce prezența toxicu
lui în apropierea stupinei duce la 
distrugerea in masă a familiilor de 
albine, în cazul în care stupina se 
află mai departe de locurile unde 
se aplică asemenea tratamente 
pierderile se pot evita.

Condițiile atmosferice constituie 
unul din factorii care influențează 
puternic acțiunea substanțelor to
xice. De pildă, temperatura scăzu
tă și umiditatea ridicată măresc 
persistența și toxicitatea acestor 
substanțe.

Din experiența apicultorilor din 
cadrul filialei noastre s-a desprins 
concluzia că cele mai eficace mă
suri pentru prevenirea intoxicații
lor sînt următoarele : pe cit este 
posibil să se evite aplicarea sub
stanțelor chimice la culturile în
florite ; în cazul in care culturile 
necesită totuși tratamente, in 
aceste perioade, ele să se aplice de 
preferință seara sau dimineața îna
inte de răsăritul soarelui, în zilele 
înnorate sau chiar în timpul nop
ții ; în timpul tratamentelor urdi
nișurile să se închidă, iar în stup 
să se asigure o bună ventilație ; 
să se evite prăfuirea sau stropirea 
cu substanțe chimice a surselor de 
apă din care se alimentează albi
nele ; în cazul stupăritului pasto
ral, apicultorii sint obligați să-și 
anunțe la consiliile populare sosi
rea și locul unde sînt amplasați 
stupii, pentru a putea fi încunoș- 
tiințați din timp atunci cind sint 
aplicate tratamente ; la rîndul lor, 
prin legi reglementate de stat, con
siliile populare cît și unitățile agri
cole socialiste sînt obligate să pre
vină apicultorii în perioadele cînd 
au stabilit aplicarea tratamente
lor.

O astfel de conlucrare reprezin
tă, deocamdată, cea mai eficace 
metodă de prevenire a pierderilor 
destul de mari pe care le pot pro
voca tratamentele cu substanțe chi
mice.

Nicolae ARBORE 
tehnician apicol
Filiala A.C.A. Constanța



DIALOG CERCETARE - PRODUCȚIE
ACTIVITATEA BIOLOGILOR 
MAI APROAPE
DE NEVOILE PRACTICII

Acad. Alice SĂVULESCU
directorul Institutului de biologie
„Traian Săvulescu" al Academiei.

Pentru cercetarea științifică biologică, 
evident, ca și pentru toate celelalte ra
muri ale științei, Tezele și Directivele 
celui de ai X-iea Congres al P.C.R. re
prezintă un instrument prețios de orien
tare către realizarea obiectivului esențial 
al politicii partidului — edificarea unei 
economii moderne.

Pentru a-și îndeplini rolul — limpede 
subliniat în documentele de partid — 
cercetarea științifică biologică trebuie să 
se axeze consecvent pe problemele prio
ritare, finisarea temelor să se facă în 
timp mai scurt și sub mai multe aspecte, 
iar valorificarea rezultatelor în practică 
să se accelereze continuu.

Pentru oricare domeniu al activității 
științifice, valorificarea cercetării repre
zintă o problemă de primă importantă, 
ceea ce explică atenția — întru totui 
justificată — care i se acordă în docu
mentele pentru Congresul partidului.

Ea se răsfrînge puternic asupra efi
cienței cercetării, fie că aceasta este 
luată în considerație sub aspectul știin- 
țific-cultural, sau sub aspectul economic 
mai apropiat sau mai îndepărtat. între 
aceste două laturi ale eficienței există 
o gamă largă de întrepătrunderi, predo- 
minînd cînd una, cînd cealaltă, în funcție 
de caracterul cercetării biologice. Pînă 
în prezent valorificarea rezultatelor s-a 
făcut în cea mai mare parte prin publi
cații.

O analiză mai atentă și obiectivă a lu
crărilor cu caracter monografic apărute 
sau în curs de publicare poate duce pe 
oricine la convingerea că monografiile 
și tratatele apărute conțin elemente deo
sebit de valoroase nu numai pentru îm
bogățirea fondului știintific-cultural al 
țării, ci și ca material concentrat, sinte; 
tizat, de informare de bază pentru toți 
cercetătorii care au preocupări de cerce
tare cu caracter aplicativ imediat și nu 
lucrează în centre universitare. Acest 
fond de cunoștințe de bază extrem de 
bogat, acumulate din cercetări cu ca
racter botanic, zoologic, biochimic, mi
crobiologic etc., poate folosi prin coor
donare și colaborare multiplă la dezvol
tarea pe baze științifice a sectoarelor 
aplicative interesate.

Este pe deplin justificată și corespun
zătoare cerințelor economiei naționale 
ideea formulată în Directive, potrivit că
reia valorificarea rezultatelor trebuie să 
aibă un înțeles mai larg, criteriile de a- 
preciere a cercetării trebuind să se ba
zeze pe importanța aportului de cunoaș
tere la îmbogățirea tezaurului științei 
și culturii, la susținerea cercetărilor a- 
plicative sau direct la soluționarea ne
voilor practicii.

Astfel, cercetările se vor considera în
cheiate numai după ce s-au aplicat în 
producție și au dat rezultatele scontate. 
E de la sine înțeles că acest mod de a 
privi lucrurile creează, atît aparatului 
științific, cît și celor chemați să diri
jeze activitatea productivă, o înaltă răs
pundere. Dacă la ceea ce s-a spus cu 
privire la eficiența cercetărilor adău
găm celelalte aspecte esențiale ale acti
vității științifice — orientarea cercetă
rilor, valoarea teoretică a rezultatelor 
care trebuie să fie pe măsura eforturilor 
materiale etc. avem o imagine de an
samblu asupra înaltei misiuni, asupra 
multiplelor obligații pe care știința și, 
implicit biologia, o are în ansamblul 
construcției socialiste.

Activitatea organizatorică de aplicare 
a rezultatelor nou obținute în cercetarea 
biologică nu este însă simplă. Ea este 
supusă influenței conjugate a numeroși 
factori ca : nivelul tehnic existent, etapa 
de dezvoltare economică, gradul de pre
gătire al practicienilor, posibilitățile ma
teriale de care dispun sectoarele de apli
cație. Nu mai puțin importantă este 
existența convențiilor de colaborare care 
determină ieșirea cu curaj din izolarea 
în cercetare a unor institute academice, 
departamentale sau a unor catedre ; a- 
cestea capătă, astfel, posibilitatea de a 
lămuri mai complex diversele aspecte 
ale problemelor și de a folosi mai rațio
nal baza materială și tehnica înallă în
sușită de multe cadre în ultimii ani.

Cercetătorii din Institutul de biologie 
„Tr. Săvulescu*  desfășoară acțiunea de 
colaborare cu alte unități prin angaja
mente prevăzute precis în contracte și 
convenții interesînd agricultura ca și alte 

ramuri economice și chiar culturale. 
Astfel, se vor preda Consiliului Supe
rior al Agriculturii hărți de răspîndire a 
unor agenți patogeni foarte păgubitori 
pentru livezi, care nu au fost cunoscuti 
pînă în prezent în țara noastră. De ase
menea, la 1 octombrie se vor da primele 
rezultate obținute la noi în țară asupra 
biotipurilor ciupercii care produce mana 
cartofului, asupra relațiilor acestor bio- 
tipuri cu cele de pe tomate și asupra 
metodelor ce trebuie aplicate pentru ca
racterizarea din punct de vedere al re
zistenței la mană a soiurilor raionate și 
a materialului în curs de ameliorare.

Institutul nostru participă și la o altă 
acțiune importantă. Este vorba despre 
planul de amenajare hidroenergetică a 
cursului inferior al Oltului.

In sprijinul industriei alimentare, in
dustriei ușoare și a medicamentelor s-au 
început, pe litoral, studiile pentru detec
tarea cîmpurilor de alge industrializabile 
(agaroizi) pentru studiul metodelor de 
exploatare și refacere a acestor cîmpuri.

Se vor preda, curînd, practicii metode 
pentru alegerea reproducătorilor de cegă 
în vederea înmulțirii lor pe cale artifi
cială. Se vor da, de asemenea, rezultatele 
studiului privind condițiile hidrochimice 
și hidrobiologice din eleșteele piscicole 
alimentate cu apă de rîu și dependența 
productivității de aceste condiții. Alte 
date biologice sistematizate, pregătite de 
cercetătorii noștri, privesc posibilitatea 
amenajării piscicole în văile rîurilor in
terioare, în cadrul cooperativelor agri
cole de producție, după modelul celor 
realizate în cooperativa din Dridu.

După cum se știe, unul din domeniile 
care vor forma obiectul programelor 
prioritare, menționate în proiectul de 
Directive ale Congresului al X-lea al 
P.C.R., îl constituie valorificarea com
plexă a resurselor Deltei Dunării. Am
ploarea și însemnătatea acestui program 
cer o cît mai bună organizare a cercetă
rilor biologice care ne revin. De aseme
nea, avem sarcina de a contribui la con
turarea rolului biologilor în cercetarea 
poluării aerului și de a colabora din 
vreme la cunoașterea paraziților și dău
nătorilor noi sau cu virulență crescută 
care pot să apară în condițiile de irigare 
a culturilor, pentru a putea preîntîmpina 
eventuale pagube.

în lumina proiectului de Directive ale 
Congresului al X-lea al Partidului, per
spectivele de dezvoltare ale cercetărilor 
biologice cu implicațiile lor în atît de 
numeroase domenii ale economiei țării 
noastre apar deosebit de limpede. Aceste 
cercetări se cer organizate cu simțul de 
răspundere generate de înțelegerea ro
lului mereu crescînd pe care științele 
biologice trebuie să-l îndeplinească în 
dezvoltarea și înflorirea României socia
liste.

NOUTĂTI F NOUTÂTI F NOUTĂTI F NOUTĂTi
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„POLIFURAJER - 26"
De curînd, a fost omologat un 

soi de sfeclă furajeră „Polifu- 
rajer-26“, caracterizat printr-o 
mare capacitate de producție. In 
anii de încercare, în diferite cen
tre din zonele de cultură a sfe
clei de zahăr au fost obținute pro
ducții medii de 8 vagoane de ră
dăcini Ia hectar. O însușire esen
țială, apreciată de cultivatori, este 
aceea că, avînd 30—40 la sută din 
rădăcină în afara solului, sfecla 
poate fi recoltată mecanizat.

începute anul trecut, lucrările 
de înmulțire sînt continuate în 1969.

MERINOSUL PENTRU CARNE 
Șl LÎNÂ

Cercetătorii din secția zootehnică 
a Stațiunii experimentale Dobro- 
gea, creatoarea rasei de oi cu lînă 
fină „Merinosul de Palas“, a obtinut 
un nou succes pe linia realizării 
unei oi Merinos cu producție 
sporită de carne. Pentru reali
zarea noului tip de Merinos pen
tru carne și lînă se acționează 
printr-o hrănire intensă în peri
oada de creștere, cu nutrețuri în

Noul complex avicol de selecție al LIX barncu
Foto : AGERPRES

APICULTURA Șl 
SERICICULTURA 
ÎN COLOCVIU 
ȘTIINȚIFIC

Dezvoltarea agriculturii noastre socia
liste a creat condiții favorabile diversifi
cării producției vegetale și animale, astfel 
încît unitățile agricole să-și poată concen
tra forțele spre ramurile care le pot asi
gura cele mai mari venituri. în acest con
text, apicultura se evidențiază ca una din 
ramurile care pot asigura venituri însem
nate, furnizînd omului unul din cele mai 
complete alimente și contribuind — prin 
polenizarea plantelor entomofile — la 
realizarea unor importante sporuri de re
coltă.

în apicultură, eforturile practicienilor 
și cercetătorilor, a tuturor stuparilor sînt 
îndreptate, în principal, spre creșterea 
producției de miere și ceară, spre îmbu
nătățirea permanentă a calității lor. A- 
ceste obiective le-a avut în vedere și se
siunea festivă de referate științifice, orga
nizată recent la Stațiunea centrală de 
apicultură și sericicultură în cinstea ani
versării a 25 de ani de la Eliberare.

O dată cu prezentarea realizărilor ob-

valoare bilogică ridicată. In acest 
fel, Ia 100 de zile, oile ajung la o 
greutate de 30—33 kg.

CREȘTEREA SEPARATĂ, PE SEXE, 
A PUILOR PENTRU CARNE

Cercetările efectuate pe plan 
mondial in ultimii ani au scos in 
evidență faptul că masculii de 
broiler au o viteză de creștere 
mai mare decît femelele de ace
eași proveniență genetică, întreți
nute in condiții similare de mediu 
_Pe baza acestei constatări — ale 

cărei cauze nu sînt elucidate în 
totalitate — în prezent se experi
mentează și în țara noastră for
mule de rații diferite pentru se
xele respective, femelele avînd ce
rințe mai mici în principii nutri
tivi decît masculii. Experiențele, 
care au început în 1968 la I.A.S. 
Crevedia, sînt continuate cu rezul
tate foarte bune, cocoșeii fiind ga
la pentru livrare cu aproximativ 
două săptămini mai devreme. Tot
odată, ei realizează, în perioada de 
vîrstă de Ia 5 la 8 săptămini, o 
greutate mai mare cu 300—350 
grame față de puicuțe.

I 
ținute în această perioadă, atît în apicul- 
tură, cît și în sericicultură, cercetătorii 
stafiunii au prezentat numeroase rezultate 
privind comportarea hibrizilor proveniți 
din încrucișarea albinelor autohtone cu 
cele italiene, variabilitatea componentului 
proteic din hemolimfă la albine, în raport 
cu vîrsta și sezonul, creșterea mătcilor, 
influenta numărului de larve asupra cali
tății mătcilor, aplicarea de noi tehnologii 
de întreținere a albinelor în ferme api
cole, valoarea meliferă a soiurilor de 
floarea-soarelui etc.

Tn domeniul sericiculturii, datele obți
nute în legătură cu valoarea combinativă 
a liniilor consangvinizate de viermi de 
mătase, influența radiațiilor X asupra 
dezvoltării embrionare si a secreției de 
mătase, diapauza la diferite rase și hi-
brizi de viermi de matase, influența com
plexului agrotehnic asupra materialului 
săditor de dud, dăunătorii și bolile dudu
lui, efectul unor substanțe fungicide asu
pra viermilor de mătase furnizează prac
ticii noi elemente și soluții pentru1* dez
voltarea sericiculturii. ;

Așa cum a arătat, în cuvîntul său, dr. 
ing. M. Craiciu, directorul stațiunii, în ac
țiunea de apropiere a preocupărilor cer
cetării de nevoile imediate ale practicii, 
un rol hotărîtor l-a avut întărirea bazei 
experimentale a stațiunii, posesoare, în 
prezent, a 3 000 de familii de albine, 
cîmpul experimental și parcul dendrologic, 
cei 2 000 mp de spații pentru creșterea 
viermilor de mătase și cele 15 ha de 
plantații de dud.

O dată cu noile realizări prezentate, 
sesiunea științifică a S.C.A.S. a scos în 
evidență pasiunea si abnegația cercetă
torilor, dorința lor de a-și pune munca în 
slujba promovării continue a apiculturii 
și sericiculturii.

Ion BOTOȘARU

DESALINIZAREA SOLULUI
In perioada anilor 1965—1968 

specialiștii Institutului de cercetări 
pentru îmbunătățiri funciare și pe
dologie au întreprins, într-o zonă 
a Văii Carasu, studii privind posi
bilitățile de scădere a concentra
ției sărurilor din sol. în cei patru 
ani studiați, salinitatea a fost re
dusă cu 77o/n prin drenări și iri
gări repetate. S-a constatat că, în 
medie pe an, cantitatea de săruri 
evacuată cu apa drenată reprezin
tă 3,46 kg/m.c. de apă drenată, 
adică 104 t/ha. Cea mai mare parte 
a sărurilor din sol a fost elimina
tă prin aplicarea unor norme de 
spălare de 15.000 m.c./ha. în două 
etape și ca efect al irigațiilor cu 
o normă de 5.300 m.c. apă la hec
tar.

Concluziile trase în cîmpul ex
perimental de drenaj Saligny per
mit aplicarea unor metode științi
fice de desalinizare a solului, sta
bilirea efectului fiecărei lucrări și, 
în consecință, folosirea unei teh
nologii îmbunătățite de recuperare 
a terenurilor sărăturate.



Recent, a avut loc la Craiova o consfătuire de lucru 
consacrată perfecționării studiilor necesare proiectării și 
exploatării sistemelor de irigații. La această manifestare 
științifică, organizată de Societatea națională română pen
tru știința solului împreună cu Comitetul național român 
de irigații și drenaj, au luat parte peste 100 de specialiști 
din domeniul cercetării, învățămintului, studiilor, proiec
tării, executării și exploatării. In legătură cu concluziile 
reieșite din dezbaterile acestei consfătuiri, am adresat cî- 
teva întrebări tovarășului dr. ing. Andrei CANARACHE, 
vicepreședinte al Societății naționale române pentru știința 
solului.

— Pentru început, vă 
rugăm să ne informați 
asupra caracterului și 
periodicității unor ast
fel de manifestări, or
ganizate de Societatea 
națională română pen
tru știința solului.

— Anual, inițiem a- 
proximativ 2—3 consfătuiri 
de lucru sau schimburi de 
experiență unde se re
unește un număr cît mai 
mare de specialiști din do
menii diverse de activitate 
— cercetare, învățămînt, 
producție — spre a putea 
astfel adînci diversele pro
bleme legate de gospodări
rea rațională a fondului 
funciar. Am putea com
para astfel de manifestări 
cu sesiunile științifice ale 
institutelor de cercetări, cu 
deosebire că la consfătui
rile și schimburile de ex
periență organizate de noi 
au posibilitatea să pre
zinte referate și specialiștii 
din producție. Aceasta con
tribuie la cunoașterea mai 
amănunțită a rezultatelor 
și cerințelor practicii, în di
ferite domenii, la lărgirea 
ariei de investigație, la 
împletirea mai strînsă a 
științei cu producția. în 
toamna aceasta, bunăoară, 
filiala noastră de la Timi
șoara a proiectat organiza
rea unui schimb de expe
riență pe tema amelio
rării solurilor sărăturate 
din cîmpia de vest a tării.

— Să revenim la 
consfătuirea de la Cra
iova. Ce probleme im
portante au fost abor
date aici ?
— Merită menționat 

faptul că pe lîngă refera
tele prezentate au fost or
ganizate vizite la sistemele 
de irigații Stoenești-Vișina 
și Calafat-Băilești, precum 
și la stațiunile experimen
tale Caracal și Bechet; cu 
acest prilej au fost scoase 
în evidență progresele ob
ținute în ultimii ani în rea
lizarea marilor sisteme de 
irigație din Oltenia. Au 
fost remarcate, bunăoară, 
numeroasele și variatele

studii geotehnice și hidrau
lice efectuate în vederea 
proiectării sistemului Ca
lafat-Băilești, studii care 
au contribuit, între altele, 
la soluționarea unor pro
bleme legate de construi
rea principalei stații de 
pompare. Au fost urmărite,

încă serioase rezerve pen
tru creșterea aportului pe 
care studiile de diferite 
specialități îl pot aduce la 
realizarea lucrărilor de îm
bunătățiri funciare.

— Este vorba de îm
bunătățirea calității stu
diilor ?

— Aceasta, pe de o parte. 
Pe de altă parte, există și 
situații cînd, deși docu
mentația este corespunză
tor întocmită, proiectele nu 
folosesc, pe deplin, datele 
obținute în cadrul studi
ilor, acestea rămînînd, în 
parte, simple piese de do
sar. Pentru ridicarea cali
tății studiilor este necesară 
îmbunătățirea dotării uni
tăților, în vederea mecani
zării și automatizării colec

PERFECTIONAREA 
STUDIILOR PENTRU 
PROIECTAREA 
Șl EXPLOATAREA 
TERENURILOR IRIGATE

Convorbire cu dr. ing. Andrei CANARACHE, 
vicepreședinte al Societății naționale române 
pentru știința solului

cu interes, cîmpurile expe
rimentale pentru culturi 
irigate pe nisipuri de la 
Malu Mare și Călărași, 
aparținînd stațiunii expe
rimentale Bechet. Aici se 
întreprind cercetări în do
meniul nivelării terenuri
lor, tehnicii și regimului de 
irigație, precum și valori
ficării solurilor nisipoase 
cu diferite culturi agricole 
și viti-pomicole.

Este cert că în Oltenia, 
ca de altfel în întreaga 
țară, lucrările de îmbună
tățiri funciare cunosc o 
amploare din ce în ce mai 
mare. La recenta consfă
tuire s-a apreciat că există

tării probelor, executării 
analizelor, evidenței și cal
culării datelor. La consfă
tuire au fost ridicate unele 
probleme privind pregăti
rea cadrelor, arătîndu-se 
că în unele sectoare (în pe
dologie. de exemplu) lip
sește o formă de învăță- 
mînt specifică.

Realizarea în bune con
diții a proiectelor depinde 
în mare măsură de eșalo
narea în timp a studiilor, 
fiind necesar să se renunțe 
la practica de a se acorda 
termene prea scurte pen
tru întocmirea studiilor 
necesare. Se impune, de 
asemenea, revederea ins-

trucțiunilor de lucru pen
tru diferitele specialități 
care concură la realizarea 
studiilor. S-a semnalat, 
totodată, utilizarea abordă
rii metodologiei de lucru a 
diferitelor specialități în
tr-o concepție unitară, re- 
dactîndu-se normative co
mune care să cuprindă atît 
etapele preliminare ale 
studiilor (separate pe spe
cialități) cît și concluziile 
diferiților specialiști.

în cadrul lucrărilor cons
fătuirii au fost purtate vii 
discuții în legătură cu rela
țiile dintre studiile pedolo- 
gice, de uz general și cele 
întocmite special, pentru 
proiectarea lucrărilor de 
îmbunătățiri funciare. S-a 
arătat că ambele aceste ca
tegorii de studii își au lo
cul lor determinat, nepu- 
tîndu-se renunța la nici 
una din ele.

— Ce concluzii s-au 
desprins în legătură cu 
exploatarea terenurilor 
irigate ?

— O dată cu intrarea în 
funcțiune a primelor sis
teme moderne de irigații 
apar necesități noi și în 
ceea ce privește exploata
rea. Devine utilă detalie
rea studiilor cerute de sta
bilirea însușirilor hidrofi- 
zice ale solului în vederea 
calculului normei de 
udare; de asemenea, se 
ivesc noi aspecte de tasare 
și stabilitate a terasamen- 
telor și fundațiilor pe roci 
ca loessul sau nisipul re- 
fulant. Sînt necesare studii 
și cercetări speciale pri
vind automatizarea trans
portului apei pe canale.

în această ordine de idei, 
o deosebită importanță o 
are punerea la punct a sis
temului de control al evo
luției teritoriilor irigate, 
îndeosebi sub aspect pedo
logie și hidrogeologic. Se 
urmărește, pe această cale, 
să se semnaleze din timp 
eventualele fenomene de 
degradare prin înmlăști- 
nire sau salinizare secun
dară, în vederea prevenirii 
acestor fenomene. La re
zolvarea acestei probleme 
va trebui să-și aducă apor
tul atît unitățile de cerce
tare și de studii, cît și cele 
de exploatare.

în încheiere, putem afir
ma că recenta consfătuire 
de la Craiova și-a adus 
aportul la perfecționarea 
întocmirii studiilor nece
sare, proiectării și exploa
tării terenurilor irigate.

Ing. N. FLORIAN

CĂRȚI NOI

Editura Agrosilvică
FOLOSIREA RAȚIONALA 
A INVESTIȚIILOR ÎN C.A.P.

In introducerea lucrării, autorul, 
A. Lucaci, se ocupă de rolul inves
tițiilor în cooperativele agricole și 
principalii factori de care se ține 
seamă în efectuarea lor. In conti
nuare, sînt expuse condițiile și ce
rințele social-economice din unită
țile respective, sursele de formare 
a mijloacelor de investiție și utili
zarea rațională a fondului de acu
mulare și a creditelor acordate de 
stat.

Alte probleme abordate se refe
ră la metodologia de proiectare și 
executare a lucrărilor de investiții, 
relațiile intercooperatiste de întra
jutorare și sprijin reciproc.

In încheiere. sînt prezentate 
metode de analiză și apreciere a 
eficientei economice a investițiilor 
în C.A.P.

PĂDURI ÎMPIETRITE
„Pădurile împietrite" sînt măr

turii ale existenței cu m-'Ite mili
oane de ani în urmă, în epoci 
geologige îndepărtate a unei boga
te vegetații arboricole. Autorul 
cărții, Justian Petrescu, arată că 
întinsele păduri, cu specii de arbori 
azi dispărute, au căzut pradă jocu
lui mărilor cu uscatul, transformin- 
du-se, prin înmlăș*inare,  în „nietre 
care ard" (cărbuni de pămînt).

Descriind, la scara întregii plane
te, fenomenul transformării vege
tației arboricole din trecutul geolo
gic al pămîntului. ca-Ma prezintă 
marile zăcăminte de cărbuni de pe 
glob, oprindu-se și asupra celor din 
țara noastră (Valea Jiului, Rovina- 
ri etc).

Editura Enciclopedică
CLOROFILA Șl VIAȚA

Ce este clorofila — această sub
stanță cu însușiri uimitoare, mijlo
citor între pămînt și cosmos ? Cum 
captează ea energia radiației lumi
noase a soarelui și cum o tran
sformă în energie chimică ? Putem 
oare mări randamentul fotosintezei 
in interesul agriculturii ? O vom 
putea reproduce după voie, în la
borator și în fabrică, sporind astfel 
nelimitat forțele productive și 
resursele alimentare ale omenirii ? 
Iată întrebări cărora le răspunde 
pe larg lucrarea „Clorofila și 
viața" realizată de Viorel Soran.

Cartea este ilustrată cu interesan
te desene și grafice.

I. C. V. B. „Pasteur" recomandă
Pentru a face cunoscute într-un timp cît mai scurt rezultatele activității sale de cercetare 
puse în slujba producției, I.C.V.B. „Pasteur" deschide, cu concursul redacției revistei 
„Agricultura", rubrica pe care o inaugurăm astăzi. Ne propunem ca, pe această cale, 
să informăm colegii din rețeaua sanitar-veterinară cu tot ceea ce este nou în domeniul 
profilaxiei și combaterii celor mai frecvente boli ale animale’or și, în același timp, să 
prezentăm cele mai noi biopreparate realizate în institut. Dorim ca în dialogul pe care 
credem că-l va deschide actuala rubrică, să răspundem prin soluții concrete și eficiente 
tuturor solicitărilor și sugestiilor pe care avem siguranța că le vom primi de la cititori.

Dr. Traian NEGRUȚIU 
directorul institutului

( Profilaxia și tratamentul 
în pasteureloza porcină

Pasteureloza porcină este o boală in- 
fecțioasă care, produsă de o bacterie din 
genul Pasteurella, poate evolua sub for
mă de cazuri sporadice, enzootice și 
foarte rar epizootice. Din punct de vede
re clinic și anatomopatologic se caracte
rizează prin trei forme evolutive : forma 
supraacută manifestată prin febră 
(41,5°—42°C), inapetiență, respirație ac
celerată de tip abdominal, edeme ciano- 
tice în diferite regiuni ale corpului și 
moarte în cîteva ore ; forma acută ca
racterizată prin aceleași tulburări respi
ratorii și febră, însoțită de accese de tuse 
dureroasă, tulburări digestive, jetaj mu
cos, muco-purulent sau muco-sanguino- 
lent uni sau bilateral și moartea anima
lului, după 2—3 zile prin asfixie; forma 
cronică, denumită și forma pulmonară, 
cînd germenii sînt localizați numai în 
pulmon, provocînd leziuni pulmonare 

mai puțin întinse, compatibile cu viața 
porcului, dar care provoacă o respirație 
greoaie, tuse, slăbirea animalului pînă la 
cahectizare.

Apariția bolii într-un efectiv de porcine 
este condiționată în primul rînd ae exis
tența purtătorilor de pasteurele. Cercetă
rile făcute de institut, ca și cele din 
străinătate, arată că numărul purtători
lor de pasteurele printre porcii din efec
tivele sănătoase este 10—20 la sută, în 
timp ce în efectivele contaminate ajunge 
pînă la 50—55 la sută. Cum prezenta 
purtătorilor de germeni este inevitabilă 
în orice efectiv porcin, declanșarea îm
bolnăvirilor este condiționată de re
ceptivitatea animalelor și de existența 
unor factori favorizați de mediu, alimen
tație etc.

Factorii de mediu șî alimentari au o 
acțiune hotărîfoare în declanșarea bolii. 

Supraaglomerarea animalelor în spații 
restrînse, în adăposturi insuficient aerisite, 
cu o atmosferă bogată în amoniac, iri
tantă pentru căile respiratorii, umiditatea 
excesivă, schimbările bruște de tempera
tură cu diferențe mari între limitele ma
xime și minime, curenții de aer, lipsa de 
igienă, ca și alimentația incompletă și 
necorespunzătoare cantitativ și calitativ, 
duc la declanșarea unor adevărate enzo- 
otii de pasteureloză.

Factorul de receptivitate se referă în 
primul rînd la starea de imunitate pe 
care o au animalele față de germenul 
cauzal al bolii. Porcii neserumizați sau 
nevaccinați contra pasteurelozei, sînt de
sigur mult mai receptivi la infecția cu 
Pasteurella, decît acei care au în orga
nism anticorpi antipasteurelici.

Prevenirea pasteurelozei la porcine se 
realizează prin evitarea supraaglomeră
rilor și a factorilor de stress, asigurarea 
în adăposturi a unui climat uscat, bine 
aerisit, lipsit de curenți de aer, cu tem
peratură optimă și administrarea de rații 
alimentare echilibrate și igienice.

Eficacitatea tratamentului pasteurelozei 
porcine depinde de rapiditatea cu care 
se acționează asupra animalelor depista
te a fi bolnave, de felul antibioticului sau 
chimioterapicului folosit și de forma de 
boală pe care o prezintă animalul. De
pistarea și tratarea porcului bohrav tre
buie făcute chiar de la apariția primului 
semn de boală.

Antibioticul cu care se intervine va fi 
acela la care Pasteurella, izolată de că
tre laboratorul veterinar, s-a dovedit, 
prin antibiogramă, sensibilă „in vitro". 
Tn formele supraacute și în multe din ca
zurile acute, tratamentele sînt iluzorii.

Combaterea bolii în efectivele în care 
s-a declarat pasteureloza poate fi făcută 
cu succes prin aplicarea concomitentă a 
unui complex de măsuri privitoare la în

lăturarea factorilor favorizanți declanșării 
bolii, depistarea, izolarea, tratarea sau 
sacrificarea imediată a animalelor bol
nave pentru a reduce la minimum posibil 
numărul de purtători de germeni ; aplica
rea măsurilor de imunoprofilaxie specifică 
pasivă sau activă, adică serumizarea an- 
tipasteurelică a porcilor sănătoși din Io*  
turile în care s-au depistat cazuri de boa
lă, cu cîte 5—10 ml la purcei și 10—20 ml 
la porcii adulți, însoțită de o administra
re preventivă în hrană timp de 3—5 zile 
a unui antibiotic la care Pasteurella s-a 
dovedit a fi sensibilă. In același timp, se 
trece la vaccinarea antipasteurelică a 
tuturor animalelor sănătoase din loturile, 
grajdurile și unitățile în care n-au apă
rut cazuri de boală dar sînt în pericol de 
îmbolnăvire.

I.C.V.B. „Pasteur", prepară în acest 
scop un vaccin antipasteurelic inactivat, 
care poate fi folosit la tineretul porcin în 
doză de 3 ml, repetat după 8—12 zile cu 
5 ml și la porcii adulți prima doză de
5 ml repetată la același interval cu 10 ml. 
Imunitatea se stabilește după 10—14 zile 
de la ultima inoculare și conferă o protec
ție animalelor vaccinate pentru o perioa
dă de aproximativ 6 luni. Tntr-o unitate 
în care pasteureloza evoluează enzootic, 
este necesar ca operațiunile de vaccinare 
să se facă timp de 2—3 ani în mod re
gulat la toți porcii, aplicînd o singură 
vaccinare cu doză repetată la animalele 
din îngrășătorie și vaccinări repetate din
6 în 6 luni la vierii și scroafele de repro
ducție.

Numai prin aplicarea complexului de 
măsuri prezentat, se poate sconta pe re
ușită în acțiunea de combatere a paste
urelozei din efectivele mari de animale și 
în reducerea pierderilor provocate de a- 
ceastă boală atît de păgubitoare.

Dr. C. BERBINSCHI 
șej de laborator



„CEL MAI BUN ȘEF DE FERMA"
PE ANUL 1968

Vinerea trecută a avut 
loc la Departamentul în
treprinderilor agricole de 
stat decernarea titlului și 
diplomei de șef de fermă 
fruntaș pe anul 1968. Con
cursul „Cel mai bun șef de 
fermă“ a demonstrat că 
organizarea rațională a 
producției și a muncii — 
ca urmare a reorganizării 
activității agriculturii de 
stat — îmbinată cu efortul 
muncitorilor, inginerilor și 
tehnicienilor, și sprijinul 
comitetelor sindicatului a 
permis obținerea unor re
zultate remarcabile.

Pe scurt, nivelul realiză
rilor obținute de fermele 
fruntașe, pe profilele res
pective, se prezintă astfel: 
la cultura griului s-a obținut 
O producție medie de 4 155 
kg la hectar, cu un preț de 
cost de 413 lei și un bene
ficiu de 733 lei/tonă; la

REZULTATELE CONCURSULUI
CULTURA GRIULUI

PREMIUL I : Gheorghe Radulescu, șe
ful fermei nr. 3 a I.A.S. Borânești, |u- 
ideful Ilfov; PREMIUL II : Constantin 
Alexe, șeful fermei nr. 1 a I.A.S. Ivânești, 
județul Ialomița ; PREMIUL III s Stelian 
Popescu, șeful fermei nr. 1 a I.A.S. 
Crucea, județul Constanța ; MENȚIUNE I: 
Nicolae Călinoiu, șeful fermei nr. 2 a 
I.A.S. Ivânești, județul Ialomița și loan 
Sarmaș, șeful fermei Cipău a I.A.S. ler- 
nut, județul Mureș ; MENȚIUNE II : Marcel 
Bîlbîie, șeful fermei nr. 5 a I.A.S. Puchenii 
Mari, județul Prahova.
CULTURA PORUMBULUI

I PREMIUL I : Teodor Șerban, șeful fer
mei nr. 1 a I.A.S. Variaș, județul Timiș; 
PREMIUL II : Aristotel Blendea, șeful fer
mei nr. 3 a I.A.S. Grabați, județul Timiș; 
MENȚIUNE I : Ni colae Popescu, șeful fer
mei Filipoiu a I.A.S. „Insula Mare a 
Brăilei", județul Brăila și Vasile Florescu, 
șeful fermei nr. 2 a I.A.S. Grabați, ju
dețul Timiș.

CULTURA CARTOFULUI
PREMIUL I : Ferdinand Kopacz, șeful 

fermei nr. 3 a I.A.S. Lăzarea, județul Har
ghita ; MENȚIUNE I : Aurel Romanescu, 
șeful fermei Mitoc a I.A.S. Rădăuți, ju
dețul Suceava.

CULTURA OREZULUI
1 PREMIUL I : Constantin Pană, șeful fer
mei nr. 1 a I.A.S. Oltenița, județul lifov.

CULTURA LEGUMELOR DE C1MP
PREMIUL I : Atanase Teju, șeful fermei 

Br. 2 a I.A.S. Dudu, județul Ilfov; MEN

porumb s-au realizat, în 
medie, 6 753 kglha în cul
tură neirigată, cu un preț 
de cost de 434 lei și 390 lei 
beneficiu pe tona de pro
dus. in sectorul pomicol, pe 
suprafețe întinse, producția 
medie de fructe a fost de 
86,7 kg pe pom, cu cheltu
ieli de 1,42 lei și un bene
ficiu de 1,66 lei pe kilo
gramul de fructe. La stru
guri producția medie de 
18 269 kg la ha s-a realizat 
cu un preț de cost de 971 
lei și un beneficiu de 2 201 
lei pe tonă.

in sectorul zootehnic s-au 
înregistrat, de asemenea, 
rezultate remarcabile : 3 710 
litri de lapte, în medie, la 
un efectiv de 606 vaci, cu 
121 lei pe hectolitru; be
neficiul a fost de 42 lei la 
hectolitrul de lapte livrat. 
Aplicarea metodelor in

dustriale a permis ca, de 
la un efectiv de 27 000 
porci, să se obțină un spor 
mediu de 576 de grame pe 
zi, cu un cost de 7 597 lei 
pe tonă, și să se realizeze, 
astfel, 2 279 lei beneficii pe 
tona de carne livrată. De 
la un efectiv de 58 262 de 
păsări s-au obținut, în me
die, 251 ouă pe pasăre, cu 
o cheltuială de numai 563 
lei și un beneficiu de 326 
lei pe mia de ouă.

Este demn de subliniat 
faptul că asemenea rezul
tate au fost obținute în 
anul 1968 cînd, după cum 
se știe, în prima parte a 
anului a fost secetă. Totuși, 
printr-o bună organizare a 
producției și a muncii, prin 
aplicarea unor metode a- 
grozootehnice înaintate, 
prin sporirea cointeresării 
materiale a tuturor lucră

ȚIUNE I : Nicolae MIHĂILESCU, șeful fer
mei nr. 6 a I.A.S. Bragadiru, județul Ilfov.

CULTURA LEGUMELOR DE SERE
PREMIUL I : Aurel Plapșa, șeful fermei 

nr. 3 a LA.S.-Sere, județul Arad.

POMICULTURĂ
PREMIUL I : Ion Ciotmonda, șeful fer

mei nr. 2 a I.A.S. Bistrița, județul Cluj ; 
PREMIUL II : Corne! Patraș, șeful fermei 
nr. 2 a I.A.S. Focsani, județul Vrancea ; 
PREMIUL III : Eugenia lancu, șeful fermei 
nr. 6 a I.A.S. Mediaș, județul Sibiu ; MEN
ȚIUNE I : S. Ccnstantinescu, șeful fermei 
nr. 3 a I.A.S. Neptun, județul Constanța.
VITICULTURĂ

PREMIUL I : Ioana Matica, șeful fermei 
nr. 8 a I.A.S. Ostrov, județul Constanța 
PREMIUL II : Marin Meștera, șeful fermei 
nr. 7 a I.A.S. Murfatiar, județul Constanța; 
PREMIUL III: Gheorghe Igna, șeful fer
mei nr. 3 a I.A S. Teremîa Mare, județul 
Timiș ; MENȚIUNE I : Margareta Neaqu, 
șeful fermei nr. 3 a I.Ă.S. Medgidia, 
județul Constanța.

CREȘTEREA VACILOR DE LAPTE
PREMIUL 1: Mircea Olărescu, șeful 

fermei nr. 3 a I.A.S. lași,, județul lași ; 
PREMIUL II : Constantin Rențea, șeful 
fermei Precistanu a I.A.S. Focșani, ju
dețul Vrancea ; PREMIUL III: Vladimir 
Tăutu, șeful fermei Roșia a I.A.S. Mo- 
goșoaia, județul Ilfov ; MENȚIUNE I : Va- 
șile Hrițcu, șeful fermei nr. 2 a I.A.S. lași, 
județul lași.

TAURINE LA ÎNGRĂȘAT
PREMIUL I: Nicolae Marx, șeful fermei 

torilor din ferme, rezulta
tele au fost bune- Ele în
trec pe cele obținute, în 
mod curent, în unități, fapt 
ce dovedește că în I.A.S. 
există încă mari posibili
tăți pentru sporirea prodzic- 
ției, reducerea cheltuieli
lor, obținerea de beneficii.

In cuvîntul lor, cei pre- 
miați au relevat succint atît 
metodele prin care au reu
șit să dobîndească rezulta
tele ce le-au adus titlul și 
diploma de „Șef de fermă 
fruntaș", cit și măsurile lu
ate pentru ca în acest an, 
cînd condițiile naturale 
sînt favorabile, să dobîn
dească producții vegetale 
și animale și mai mari. S-a 
accentuat asupra necesi
tății folosirii mai raționale 
a puternicei baze tehnico- 
materiale, de care dispun 
întreprinderile agricole de 
stat, introducerii de noi 
tehnologii de producție și 
îmbunătățirii celor exis
tente, aplicării consecven
te a pricipiului gestiunii e- 
conomice proprii.

Ținînd seama de nivelul 
rezultatelor dobîndite de 
șefii de fermă fruntași — 
rezultate ce exprimă adevă
ratul potențial al întregii 
agriculturi de stat — pre
vederile proiectului de Di
rective ale Congresului al 
X-lea al partidului apar 
și mai pe deplin realizabile, 
lucru, de altfel apreciat ca 
atare de către participanții 
la festivitatea de decerna
re a distincțiilor. Pentru 
a crește însă producția glo
bală, în viitorul cincinal cu 
40—45 la sută față de cei 
cinci ani anteriori, este ne
voie ca, încă de pe acum, 
să se ia măsurile corespun
zătoare pentru ca între
prinderile agricole de stat 
să devină unități model din 
punct de vedere al organi
zării, al metodelor de cul
tivare a pămîntului și de 
creștere a animalelor, al 
producției la hectar și pe 
animal, al productivității 
muncii și rentabilității pro
ducției. Și, premise în acest 
sens există : experiența șe
filor de fermă fruntași.

In cele ce urmează pre
zentăm :

Podari a I.A.S. Craiova, județul Dolj ; 
PREMIUL II : Tiberiu Rusu, șeful fermei 
nr. 2 a I.A.S. Dej, județul Cluj ; PREMiUL 
III : Constantin Turei, șeful fermei nr. 8 
a I.A.S. Rădăuți, județul Suceava.

CREȘTEREA PORCILOR
(Sistem industrial)

PREMIUL I : Zaha ria Boran, șeful fermei 
nr. 1 a I.A.S. Brăila, județul Brăila ; 
PREMIUL II : Dumitru Popescu, șeful fer
mei nr. 3 a I.A.S. Ulmeni, județul Ilfov ; 
PREMIUL III : llie Brăila, șeful fermei nr. 
1 a I.A.S. Caracal, județul Dolj ; MEN
ȚIUNE I : Stan Vlad, șeful fermei nr. 2 a 
I.A.S. Brăila, județul Brăila.
CREȘTEREA PORCILOR 
(Sistem gospodăresc)

PREMIUL I : Radu Onofriciuc, șeful fer
mei nr. 2 a I.A.S. Burdujeni, județul Su
ceava ; PREMIUL II -. Florea Hațeganu, 
șeful fermei nr. 8 a I.A.S. Becicherecul 
Mic, județul Timiș; PREMIUL III s Con
stantin Sasu, șeful fermei nr. 4 a I.A.S. 
Oradea, Județul Bihor ; MENȚIUNE I : 
Ion Gavrileanu, șeful fermei nr. 1 a I.A.S. 
Burdujeni, județul Suceava.

CREȘTEREA PASĂRILOR
PREMIUL I : Petre Anta, șeful fermei 

nr. 6 a I.A.S. Avicola, județul Arad; 
PREMIUL II: Niță Stănescu, șeful fermei 
nr. 4 a I.A.S. Avicola, județul Constanța ; 
PREMIUL III: Tudor Popa, șeful fermei 
nr. 3 a I.A.S. Avicola, județul Dolj.

CREȘTEREA OVINELOR
PREMIUL I : losif Komoromi, șeful fer

mei nr. 1 a I.A.S. Tășnad, județul Bihor.

ÎNSEMNARE 

SECULARII 
CODRI 
MARAMUREȘENI 
CAPĂTĂ 
NOI VALORI

Secularii codrii maramureșeni 
a căror faimă este legată de nu
mele legendarului Pintea Vitea
zul capătă în anii noștri noi va
lori. Ei constituie o inepuizabilă 
mină de „aur verde", grație acti
vității neobosite a silvicultorilor, 
care prin împăduriri și diverse 
lucrări de protecția plantațiilor 
fac să creaseă fondul forestier 
maramureșan.

Merită menționat faptul că da
torită rezultatelor de producție 
și economice deosebite, în anul 
trecut Inspectoratul silvic jude
țean Maramureș s-a situat pe lo
cul doi în întrecerea socialistă, 
pe ramură. In rîndurile de mai 
jos vă prezentăm cîteva din rea
lizările Ocolului silvic Strîmbu- 
Băiuți. care se numără în prezent 
printre unitățile fruntașe ale in
spectoratului amintit.

Utilizarea rațională a investi
țiilor la cultura și refacerea pă
durilor a avut ca urmare realiza
rea și depășirea sarcinilor prevă
zute pentru primul semestru al a- 
cestui an. Planul de împăduriri 
din primăvară, (110 ha cu răși- 
noase) a fost integral realizat De 
asemenea, pe șoselele Tîrgu-Lă- 
puș, Suciu de Jos, Groșii de sub 
Munte., Strîmbu-Băiuți s-au plan
tat plopi, totalizînd un aliniament 
de 21 km. Planul semestrial a fost 
depășit cu mai bine de 60 ha la 
îngrijirea plantațiilor tinere pre
cum și la lucrările de degajară, 
curățiri și rărituri.

Nota dominantă a realizărilor 
Ocolului silvic Strîmbu-Băiuți, o 
constituie marea cantitate de ma
terial lemnos ce va fi folosit e- 
conomic datorită amenajării de 
drumuri pînă la unele bazine fo
restiere ajunse în faza de exploa
tare. De altfel, printr-o legătură 
strînsă cu beneficiarul — I.F. Tg. 
Lăpuș — s-a reușit să se pună în 
valoare pînă acum 40 000 mc de 
masă lemnoasă necesară produc
ției anului 1971. Veniturile prevă
zute a se realiza pe primul se
mestru al anului curent au fost 
depășite cu 57 000 lei.

O altă caracteristică a activită
ții silvicultorilor acestui ocol o 
constituie producerea unor semin
țe de rășinoase, de calitate supe
rioară, o bună parte din ele fiind 
destinate exportului. Sămința 
provine de la arbori înalți, cu 
masă lemnoasă capabilă să asi
gure un înalt randament în ex
ploatare.

Din relatările tehnicianului sil
vic Simion Butuza s-au desprins 
și alte preocupări ale colecti
vului de silvicultori de aici; 
este vorba de gospodărirea aten
tă a fondului de vinătoare și 
pescuit, de recoltarea fructelor de 
pădure și a ciupercilor comestibi
le, acțiune care începe în aceste 
zile. Ca și întregul nostru popor, 
colectivul de lucrători de Ia Oco
lul Silvic Strîmbu-Băiuți este ho- 
tărît să intimpine cu noi realizări 
in producție Congresul al X-lea 
al partidului și cea de a 25-a ani
versare a Eliberării patriei.

A. DORIAN



Adevărul că, fără a fi 
create condiții bune de 
muncă și de viață oameni
lor nu se pot obține rezul
tatele scontate în producție 
este azi demonstrat cu pri
sosință.

Iată de ce, comitetul sin
dicatului nostru a instaurat 
ca metodă permanentă de 
lucru consultarea membri
lor comitetului, după ce 
aceștia se înapoiază de pe 
jantiere, în scopul selectării 
acelor probleme ce vizează 
condițiile de muncă și de 
trai, probleme ce trebuie 
prezentate comitetului nos
tru de direcție.

In primul semestru al a- 
cestui an, comitetul sindi
catului a inițiat un larg 
control obștesc pe toate lo
turile și punctele de lucru, 
căutînd să depisteze unde 
anume este nevoie să insiste 
pentru ca oamenii să aibă 
asigurate posibilități adec
vate de cazare, de masă, de 
instruire și distracții.

La șantierul nr. 3 Doro- 
banțu, cu cîteva săptămîni 
înainte se observase, între 
altele, că la băi și spălă
toare nu se acorda atenția 
cuvenită curățeniei și bunei 
întrețineri a utilajelor sa
nitare. Pe acest șantier și 
în alte locuri fuseseră sesi
zate și unele deficiențe în 
ce privește spațiul și dota
rea cantinelor cu aparataj 
de bucătărie și veselă, pre
gătirea mîncărurilor și ser
virea acestora. îndeosebi la 
cantinele de la Dorobanțu, 
Cuza Vodă, Basarabi si Fă
clia în timpul meselor se 
pierdea prea mult timp cu 
ocazia „servitului" celor 
trei feluri de mîncare, și 
existau unele nemulțumiri 
față de comportarea ospă
tarilor.

Firește, la sesizarea comi
tetului sindicatului toate a- 
cestea au fost dezbătute în 
amănunțime în comitetul 
de direcție, au fost luate

CĂLĂTORIND PRIN BĂRĂGAN

Intîlnire cu... neglijența
Zilele trecute am fost dincolo de 

Urziceni, în inima cîmpiei de cerno
ziom, spre Slobozia. Mi-a îneîntat pri
virile întinsa mare de orzuri, grîurir și 
porumburi, mi-a plăcut grija oameni
lor în a-și pregăti minuțios mașinile 
și „pînda" lor, față de ploile care nu se 
mai sfîrșesc parcă, de a prinde cîte-o 
„fereastră" bună spre a strînge cu com
binele recolta.

Dar condițiile de muncă și de trai ?
— Acordăm toată atenția atît pro

blemelor producției cît și celor privind 
grija față de om, mă informează ing. 
Vadim Rusu, directorul întreprinderii 
agricole de stat Malu. La ferma Balaciu, 
unde inițiem o mare crescătorie de 
berbecuți, terminăm patru noi aparta
mente pentru salariați. Le-am și ten- 
cuit, acum se fac lucrări de finisare.

Să vedem cum stau lucrurile și pe... 
teren! Mă opresc la ferma respectivă, 
din apropiere, unde anul acesta ur
mează să fie crescuți după o metodă 
specială (despre care revista noastră 
a scris de curînd) 50 000 de berbecuți 
pentru export. Locuințele pentru fa
miliști sînt într-adevăr aproape gata. 
Pentru producție s-au construit 8 graj
duri pentru „miori", dar majoritatea 
sînt încă... goale. Șantierul (deci, cres
cătoria), este amplasat în imediata a-

măsuri concrete, operative, 
pentru înlăturarea lipsuri
lor, astfel încît în scurtă 
vreme lucrurile s-au în
dreptat.

Neîndoielnic, pe șantiere
le noastre se pot ivi în 
cursul lucrărilor accidente 
de muncă, dacă nu se iau 
măsurile de prevedere ne
cesare. De aceea, urmînd 
îndrumările Consiliului

provizate nu erau „semna
late" corespunzător. Toate 
aceste aspecte au fost ana
lizate de către comitetul 
nostru, împreună cu comi
tetele sindicale de secții și 
conducătorii șantierelor, lo
turilor și punctelor de lu
cru. Ulterior, „urgențele" 
au fost supuse comitetului 
de direcție, care a putut lua 
măsuri imediate pentru asi
gurarea condițiilor cores-

în colaborare 
cu comitetul 
de direcție
Central al Uniunii Genera
le a Sindicatelor, comitetul 
nostru a efectuat un control 
minuțios în toate punctele 
de lucru, pentru a stabili 
în ce măsură sînt respecta
te normele cu privire la 
protejarea muncitorilor 
care utilizează mașini spe
ciale, dacă în locurile peri
culoase sînt afișate vizibil 
„memento-uri" care atrag 
atenția asupra măsurilor ce 
trebuie luate în timpul lu
crului spre a se evita acci
dentele, și, în sfîrșit, dacă 
sînt asigurate costume spe
ciale, ochelari, șorțuri, mă
nuși de protecție. La șan
tierul nr. 1 Medgidia, se 
constatase absența balu
stradelor necesare la stăvi- 
lar. La stația de pompare 
de la km 18 lipseau capa
cele de protecție la gurile 
de absorbție. Muncitorii re
clamau și neasigurarea e- 
chipamentelor de protecție. 
Unele schele și podine im-

punzătoare de protecția 
muncii.

O altă problemă asupra 
căreia comitetul nostru și-a 
concentrat atenția a fost 
modul cum folosesc sala- 
riații de pe șantiere timpul 
lor liber. Li se creează con
diții de instruire, li se pun 
la dispoziție lucrări litera
re, ziare și reviste, se orga
nizează unele spectacole ? 
Comitetele sindicale de sec
ții nu se opriseră pînă a- 
tunci la astfel de „amă
nunte". Or, pe șantierele 
de îmbunătățiri funciare 
este știut că oamenii găsesc 
mai greu — dacă nu există 
o preocupare a sindicatului 
în această direcție — jocuri, 
cărți, aparate de radio etc. 
Analiza minuțioasă ce s-a 
făcut, solicitarea unui spri
jin substanțial din partea 
comitetului de direcție, au 
dus la amenajarea unor săli 
în care să se poată organi
za recepționarea programe

propiere a trei mari grajduri de porci. 
Persistă în jur un miros pestilențial. 
Canalizare nu există, și nici preocupare 
pentru găsirea unor soluții tehnice a~ 
decvate pentru înlăturarea acestui 
neajuns.

Privesc cu atenție grajdurile deja 
populate cu berbecuți și observ nume
roase „găuri" în grătare. Inginerul Ni- 
colae Alexandrescu, șeful sectorului 
construcții al I.A.S., se scuză :

— Au fost șipci cu... noduri și sub 
greutatea berbecilor...

Pînă una-alta, podelele stau rupte.
— Dumneavoastră unde luați masa ? 

Unde dormiți ? — îi întreb pe cei 
ce lucrează la turnarea betoanelor și la 
dulgheritul noilor grajduri. Cîțiva din
tre cei întrebați dau din umeri...

Mă gîndesc dacă n-ar fi cazul ca 
președintele sindicatului să poposească 
și aici — că nu-i departe de centru — 
și să supună, la una din ședințele 
consiliului de administrație, cele cons
tatate. Dar grabnic...

Iată-mă și la I.M.A. Andrășești. De 
data aceasta, interlocutor îmi este 
însuși președintele comitetului sindica
tului, Gheorghe Dumitrescu, care răs
punde de sculeria unității. Pe platou, 
în jurul atelierului mecanic, mai multe 
tractoare. Un mecanizator, Ilie Ivan, a 
venit tocmai de la secția a 7-a Repiga 
să repare... garnitura arsă de la 
chiulasă. De ce nu s-o fi putut remedia 
defecțiunea respectivă la sediul secției ?

Umblu prin atelierul mecanic, îmi 
atrag atenția măsurile bune luate pen
tru protecția muncii, la strungărie, la 
sudură, montaj. Tractoriștii cu care 
stau de vorbă mă informează că la 
secții s-au adus, prin grija comitetului 
sindicatului, șahuri, biblioteci volante, 
aparate de radio...

In schimb, o serie de lipsuri trag în 
jos talerul celălalt al balanței. In pri
mul rînd, cantina e slab aprovizionată. 
Abia i se repartizează, la cite două 
săptămîni, în medie, 20 de kilograme de 
salam și brînză și o cantitate de con
serve. însuși „Mic-gros-ul" de la Slo

lor de radio și televiziune, 
camere de lectură, altele cu 
jocuri distractive, prezenta
rea unor filme artistice și 
documentare.

N-aș vrea să închei a- 
ceste însemnări desprinse 
din activitatea noastră sin
dicală fără să semnalez și 
prezența membrilor comite
tului la adunările lunare 
ale grupelor sindicale, unde 
se dezbat cele mai urgente 
probleme ale procesului de 
producție și cele legate 
direct de condițiile de mun
că și de trai.

Cele mai frecvente cereri 
ale oamenilor, în primul 
semestru al anului în curs 
s-au referit la lipsa unor 
mijloace de transport către 
locurile lor de muncă, la a- 
sigurarea unui front de lu
cru permanent pentru echi
pele de zidari și instalatori 
de la stațiile de pompare și 
construcții hidrotehnice, la 
aprovizionarea strictă cu 
materiale și piese de schimb 
spre a se înlătura „stopu
rile" în producție. Notînd 
cu grijă observațiile și pro
punerile făcute în adunări, 
urmărind rezolvarea lor o- 
perativă, comitetul sindica
tului a dovedit că se preo
cupă permanent de cerin
țele oamenilor, că participă 
nemijlocit la crearea condi
țiilor bune de lucru.

Aplicarea cu consecvență 
a principiului muncii co
lective în relațiile cu co
mitetul de direcție oferă 
comitetului sindicatului ga
ranția că nu pot rămîne 
probleme importante nere
zolvate.

Primul an de activitate al 
comitetului de direcție a 
dovedit o colaborare fruc
tuoasă cu comitetul sindi
catului, eforturile noastre 
comune urmărind îndepli
nirea sarcinilor de plan.

Ion MARIN 
președintele 
Comitetului sindicatului 
din T.C.L.F. nr. 2 
Dobrogea

Breviar 
juridic

COMPENSAREA 
ÎN BANI
A CONCEDIULUI 
DE ODIHNĂ 
NEEFECTUAT

bozia, ne informează președintele comi
tetului sindicatului, este mai mult mic 
decît gros, adică lasă foarte mult de 
dorit în ce privește aprovizionarea. In 
această situație, tractoriștii trebuie să 
se descurce cum pot.

Nici grijii pentru asistența sanitară 
nu i se poate da vreun „diagnostic" 
favorabil. Dulapul destinat păstrării 
medicamentelor la centrul I.M.A. stă 
gol. Asistenta Luminița Petre, de la 
dispensarul din Andrășești, repartizată 
să funcționeze numai la I.M.A., nu se 
îngrijește de „plinul" truselor și prepa
ratelor de strictă necesitate, nu se de
plasează vreodată la secții. Iar comite
tul sindicatului se complace cu aceste 
„realizări". De altfel nici vagoanele 
menținute încă pentru dormitoare la 
unele secții nu „strălucesc" din punct 
de vedere sanitar și al dotărilor cu 
lenjerie.

Pentru a se rezolva problema cazării 
mecanizatorilor, s-a luat măsura ca, 
treptat, să se construiască la fiecare 
secție, cite o casă a tractoristului. Pen
tru acest an sînt prevăzute trei aseme
nea clădiri la secțiile din comunele 
Gheorghe Doja, Ciochina și Albești. 
Dar, de la planificare pînă la realizare 
se vede că-i cale lungă. Pînă acum 
cîteva zile abia se turnase fundația 
abia uneia din construcțiile prevăzute.

Președintele comitetului sindicatului, 
și-a notat din nou toate acestea. Să 
sperăm că nu peste multă vreme „nota" 
va fi onorată.

In unitățile din Bărăgan unde am 
poposit am observat lipsă de preocu
pare pentru gazeta de perete. La ferma 
nr. 10 a I.A.S. Perieți, un articol sem
nat de Stelian Mocanu, președintele 
comitetului sindicatului purta titlul : 
„Urgentarea semănatului", iar la sfîrșit 
data : 6 martie 1969; alături, la fel de 
„actual," un alt articol cu titlul: „Pro
bleme de agrotehnică și organizare spe
cifice in primăvara aceasta" de dr. ing. 
Gheorghe Vîlceanu, directorul între
prinderii.

De la atelierul mecanic pornea spre 
cîmp ultima combină revizuită. Poate 
că, măcar la sesizarea noastră, va fi 
revizuită și atitudinea celor din comi
tetul sindicatului care răspund de pro
blemele întrecerii socialiste, pentru 
care gazeta de perete constituie un 
eficient mijloc de mobilizare spre noi 
succese.

Al. RAICU

După cum se știe, concediul de 
odihnă este acordat angajatilor 
pentru ca aceștia să-și poată men
ține starea de sănătate și capacita
tea de lucru. Pentru a-și atinge 
scopul, concediul trebuie să fie 
realizat efectiv. Tocmai de aceea, 
compensația sa in bani este, in 
principiu, interzisă.

Sînt însă și anumite situații 
cind nu se poate efectua concediul 
de odihnă. Așa se face că pentru 
un anumit număr de cauze, în 
mod cu totul exceptional si pen
tru motive bine justificate, se poate 
acorda compensația în bani a conce
diului respectiv. Astfel, potrivit 
dispozitiunilor legale, compensarea 
in bani a concediului anual de 
odihnă este permisă in cazul in 
care contractul de muncă a înce
tat înainte ca angajatul să-și fi 
efectuat concediul. Este situația 
încetării contractului de muncă 
prin acordul părților, din voința 
unității sau din cea a angajatului, 
inclusiv ca urmare a pensionării 
acestuia. Se mai acordă compen
sație in bani și angajatilor care își 
întrerup activitatea în vederea e- 
fectuării stagiului militar în ter
men, precum și celor scoși din 
producție pe o durată mai mare de 
12 luni. De asemenea, compensație 
în bani pentru concediul neefec
tuat se atribuie și în cazul decesu
lui angajatului.

Compensarea în bani a concediu
lui de odihnă neefectuat se face 
proportional cu timpul cuprins în
tre începutul anului calendaristic 
și data încetării raporturilor de 
muncă. Dacă angajatul nu a efec
tuat concediul de odihnă nici pe 
anul calendaristic precedent. 1 se 
va compensa în bani și concediul 
cuvenit pe acel an.

Trebuie precizat, de asemenea, 
că, intrucit compensarea in bani 
se face în raport de anul de muncă 
— prin această noțiune întelegin- 
du-se perioada de 12 luni calenda
ristice care începe cu data de la 
care angajatul își păstrează. în con
dițiile legii, vechimea neîntreruptă 
în muncă — se prevede obligativi
tatea unităților ca, in cazul înce
tării raporturilor de muncă, să a- 
corde angajatului, pe lingă com
pensarea în bani a concediului pe 
anul în curs, și eventualele di
ferențe. Să presupunem, de exem
plu, că un salariat s-a angajat la 
10 februarie 1958, iar la 1 iulie 
1969 raporturile sale de muncă cu 
întreprinderea respectivă încetează, 
fără ca el să-și fi efectuat conce
diul de odihnă. Deoarece în 1958 
angajatul nu a beneficiat de con
cediu, (neavînd cel puțin 11 luni 
de activitate) la desfacerea con
tractului de muncă el va primi pe 
lingă compensația în bani pentru 
concediul de odihnă cuvenit pe 
anul 1969 (pentru perioada efectiv 
lucrată) și plata în bani pentru 
coneediul ce i s-ar fi cuvenit pe 
perioada 10 februarie — 31 decem
brie 1958. Drepturile pe perioada 
respectivă se vor calcula însă în 
raport de prevederile vechii legi 
a concediilor (H.C.M. nr. 186/1951), 
conform cărora minimumul de zile 
acordate pentru concediu era de 
12, și nu de 15 ca acum, iar pentru 
anga.iații cu muncă nenormată con
cediul se stabilea în raport de 
funcție, nu de vechime.

în încheiere. încă o mențiune, 
întrucît, după cum se știe, un sa
lariat, indiferent de modul de an
gajare, adică pe durată nedeter
minată (definitiv, cum se mai 
spune) sau determinată (temporar, 
sezonier etc.) pentru a primi con
cediu] de odihnă trebuie să aibă 
cel puțin 11 luni de activitate ; 
în cazul desfacerii contractului de 
muncă înainte de împlinirea aces
tei vechimi minime el are totuși 
dreptul de compensare în bani 
pentru concediu, pe perioada cît a 
lucrat. Calculul se face astfel : 
se împart cele 15 zile de concediu, 
cît ar fi avut dreptul în primul 
an de activitate, la 12 luni, iar 
rezultatul obtinut se înmulțește eu 
numărul lunilor efectiv lucrate.

Vasile BRAILOIV 
consilier juridic șef



1N DISCUȚIE:

f

propagandei tehnice
Recent, in organizarea direcției generale a invățămîntului și propa

gandei din Consiliul Superior al Agriculturii, la Timișoara a avut loc o 
consfătuire, cu un pronunțat caracter de schimb de experiență, la care au 
participat cadre de conducere de la casele agronomului din întreaga 
țară. Discuțiile purtate cu acest prilej, ca și vizitele organizate, au avut 
darul să contribuie la o mai bună precizare a rolului și locului casei agrono
mului in agricultură in general, și în cea a județelor in special.

Ne vom referi, sumar, la cîteva din problemele abordate în cadrul con
sfătuirii.

Centru unic ?

î începem cu această întrebare pentru 
că ni se pare a conține în ea o chestiu
ne de fond. Se vorbește în ultima vreme 
tot mai insistent de casa agronomului 
ca despre o instituție cultural-științi- 
fică menită să devină un centru unic 
ai propagandei tehnice agricole. Spu
nem „menită să devină" pentru că la 
ora actuală, practic, în mai toate jude
țele activitatea de perfecționare a pre
gătirii cadrelor, de introducere și ge
neralizare a noului în producția agri
colă este dispersată. Infim este numă
rul caselor agronomului care au reu
șit într-adevăr să polarizeze majorita
tea acțiunilor ce au drept scop să asi
gure folosirea conștientă și sistematică 
a cuceririlor științei agricole.

Participanții la consfătuire și-au ma
nifestat convingerea că în fiecare ju
deț casa agronomului poate și trebuie 
să devină un astfel de centru unic al 
propagandei tehnice. Este nevoie însă, 
și ținem să subliniem în mod deosebit 
lucru] acesta, de o strînsă colaborare 
între toți factorii care coordonează și 
îndrumă, la nivel de județ, diversele 
sectoare ale agriculturii, precum și de 
o riguroasă programare a acțiunilor, în 
deplină concordanță cu necesitățile de 
moment și în perspectivă ale fiecărui 
sector în parte. Și, dacă e să spunem 
lucrurilor pe nume pînă la capăt, este 
nevoie, mai cu seamă, de o justă înțe
legere a ideii de subordonare a casei 
agronomului față de direcția agricolă 
județeană.

acestei cifre o alta și anume pe cea 
care reprezintă numărul celor care au 
urmat cursurile agrozootehnice, și ele 
o formă de instruire organizată, vom 
avea un tablou cuprinzător al contri-

cialiștii au abordat în cadrul laboratoa
relor agricole asemenea probleme de 
studiu, încît ele servesc drept teme 
pentru lucrări de doctorat.

Firește, asemenea stări de lucruri 
sînt lăudabile. Au fost însă scoase în 
evidență și o seamă de deficiențe. S-a 
relevat, înainte de toate, faptul că în 
majoritatea județelor există prea pu
ține laboratoare agricole. Și chiar dacă 
pe alocuri sînt în număr mai mare, 
multe din ele nu duc activitatea pentru 
care au fost create. Așa cum remarca 
ing. M. Nicolescu, directorul casei agro
nomului a județului Argeș, nu puține 
sînt unitățile agricole în care labora
torul agricol ființează doar ca muzeu, 
aparatele și celelalte obiecte din dotare 
stînd mai tot timpul nefolosite. într-o 
astfel de situație, ni se pare oarecum 
îndreptățită hotărîrea luată de condu
cerile unor cooperative agricole (Hăr- 
man, Bod, Feldioara, județul Brașov) 
de a schimba destinația încăperilor re
zervate pentru laborator.

Participanții la consfătuire au insis
tat în mod deosebit asupra obligației 
pe care o au cadrele tehnice de a utiliza 
aparatura de care dispun laboratoarele 
agricole. Se pare că unele aparate, ca 
trusa Gerber, termometrele de sol etc. 
și-au găsit de acum întrebuințare în

Un punct de atracție pentru participanții la consfătuirea de la Timișoara l-a constituit 
laboratorul Casei agronomului gazdă, dotat cu aparatură modernă și substanțe c'nSmice 
dintre cele mai diverse.

Foto : Eugen OBRAD

Sezonalitatea, 
o boală de creștere

ca ac- 
fie cit 
un ca-

? Opinia este unanimă. Pentru 
tivitatea casei agronomului să 
mai eficientă ea trebuie să aibă 
racter permanent.

fi Din păcate, pînă în prezent majori
tatea acestor instituții, și îndeosebi cele 
mai de curînd create, duc o activitate 
sporadică, în raport de desfășurarea 
muncilor agricole în cîmp. Și, nu ara
reori se întîmplă ca, atunci cînd se 
simte mai mult nevoia unor instructa
je, direcția agricolă județeană să de
creteze : „Se suspendă orice fel de ac
tivitate la casa agronomului". Iar ca 
un corolar, directorul și metodistul sînt 
„recrutați" să sprijine, pentru o săptă- 
mînă, două, trei, desfășurarea campa
niei agricole.

b- Asemenea cazuri s-au întîmplat și în 
această primăvară și considerăm că nu 
este nevoie să le cităm. Cert e că ati
tudini de felul acesta nu-s de natură 
să sporească aportul casei agronomu
lui la pregătirea cadrelor și să-i întă
rească prestigiul. Să sperăm că sezona- 
litatea constituie doar o boală de creș
tere și că pe măsură ce se vor conso
lida, casele agronomului tinere își vor 
permanentiza activitatea.

buției pe care propaganda tehnică o 
aduce la promovarea noului.

Totuși, așa cum au remarcat mulți 
dintre vorbitori, o parte din mijloacele 
de propagandă folosite s-au perimat, 
ele ne mai corespunzînd actualei etape 
de dezvoltare a agriculturii noastre so
cialiste. Ritmul accelerat de dezvoltare 
a tehnicii, cuceririle tot mai spectacu
loase ale științei îi pretind specialistu
lui, și nu numai lui, o documentare cu
rentă temeinică. Casa agronomului, s-a 
precizat la consfătuire, este instituția 
cea mai în măsură să asigure acestora 
posibilitatea unei astfel de documen
tări, prin caiete selective, fișe biblio
grafice, prin mijlocirea unui contact 
direct cu instituțiile de cercetare și de 
învățămînt. S-a insistat, de asemenea, 
în mod deosebit asupra necesității va
lorificării mai din plin a cunoștințelor 
și materialelor documentare cu care se 
întorc cadrele tehnice trimise la spe
cializare în străinătate, a folosirii pe 
scară tot mai largă a unor mijloace 
modeme de informare, cum sînt fil
mele, diafilmele, diapozitivele etc.

mai toate unitățile. E bine, deci, ca pe 
viitor să se procure instrumentarul care 
poate fi folosit în condițiile unităților 
de producție, astfel încît laboratorul 
agricol să-și dovedească pe deplin uti
litatea.

P. VOICULESCU

Noului—haine noi
f E cît se poate de evident. Formele 
Se propagandă proprii activității des
fășurate prin casele agronomului au 
căpătat de acum consacrare, ele fiind 
cunoscute și apreciate de specialiști și 
Celelalte cadre din unitățile agricole de 
producție. De altfel, dintr-o statistică 
existentă la Consiliul Superior al Agri
culturii rezultă că, în ultimii ani, peste 
500 000 de cadre din agricultură au par
ticipat la schimburile de experiență, 

, iconsfătuirile, conferințele, școlarizările, 
'demonstrațiile și instruirile organizate 
prin casele agronomului. Dacă adăugăm

Nu fast, ci utilitate
Una din îndatoririle principale ale 

cadrelor de conducere de la casele agro
nomului, și îndeosebi a inginerilor me- 
todiști, este aceea de a se ocupa de 
organizarea și îndrumarea laboratoare
lor agricole, de orientarea tematică a 
loturilor demonstrative și experimenta
le din unitățile de producție.

Vizitele făcute la cooperativele agri
cole din Biled și Becicherecul Mic, ca 
și referatul prezentat de ing. Iosif Faur, 
metodistul casei agronomului gazdă, au 
dovedit că în județul Timiș există o 
preocupare asiduă în această privință. 
Similar stau lucrurile și în alte județe. 
Ing. I. Berenghi, directorul casei agro
nomului a județului Brașov amintea, 
de pildă, de activitatea demonstrativă 
și experimentală susținută ce se des
fășoară în cooperative agricole cum sînt 
cele din Rîșnov, Săcele, Cristian, Criz- 
bav și altele, care țin o strînsă legă
tură cu institutele de cercetări, iar ing. 
N. Moraru, directorul casei agronomu
lui a județului Ialomița relata cu în
dreptățită satisfacție că la unele coope
rative, ca la Dor Mărunt bunăoară, spe-

Poșta 
redacției

Ing. Uie JERDEA — director 
I.M.A.Șicula, județul Arad :

în legătura cu întrebarea pusă de 
dv., precizăm că lista cuprinzînd 
locurile de muncă cu condiții deose
bite, pentru care se acordă concediu 
suplimentar de odihnă, a fost publi
cată în Buletinul Oficial nr. 95 din 
14 iulie 1968. La capitolul „Agricul
tura" din lista respectivă, punctul 23, 
se prevede că angajații de la cen
trele de protecția plantelor, precum 
și cei din brigăzile fitosanitare, care 
manipulează efectiv substanțe toxi
ce, au dreptul la un concediu supli
mentar de odihnă de 3 zile.

Elena T. PĂUN — tehniciană 
comuna Ghercești, județul Dolj :

Citiți răspunsul dat tov. Nicolae 
Frăsie, comuna Sebeșul de Jos, ju
dețul Sibiu. în nr. 8(333) din 19 
iunie a.c. al revistei noastre, la 
„Poșta redacției".

Călărași,Ing. I. OLTEANU 
județul Ialomița :

Recalcularea pensiei se face în 
aceleași condiții prevăzute (pentru 
toți salaraiații ) la articolul nr. 38 
și următoarele din legea nr. 
27/966, republicată în Buletinul 
oficial nr. 17 din 1969 și de H.C.M. 
nr. 252/1967, republicată în același 
Buletin oficial, art. 61 și următoa
rele.

Cu privire la condițiile de pre
miere la care vă referiți, este ne
cesar să vă adresați Uniunii Na
ționale a Cooperativelor Agricole 
de Producție, sectoarele Producție 
vegetală și Muncă și salarii.

orașVeronica TELETICU
Bacău :

Este necesar să vă adresați 
Uniunii Naționale a Cooperativelor 
Agricole de Producție, după ce ați 
obținut avizul uniunii județene res
pective, care va face și calculul 
sumei pe care trebuie să o res- 
tituiti.

Gheorghe PRICOPE — comuna 
Coțușca, județul Botoșani :

Pentru a vă continua studiile la 
secțiile de subingineri din cadrul 
Institutelor de învățămînt superior, 
trebuie să absolviți liceul sau să 
aveți examenele de diferență la 
liceu și să treceți bacalaureatul.

Ing. C. C. TECUCI — județul 
Galați :

Salariul tarifar al inginerilor din 
C.A.P. se stabilește de către direc
ția agricolă județeană, ținînd 
seama de pregătirea, vechimea si 
experiența acestora, precum și de 
mărimea unităților în care lu
crează și complexitatea sarcinilor 
ce le revin.

c. c.

CONSILIUL SUPERIOR AL AGRICULTURII 
INSTITUTUL CENTRAL DE CERCETĂRI AGRICOLE 

INSTITUTUL DE CERCETĂRI PENTRU 
LEGUMICULTURA ȘI FLORICULTURA 

CIOLPANI

scoaterea la concurs a următoarelor posturi:

cercetare științifică la1 șef secție 
floricultură

1 șef secție 
fiziologie și biochimie.

Cererile de înscriere la concurs se 
sediul Institutului, cu cel puțin 15 zile înainte de data 
ținerii concursului, împreună cu actele prevăzute de 
Regulamentul privind recrutarea, promovarea și ates
tarea cadrelor de cercetători științifici din unitățile de 
cercetări din R.S.R., publicat în extras în Buletinul 
Oficial, Partea IlI-a, nr. 4 din 8 ianuarie 1968.

Concursul va avea loc Ia sediul I.C.L.F. — Ciolpani, 
Jud. Ilfov, la 30 de zile de la data publicării acestui 
anunț.

cercetare științifică la

vor

Secția

Secția

depune

de

de

la



DIN PROGRAMUL DE TELEVIZIUNE
pe săptămîna 13 - 19 iulie

DUMINICA: Programul 1: 8,30 — 
Deschiderea emisiunii. De strajă pa
triei ; 9,00 — Matineu duminical pen
tru copii; 10,30 — ORA SATULUI:
• Ediție specială : Seceriș • Retros
pectiva satului românesc • Prezintă 
Șerban Nedelcu • Ancheta emisiunii
• Actualitatea agricolă • Muzică
populară în interpretarea soliștilor: 
Maria Schipor, Ileana Constantinescu, 
Dumitru Bălășoiu, Constantin Borde- 
ianu la acordeon; 11,30 — Concert 
simfonic : In program Simfonia a V-a 
de Ceaikovski. 17,30 — Realitatea ilus
trată — emisiune magazin ; 18,00 —
Roman-foileton : „Povestea unei femei 
(III). Serial realizat de televiziunea 
din R.D.G. ; 19,00 — Flori de pe Mu
reș. Selecțiuni din spectacolul Ansam
blului de Stat din Tg. Mureș ; 19,30 — 
TELEJURNALUL DE SEARA. Buletin 
meteorologic ; 20,00 — Reportaj-an- 
chetă. Rîmnicu Vîlcea nu mai este 
oraș de pensionari ; 20,30 — Film ar
tistic : „Sfîntul la pîndă“. Coproducție 
franco-italiană cu Jean Marais ; 22,05 
— TELEJURNALUL DE NOAPTE și 
buletinul meteorologic ; 22,25 — „Gla
sul roților de tren“ — emisiune muzi
cală ; 23,10 — Telesport.

Programul II: 19,30 — TELEJUR
NALUL DE SEARĂ. Buletin meteoro
logic ; 20,00 — Reportaj-anchetă ;
20.30 Capodopere ale muzicii univer
sale ; 21,10 — Seară de teatru : Anto
logie Moliere.

LUNI: 17,30 — BULETIN DE ȘTIRI;
17,35 — Lumea copiilor — emisiune 
pentru copii ; 17,50 — EX-TERRA ’69 

.— emisiune concurs pentru tineretul 
școlar ; 18,50 — Criterii. Carnet cine
matografic ; 19,15 — Laureați ai Fes
tivalului cîntecului popular „Maria 
Tănase" — Craiova 1969 ; 19,30 — 
TELEJURNALUL DE SEARĂ. Bule
tin meteorologic ; 20,00 — ÎN ÎNTÎM- 
PINAREA CONGRESULUI AL X-lea 
al P.C.R. Secvențe din marea dezba
tere ; 20,15 — Intre metronom și cro
nometru — emisiune concurs ; 21,10 — 
Cîntă tenorul Ion Buzea (Interviziu- 
ne) ; 21,35 — Roman foileton : „Lunga 
vară fierbinte" (XI) ; 22,25 — TELE
JURNALUL DE NOAPTE și buletinul 
meteorologic ; 22,45 — Cadran — emi
siune de actualitate internațională.

MARȚI: 17,30 — BULETIN DE
ȘTIRI ; 17,35 — Lumea copiilor : „Hup 
și Hop" serial de păpuși (II) ; 17,50 — 
Studioul școlarilor ; 18,20 — Criterii.
Pe teme muzicale ; 18,45 — Din lumea 
științei. Laboratoare în aer liber ;
19,15 — „De pe Crișuri". Cîntece și 
dansuri populare ; 19,30 — TELEJUR
NALUL DE SEARĂ. Buletin meteo
rologic ; 19,45 — ÎN ÎNTÎMPINAREA 
CONGRESULUI AL X-LEA AL P.C.R. 
Cu carul de reportaj la Galați ; 20,15 

Seară de teatru : „Hangița" de Carlo 
•TColdoni ; 22,15 — TELEJURNALUL

DE NOAPTE și buletinul meteorolo
gic ; 22,35 — Prim plan : compozitorul 
Dimitrie Cuclin ; 23,05 — „Romeo și 
Julieta". Film coregrafic pe muzică de 
Ceaikovski realizat de studiourile so
vietice..

MIERCURI: 10,00 — Limba fanceză 
(reluare) ; 10,25 — Ce-ați dori să re- 
vedeți 7 Spectacolul de teatru : „Ro
chia" de Romulus Vulpescu. 15,00— 
15,50 — Transimisiune în direct de la 
lansarea navei cosmice Apollo 11 ;
17.30 — BULETIN DE ȘTIRI ; 17.35 — 
Lumea copiilor ; 17,50 — Studioul șco
larilor : Autografe pe cărți premiate ; 
18,25 — Dialog cu telespectatorii;
18,45 — Tribuna economică ; 19,15 — 
Trepte spre finală. Soliști și formații

participante la cel de-al IX-lea Con
curs al artiștilor amatori; 19,30 —
TELEJURNALUL DE SEARĂ. Bule
tin meteorologic ; 20,00 — Tele-cine- 
mateca : „Povestiri din Manhattan". 
Un film de Julien Duvivier ; 22,10 — 
Reflector ; 22,25 — TELEJURNALUL
DE NOAPTE și buletin meteorologic ;
22.45 — Teleglob — emisiune de călă
torii geografice. Imagini din Minsk; 
23.00 — Convorbiri literare.

JOI: Programul 1: 10,00 — Limba 
engleză (reluare) ; 10,25 — Limba ger
mană (reluare) ; 10,50 — Ce-ați dori să 
re vedeți 7 Filmul artistic „K.O.";
17,30 — BULETIN DE ȘTIRI ; 17,35 — 
Lumea copiilor; 17,50 — Circ pe 16 
mm ; 18,15 — Studioul pionierilor ;
18.45 — Un interpret îndrăgit al cît-
tecului oltenesc : Ion Luican ; 19,00 — 
Cromca ideilor ; 19,30 — TELEJUR
NALUL DE SEARĂ. Buletin meteo
rologic ; 20,00 — Transfocator ; 20,30
— Avanpremiera ; 20,40 — Seară de
teatru TV : „Improvizația de la 
Versailles" de Moliere ; 21,45 — Mo
nografii contemporane ; 22,00 — Con
sultație tehnică TV ; 22,15 — TELE
JURNALUL DE NOAPTE și buletinul 
meteorologic ; 22,35 — Criterii. Arte
frumoase ; 22,50 — Recital Gigliola
Cinquetti. Programul II: 19,30 Tele
jurnalul de seară; 20,00 — Concert 
simfonic; 20,45 — Un oraș pentru două 
milioane — reportaj-anchetă; 21,05 — 
Film serial: „Comisarul Maigret".

VINERI: 10,00 — Limba rusă (re
luare) ; 10,25 — Limba spaniolă (re
luare) ; 10,50 — Tele-enciclopedia (re
luare) ; 15,00 — Tenis de cîmp : Ro
mânia—U.R.S.S. (Finala grupei B din 
zona europeană a Cupei Davis) ; 18,30
— Studioul școlarilor ; 19,00 — Pe
scenele lirice ale țării : Galați—Bra
șov—Constanța ; 19,30 — TELEJUR
NALUL DE SEARA. Buletin meteoro
logic ; 20,00 — ÎN ÎNTÎMPINAREA
CONGRESULUI AL X-lea AL P.C.R. 
Secvențe din marea dezbatere ; 20,15
— Film artistic : „Urme în ocean" — 
producție a studiourilor sovietice;
21.35 — Muzică ușoară românească ; 
22,00 — Reflector ; 22,15 — Mult e dul
ce și frumoasă. Emisiune de limbă ro
mână ; 22,40 — TELEJURNALUL DE 
NOAPTE și buletinul meteorologic ; 
23,00 — Itinerar european : O Acropole 
a Franței: Chartres.

SIMBATA : Programul 1: 16,00 — 
Tenis de cîmp : România—U.R.S.S. ; 
18,00 — „Belle și Sebastien" (reluare) ;
19.15 — La volan — emisiune pentru
automobiliști ; 19,30 — TELEJURNA
LUL DE SEARĂ. Buletin meteorolo
gic ; 19,45 — ÎN ÎNTÎMPINAREA
CONGRESULUI AL X-lea AL P.C.R. 
Cu carul de reportaj la Timișoara;
20.15 — Tele-enciclopedia ; 21,15 —
Monografii contemporane : Porțile de 
Fier (IV) ; 21, 35 — „Vacanță muzi
cală" ; 22,15 — TELEJURNALUL DE 
NOAPTE și buletinul meteorologic ;
22.35 — Film serial „Comisarul Mai
gret" ; 23,25 — Epoca de piatră. Un
amuzant desen animat muzical. Pro
gramul II: 19,30 — TELEJURNALUL 
DE SEARĂ. Buletin meteorologic ;
19.45 — ÎN ÎNTÎMPINAREA CON
GRESULUI AL X-lea AL P.C.R. Cu 
carul de reportaj la Timișoara ; 20,15
— Trei melodii pe săptămînă. Muzică 
ușoară românească în primă audiție ; 
20,25 — Recitalul de sîmbătă seara. 
Basul loan Hvorov ; 20,45 — Roman 
foileton „Lunga vară fierbinte" — 
Nevinovatul disperat.

UZINA
DE

REPARAȚII 
GALAfl 

execută 
fi livrează

ferme și Întreprinderi agricole 
DE STAT I
COOPERATIVE AGRICOLE DE PRODUCȚIEI 
MEMBRI COOPERATORI Șl ȚARANI CU 
GOSPODARII INDIVIDUALEI

vă puteți procura;

O Seruri și vaccinuri
® Medicamente și dezinfectante

© Instrumentar și aparatură de 
uz veterinar și zootehnic 

PRIN UNITĂȚILE ȘI SUBUNITĂȚILE 
C.S.A. — D.G.A.T.M.

— Filialele întreprinderii de aprovizio
nare nr. 17,
— Farmacii veterinare,

;— Depozite județene de aprovi
zionare cu produse de uz zoo- 
veterinar.

Plata se face în numerar și prin virament.

- AGREGAT DE POMPARE tip D. 108-12”

- APARAT DE ALEZAT UNII PALIER PENTRU 

MOTOARELE D. 35 M, D. 36 M, D. 103, 
D. 107 ți D. 108.

- MAȘINA DE SUDAT ELECTRIC PRIN PUNCTE

- ANTRENOR CU ȘAIBA
pentru diverse mașini agricole

- NICOVALE PENTRU FORJA — tipul 63 kg, 
100 kg ți 150 kg.

- ROLE SIMPLE Șl DUBLE
pentru tractoare pe țenilă S. 80 ți S. 100.

pe bază de comandă fermă următoarele produse:

Institutul de Studii și Prospecțiuni 
pentru îmbunătățiri Funciare (I.S.P.I.F.) 
București, Șos. Olteniței 35-37 Sectorul 5 

ANUNȚĂ
— Deschiderea unui curs de perfecționare pentru specia

litatea Topografie — cu durata de 6 luni incepînd cu 
1 oct. 1969.

— Se primesc absolvenți ai fostelor școli Tehnice-agricole 
și horticole cu durata de 4 ani.

— Pe durata școlarizării, elevii vor primi salariul de la 
locul de muncă (adică salariul mediu pe ultimele 3 luni) 
care va cuprinde salariul tarifar lunar, premii și sala
riul personal.

— înscrierile se primesc pînă la data de 20 septembrie 
1969. Elevii vor fi supuși unei probe de examen la ma
tematică, (scris și oral) incepînd cu data de 25 septem
brie 1969.

— Se primesc candidați de preferință bărbați — stagiul 
militar satisfăcut — apți pentru muncă de teren.

— La examen candidații vor prezenta :
1. Diploma Șc. Tehnice de patru ani, în original;
2. Certificatul de naștere, în original;
3. Certificat de sănătate ;
4. Biroul de populație ;
5. Livretul militar.

Școala va funcționa la Liceul Agricol Poarta Albă, ju
dețul Constanța.

UZINA DE REPARAȚII 
DRAȘOV

produce și livrează fără 
repartiție

BASTONUL 
ELECTRIC 

destinat dirijării animalelor la pășunat, 
deplasarea pe căi de comunicație, pre
cum și la urcarea în vagoane și cami
oane.

Produsul este alimentat cu 2 baterii a 
1,5 v, debitînd la capul cu borne un cu
rent pulsator de 1500 v, nepericulos 
pentru sănătatea omului și animalelor, 
durata impulsului fiind foarte mică.

Preț de vînzare : 240 lei pentru uni
tățile de stat; 273 lei pentru unitățile 
cooperatiste.

*.»
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CALEIDOSCOP
IN UNIVERSUL
FLOREI
ROMÂNEȘTI
• In rezervația floristică de la Ponoare- 

Bosanci, Ia 11 km de Suceava — prin- 
tr-un curios fenomen natural — cresc plan
te originare din regiunile aflate în jurul 
Mării Negre și Mării Caspice. Printre 
acestea sint : stînjenelul pitic, trifoiul 
galben, frăsinelul și altele.

• în Delta Dunării 
sui generis denumită 
plaur. Este vorba de 
plutitoare, groasă de 
constituită din rădăcini de rogoz ori pi
pirig, de papură, rămășițe de otrățel, de 
castane de baltă, de nufăr ori de broscăriță, 
flori veștejite de nufăr, mătasea broaștei, 
lintiță și stînjenei, și în sfîrșit, 
numită „Săgeata 
tr-o împletitură 
ușoară.

• Degetăruțele 
plante cu flori 
tesc de degețelele răsfirate ale unui 
copii, sînt legate de fenomenele de gla- 
ciațiune din epocile terțiară și cuaternară. 
Florile păstrează de atunci „obiceiuri" 
care pot uimi pe oricine. Astfel, in timpul 
ninsorilor tîrzii care cad pe crestele Car- 
paților, petalele nu se feresc de fulgii de 
gheață, semn al unei străvechi aclimati
zări.

• Pădurea Frasinul, de lîngă Buzău, 
adăpostește, printre alte plante, o rari
tate care nu se găsește decît la noi în 
tară. Este vorba de SERRATULA CA- 
PUTNAJAE, o plantă cu frunzele în 
formă de rozete, din mijlocul cărora 
crește uneori cite o tulpină înaltă de

există o vegetație 
in mod obișnuit 

o pătură vegetală 
numai 0,40—1 m.

apelor" toate 
puternică si

din planta 
strînse în
destul de

montana).(Soldanella 
ale căror petale amin-

50—70 cm și chiar 1 m, care poartă în 
virf niște capitule cu flori ca cele de al
băstrele, însă de culoare albă-rozacee.

• Răspîndirea și înmulțirea frumoa
selor „flori de colț“ e asigurată prin pa- 
rașutare. Semințele acestor plante sînt 
purtate peste prăpăstii cu ajutorul unor 
minuscule... parașute care se pot vedea 
ușor cu ajutorul unei lupe. O floare 
poartă un număr mare de asemenea 
parașute.

• Slăbănogul, plantă cu tulpini ex
trem de fragede, aproape sticloase, ce 
crește în locurile umede cu sol mai gras 
are un fruct care se desprinde ușor, la 
cea mai 
nească a 
caracter 
tangere", 
atinge.

• In apropierea Mînăstirii Suzana, 
pe dîmbul mult aplecat spre malul drept 
al apei Tcleajenului, se înalță cel mai 
falnic fag din tot ținutul Ciucașului. Uri
așele lui rădăcini, ajunse pină la supra
față, consolidează întregul mal prin brațe 
puternice, de nezdruncinat, în timp ce co
roana lui imensă umbrește o suprafață 
de aproape 500 m.1 Sus, la baza crengilor 
arcuite, poate fi construită foarte bine 
o cabană de lemn cu zece paturi.

• In pădurile de pe întinsul cîmpii- 
lor noastre crește dedițelul. o plantă — 
„imitație de hrean". Frunzele dedițelului, 
frecate repede între palme, dau un miros 
înțepător, mai puternic chiar decît al 
hreanului.

• Gnra-lupului își împrăștie semin
țele într-un mod foarte ingenios. La 
această plantă, semințele stau pe tulpină 
în niște cupe. Cupa este acoperită de un 
„căpăcel" mai mare, de forma unei far
furioare. Cînd semințele ajung la matu
ritate. căpăcelul, prins numai într-un sin
gur punct de tulpină, s-a și uscat. Cînd 
o picătură de ploaie cade pe acest că
păcel, el se rupe, făcînd astfel ca mișca
rea lui bruscă să împrăștie semințele.

mică atingere. Numirea lati- 
„Slăbănogului" definește acest 

al fructului : „Impatiens, noli- 
adică : nerăbdătorule, nu mă

PENTRU IUBITORII DE FLORI
Florile de garoafe (Dianthus Caryop- 

hyllus sanperflorens), fie de la cele cul
tivate în sere (soiuri olandeze, italie
nești, americane etc.) ori de la soiurile 
cultivate în cîmp, vara, se vor recolta 
imediat ce bobocii florali încep să se 
desfacă și să se coloreze. Tăind florile 
după ce s-au deschis, ele își depreciază 
calitățile ornamentale și se păstrează 
mai puțin în vase. întreținute în condiții 
corespunzătoare, aceste flori superbe se 
pot păstra ca flori tăiate 7—8 zile în apar
tamente.

Crizantemele (Chrysanthemum L) cu 
•multiplele soiuri cultivate pentru flori, 
în cîmp sau în ghivece, considerate ca 
cele mai frumoase flori de toamnă, se 
vor recolta numai cînd acestea încep să 
se desfacă. Ele au proprietatea de a-și 
continua creșterea și înflorirea și în apă. 
Florile de crizanteme păstrate în apă 
pot să reziste ca decor 10—25 zile.

Florile de Ochiul boului (Callistephus 
chinensis Nees) fiind foarte apreciate ca 
flori de vară se recoltează cînd sînt în
florite. înflorirea lor în vase 
12—25 zile. Dacă se taie cînd 
bocite, ele rezistă mult în 
nu-și continuă creșterea.

Pentru a avea flori tăiate 
peste 40 de specii de plante cultivate, ele 
trebuie recoltate și păstrate într-un anu
mit mod. Florilor tăiate trebuie să li 
se schimbe zilnic apa iar în apă să se 
adauge 2 picături de amoniac și un vîrf 
de cuțit de sare. Unii pun în apă 2—4 
picături de oțet, alții adaugă 1/2 bucățică 
de zahăr, ori 112 aspirină sau cite 3—4 g 
de cărbune pisat.

La 2—3 
cozilor și 
frunze și 
nute la temperaturi scăzute se păstrează 
timp îndelungat fără să-și piardă cu
loarea, mirosul sau farmecul.

Din multiplele experiențe făcute, flo
rile de Ochiul boului ținute în apă la 
temperatura de +74° C s-au menținut fru
moase timp de 35 zile, iar la tempera
tura de +22° C, s-au păstrat numai 12 
zile. Aceste constatări pot fi luate în 
considerație la toate florile tăiate pentru 
vase, buchete, jerbe etc.

zile se taie 1—3 cm din baza 
se pulverizează puțină apă pe 
flori. De adăugat că florile ți-

poate dura 
sînt îmbo- 

apă, ■ însă
de la cele

„P E I SA J"
| ' ORIZONTAL : 1) Punct de plecare spre 

cabanele Capra Neagră, Cristianul Mare, 
; Postăvarul ș.a. — O cabană în Făgăraș 

(600 m. alt.) ; 2) Munții cu cabanele Ba- 
leia, Buta, ș.a. — A face fructe ; 3) Mi
nunatul lac vulcanic din Carpațî — Ca
bana la cea mai mare altitudine (2 507m) 
— Artist al gesturilor ; 4) La munte ! — 
Lac și pădure în preajma Capitalei — 
Nota bene ; 5) Punct pe hartă — Vîrf în

CREȘTE 
UNDE 
POATE

PLANTELE SÂNĂTÂTII*

Deasupra porții 
unei mînăstiri din 
localitatea Herre- 
nalb, (Franța), a 
crescut, mare și fru
mos, acest pin, a 
cărui vîrstă este de 
80 de ani. în regis
trele mînăstirii s-a 
găsit o însemnare, 
din care rezultă că 
în anul 1889 a 
apăru.' lăstarul, de
venit astăzi mîndrul 
copac, înalt de zece 
metri. Nu e nici o 
„minune" ; vîntul 
jucăuș a aruncai 
deasupra porții o 
sămînță care s-a 
dezvoltat, în pofida t- 
„Frații" acestui pin, crescuți în jurul mî
năstirii, au douăzeci de metri înălțime și 
sînt de trei ori mai groși.

Ceapa-aliment 
și medicament

vitregiei îndurate.

MAGGIE ȘTIE 
TREIZECI
DE CUVINTE
FRUMOASE

Nu e frumos să spui cuvinte urîte nicio
dată. Asta trebuie s-o știe chiar și o coțo
fană vorbitoare. Cine calcă regula merită 
să fie pedepsit. Iată un caz recent, care 
trebuie dat ca exemplu. La grădina zoolo
gică din Londra, trăiește, pe post de mare 
vedetă vorbitoare, o coțofană, numită 
Maggie. Ea știe peste treizeci de cuvinte 
frumoase, pe care le adresează cu plăcere 
vizitatorilor. In ultimul timp, însă, baga
jul de cunoștințe lingvistice i s-a mărit, 
dar într-un mod necorespunzător pentru 
o pasăre „bine crescută". Maggie a învă
țat cîteva înjurături cam pip irate. An
cheta acestui caz nemaipomenit a stabilit 
că nevinovata pasăre a „prins" înjurătu
rile de la paznicul din sectorul respectiv, 
pe umărul căruia obișnuia să se plimbe 
în fiecare zi, cite o oră—două. Directorul 
grădinii, scandalizat, a dispus aplicarea 
unor pedepse severe : Maggie a fost inter
nată în infirmerie, pentru „dezintoxicare", 
iar paznicul a primit o mustrare scrisă, 
cu avertisment.

Ceapa este o legumă cunoscută din 
vremuri străvechi, fiind cultivată cu mii 
de ani înaintea erei noastre. Se pare că 
ar fi originară din Asia occidentală și 
a fost introdusă în cultură, pentru prima 
oară, în China, Iran, Afganistan și re
giunea Mării Mediterane. Astăzi ea se 
cultivă pe scară largă în Europa, Asia, 
America de Nord și America de Sud, su
prafața cultivată atingînd 760 mii ha. 
cu o producție anuală de cca. 9,94 mi
lioane de tone. Aproape 1/3 din supra
fața mondială cultivată cu ceapă, se gă
sește în Europa (245 mii ha.).

Ceapa se cultivă pentru bulbi, tulpina 
falsă și frunzele sale, care se consumă 
atît în stare crudă, cît și sub formă pre
parată constituind un aliment important.

Pe lîngă utilizarea la mîncăruri, ceapa 
se mai folosește în industria conserve
lor alimentare și în industria farmaceu
tică. Prin acțiunea bactericidă a fiton- 
cidelor pe care le conține, această le
gumă este folosită cu succes la păstra
rea unor alimente, desinfectarea semin
țelor etc. Conținutul ridicat în zahăr, 
vitamina B 1, B 2, C, săruri minerale, 
substanțe albuminoide, uleiuri eterice 
bogate în sulfură de alii etc. determină 
prețioasele sale însușiri medicinale.

Acele persoane care desconsideră ceapa, 
excluzînd-o din alimentație fac o mare 
greșeală. Siliciul conținut de ceapă este 
foarte bine folosit de organism, influen- 
țînd pozitiv elasticitatea arterelor, con
sistența și durabilitatea lor. în combina
ție cu calciul, siliciul dă naștere la sili— 
catul de calciu atît de necesar pentru 
consolidarea sistemului osos, motiv pentru 
care ceapa se recomandă în alimentația 
copiilor, mai ales în cazurile de rahitism. 
Sulful, iodul și vitaminele pe care le 
conține ceapa, concură la combaterea reu
matismului și aterosclerozei. Fiton'id'de 
și celelalte componente o recomandă ca 
bun dezinfectant intestinal. Consumul de 
ceaDă în stare crudă ajută procesul de 
curățire a sîngelui și se răsfrînge favo
rabil și asupra altor organe, ca rinichi, 
plămîni etc.

Ceapa mai poate fi întrebuințată atît 
preventiv cît și curativ în combaterea 
multor boli de piele. Fiartă și terciuită 
în lapte, ceapa combate crampele abdo
minale.

Ing. Ion I. ROVENȚA

Rapiditatea 
dezvoltării plantelor -

Plantele care trăiesc în Europa centra- 
lă cresc cu 0,05 cm pe minut. îneît crește
rea lor nu poate fi observată cu ochiul 
liber. Există însă anumite plante care se 
dezvoltă mai repede și cresc cu mai mult 
spor. Astfel, vița sălbatică crește cu 5 cm 
pe zi, iar curpenii murelor chiar cu 7 cm 
în același interval de timp. Totuși, chiar 
și aceste dezvoltări rapide nu sînt vizibile.

Pe de altă parte, staminele unor plante 
balsamice cresc cu 200 la sută pe minut, 
iar creșterea corpusculilor cu polen poate 
fi urmărită foarte ușor la microscop.

Cercetătorii au stabilit, de asemenea, că 
florile de secară cresc cu 1,8 mm pe minut. 
Această creștere rapidă nu durează. însă 
decît cîteva minute, altminteri ar însemna 
că în 24 de ore aceste codițe să atingă lun
gimea de peste 2 m. Printre plantele care 
cresc foarte repede se numără și unele 
specii de bambus, care se lungesc în 24 de 
ore cu peste jumătate de metru.

masivul Ceahlău ; 6) Arbore cu flori albe, 
mirositoare — Vînt rece ; 7) Electrod po
zitiv — Drum sătesc ; 8) Stație între Fe
tești și Cerna Vodă — La Bacău ! ; 
9) Aici... la Măcin ! — Cu el îi stă bine... 
călătorului ; 10) Ca apele pîraielor de 
munte — Cabană în Făgăraș (1533 m. 
alt.) ; 11) Una și una ! — Cabană la care 
se poate ajunge de la Sovata, Tg. Mureș 
și Odorhei — Vită (fig) ; 12) Cabană, la 
680 metri altitudine, lîngă Cîmpulung 
Moldovenesc — Localitate cu un vechi 
far în Dobrogea.

VERTICAL : 1) Castel, trecătoare și ca
bană prin părțile Rîșnovului — Cabană, 
la 1710 m. alt. în zona Miercurea-Ciuc ; 
2) ...și una în pitoreasca regiune a Pre
dealului (1 243 m. alt) — Punct de ple
care spre cabanele Podragul, Turnuri și 
Arpaș ; 3) Fir — Frumoasă stațiune bal
neară. lîngă Tîrgu Ocna ; 4) în sezon ! !
— ... de vale, stațiune climaterică în Bi
hor — Vedeți să nu se încurce ! 5) Ae
rul înălțimilor — Alt punct pe hartă — 
Bluze înflorate ; 6) Privitor la vamă — A 
proveni ; 7) Tren (reg.) — Aur ; 8) „O- 
bîrșia" lui, o cabană la 1 400 m în munții 
cu același nume — în cantitate mare ; 
9) Reper ! — Gară de acces pentru ca
banele Valea Sîmbetei și Urlea — Ia
lomița, Prahova sau Argeșul ; 10) Copac
— Referitor la creșterea păsărilor;
11) Cabană turistică nu departe de Su
ceava (300 m. alt) — Strunește vînturile ;
12) Complex turistic - sportiv în munții 
Făgăraș — ...și cabană în munții Suria- 
nului, la 1 207 m. alt.

Ion PASCAL

E LA LUME ADUNATE
POLIȚIA... DEGHIZATĂ

Trei sute de polițiști 
new-yorkezi vor patrula 
de acum încolo în... tra
vesti, s-a anunțat la New 
York. Ei vor fi îmbrăcați 
în uniforme de portari, >n 
haine de damă și vor fi 
postați în apropierea locu
rilor unde frecvența scan
dalagiilor este mai mare. 
Pentru ca să-și poată duce 
la bun sfîrșit misiunea ce 
le-a fost încredințată, ei 
au urmat un program de... 
pregătire artistică. După 
cum declară primarul 
New York-ului, John 
Lindsay, acest detașa
ment a fost creat in urma 
succeselor înregistrate de 
un grup experimental de 
20 de polițiști, care au ac
tivat... în travesti.

dopul sticlei de șampanie 
poate sări cu o viteză de 
14 m pe secundă și atin
ge o înălțime de 12 me
tri. Forța acestui... proiec
til, e destul de mare — e- 
gală cu forța unei greu
tăți de 1 kg aruncată de 
la o înălțime de 10—15 
centimetri. Din zece pa- 
cienți aduși într-o perioa
dă destul de scurtă la cli
nica de oftalmologie di» 
Londra, patru erau picoli, 
care nu au știut să destu
pe atent sticle de șam
panie.

treacă razele galbene. Da
torită acestui fapt, obiec
tele astfel iluminate apar 
mult mai clare, iar minca- 
rea are un aspect mult 
mai apetisant ca de obi
cei. Noile becuri au pro
vocat un viu interes prin
tre proprietarii de maga
zine alimentare și restau
rante.

DOPUL BUCLUCAȘ
O cunoscută revistă me

dicală engleză previne pe 
consumatorii de șampanie 
să fie foarte atenți, căci

STICLA CARE MĂREȘTE 
POFTA DE MÎNCARE

Profesorul finlandez 
Ol vi Eriametse a fost pre
miat la expoziția de in
venții din Bruxelles pen
tru sticla prezentată de el 
acolo. Sticla e destinată 
confecționării becurilor e- 
lcctrice. Ea nu lasă să

REPTILA 
„DACTILOGRAFA"

Un mecanic, specialist 
in repararea mașinilor da 
scris din Tucson (Arizona) 
a fost solicitat recent să 
execute una dintre cele 
mai delicate operații din 
cariera sa : să „extragă" 
un mic piton de 1 m din- 
tr-o mașină de scris. I-a 
trebuit aproape o oră ca să 
execute „reparația" și să 
scoată reptila vie din locul 
în care se aciuase.



ȘTIINȚĂ ȘI TEHNICĂ-MERIDIANE
iNTÎLNIRi CU OAMENI DE ȘTIINȚA DE PESTE HOTARE

BIOLOGIA ARE NEVOIE 
DE SPRIJIN MATERIAL
De vorbă cu profesorul italian Antonio CICCARONE

La capătul unei foarte scurte vizite, pe care a făcut-o în țara noastră la invitația 
Academiei Republicii Socialiste România, profesorul Antonio CICCARONE, titularul 
catedrei de patologie vegetală a Universității din Bari, decanul Facultății de agri
cultură și directorul Institutului de patologie vegetală din același centru științific al Ita
liei, cunoscut pentru lucrările sale în domeniul micologiei, a răspuns la întrebările pe 
care i le-am adresat în numele cititorilor revistei „Agricultura".

— Sînteți de acord cu cei care 
afirmă că biologia resimte o anumită 
răminere in urmă, în raport cu ce
lelalte științe contemporane ?

— Nu. Aș spune, mai degrabă, că, bio
logia are nevoie de un sprijin material 
mai mare decît celelalte știinte.

Biologia fundamentală a făcut progrese 
foarte mari. în genetică. în domeniul aci
zilor ribonucleici și dezoxiribonucleici, al 
codului genetic etc, noile descoperiri 
sînt cu adevărat extraordinare. Poate că 
biologia aplicată nu tine prea bine pasul 
Ri aceste noutăți și, de aceea, cred că 
tocmai acest sector are cel mai mult ne
voie de sprijin material.

— Care considerați că sînt caracte
risticile microbioiogiei contemporane, 
domeniu în care se înscrie și specia
litatea dv. ?

— Cred că microbiologia este, actual
mente, un domeniu puțin prea general, 
în orice caz, cred că cele mai importante 
realizări ale sale sînt aplicațiile indus
triale și cele medicale.

în aria micologiei, cele mai noi și 
eficace eforturi se desfășoară, după pă
rerea mea. pe planul sistematicii și pe cel 
al fiziologiei ciupercilor.

— Cum apreciați rolul protecției plan
telor în condițiile proprii dezvoltării 

prin care trec acum agricultura și 
ramurile de activitate legate de ea ?

— Mi se pare esențial ca protecția 
plantelor să se debaraseze de viziunea li
mitată la interesele agricultorului. Ea 
trebuie să-și lărgească. în mod hotărît. 
sfera de activitate în domeniul conser
vării produselor agroalimentare. al trans
portului acestora, în domeniul protecției 
naturii. De aceea, aș spune că, în cîmpul 
de acțiune al protecției plantelor trebuie 
inclus, pe lîngă agricultor, și consuma
torul.

Este știut, pe de altă parte, că protec
ția plantelor este legată de anumite ne
ajunsuri care se manifestă pe plan igie
nic și pe cel al echilibrului natural. 
Aceste neajunsuri pot fi evitate sau. cel 
puțin reduse, datorită unui mijloc im
portant de care dispunem: lupta inte- 
grată-chimică și biologică.

— Ce impresie v-a lăsat activitatea 
cercetătorilor români care lucrează în 
domeniul biologiei și al protecției 
plantelor ?

— Mai degrabă, am rămas cu o dorință. 
Lucrările care se întreprind la dumnea
voastră în aceste ramuri ale științei sînt 
deosebit de importante și complexe. In 
timpul scurtei vizite pe care am făcut-o 
în România, am putut cunoaște o prea 
mică parte a acestor lucrări. De aceea, 
nutresc dorința de a reveni pentru a 
putea lua un contact mai substanțial cu 
această rodnică activitate.

Adrian COSTA

ORIZONTURI
UN NOU MARCATOR

Se știe că la împrăștierea îngră
șămintelor și la stropirea culturilor 
cu ajutorul mașinilor remorcate <le 
tractor trebuie evitată tratarea re
petată a unor suprafețe. Pentru 
marcarea marginilor de suprafețe 
tratate se folosesc țăruși, discuri 
fluorescente și chiar vopsele. Pentru 
efectuarea marcajelor speciale sînt 
necesare cheltuieli de timp și mun
că, iar folosirea vopselelor, nu este 
un mijloc prea sigur. Vopselele nu 
pot fi folosite pe timp umed, de
oarece ele sînt spălate ușor de ploa
ie și sînt vizibile numai în stadiul 
primar de creștere a culturilor.

In Anglia a fost construit un dis
pozitiv care, folosind un detergent, 
cjectează picături de spumă densă, 
la anumite intervale, pe cărarea 
făcută de tractor. Asupra acestei 
spume netoxice nu influențează 
timpul umed, iar picăturile de spu
mă se văd bine timp de 40 de mi
nute. Noul dispozitiv de marcare 
se compune dintr-un conteiner cu 
capacitatea de 5 galoni, un robinet 
cu trei canale și un furtun de cau
ciuc. Gazele de eșapament ale trac
torului sînt folosite pentru compri
marea lichidului din marcator și 
pentru pomparea lui sub presiune 
în furtun. Cheltuielile de exploa
tare sînt astfel cu mult mai mici 
decît cheltuielile pentru marcarea 
cu vopsele.

CETINA- 
UN FURAJ 
VALOROS

în Bulgaria, Ungaria și Aus
tria s-au desfășurat, în ultimii 
ani, cercetări pentru determina
rea valorii cetinii de brad ca 
furaj pentru animale și ca bază 
meliferă.

Experiențele întreprinse în Bul
garia au demonstrat că cetina de 
brad, administrată în hrana 
oilor-mame, a determinat o creș
tere de 14 la sută a producției de 
lină și o sporire cu 10 Ia sută a 
cantității zilnice de lapte.S-a adă
ugat, timp de 100 zile, în rația 
fiecărei oi, 300 grame cetină de 
brad. La lotul de experiență, ve
nitul pe oaie hrănită cu adaos de 
cetină a fost mai mare. Analizele 
făcute au arătat că un kg de ce
tină de brad conține 100 mg de 
caroten.

în Ungaria, Austria și în alte 
țări, cercetările efectuate au ară
tat că mierea obținută la stupi
nele situate in apropierea pădu
rilor de brad are o mare putere 
antibacteriană, de 64 de ori mai 
puternică decît mierea de salcim. 
Mierea de brad este foarte aro
mată, are un conținut mare de 
săruri minerale și poate fi utilizată 
ca aliment valoros în terapeutică. 
De aceea, se recomandă utilizarea 
apiculturii pastorale și staționa
rea în preajma pădurilor de brad.

A doua viață a turboreactoarelor
Pînă nu de mult, o dată cu scoaterea 

din serviciu a aparatelor de zbor, din 
cauza uzurii lor fizice, motoarele acestora 
erau aruncate pur și simplu la fier vechi 
— scrie revista „NAUKA I JIZNI" 
(U.R.S.S.).

După o carieră îndelungată și sute de 
mii de kilometri, parcurși pe drumurile 
văzduhului, puternicele motoare ieșeau, 
așadar, la... pensie. Cuiva i-a venit ideea 
de a prelungi activitatea acestor motoare, 
dîndu-le diverse întrebuințări. De data 
aceasta, pe... pămînt. Pentru „reangaja
rea" motoarelor de avion pledează faptul 
că ele posedă calități deosebite (randa
ment ridicat, greutate redusă, pornire ra
pidă. manevrare simplă și funcționare 
sigură).

Destinul „pămîntesc" al acestor pensi
onare a început pe... aerodromuri. Mo
toarele turboreactoare, montate pe o plat
formă specială, sînt, datorită jetului de 
aer fierbinte produs prin evacuarea ga
zelor, de neînlocuit la topirea gheții. To
pirea zăpezii de pe terasamentul căilor 
ferate în timpul unor înzăpeziri și distru-

Din presa străină

Eficacitatea unor noi insecticide
in combaterea gîndacului din Colorado

„PESTYCYDY"

După cum au arătat o 
serie de experiențe efec
tuate în Polonia și în alte 
țări, produsele pe bază de 
clor, folosite la tratarea 
culturilor atacate de 
gîndacul din Colorado, 
sînt, în general, toxice. 
Aceste substanțe prezintă, 
remanentă în sol și o in
suficientă selectivitate și, 
ca atare, pot provoca 
pierderi și faunei folosi
toare. Adesea, toxicitatea 
lor se răsfrînge asupra 
organismelor animalelor 
și omului care consumă 
din recolta tratată cu a- 
ceste insecticide. Din 
aceeași cauză, adesea se 
întîmplă ca produsele să 
nu poată fi livrate la ex
port.

Actualmente în lume se 
caută noi tipuri de insec
ticide, mult mai eficiente 
și care, în același timp, 
să fie lipsite de rema
nenta caracteristică.

La institutul pentru 
protecția plantelor din 
Poznan, au fost experi
mentate în ultimii ani, 
printre alte 26 de sub
stanțe de combatere a 
gîndacului din Colorado, 
următoarele insecticide i 
Birlane, o emulsie pro
dusă de firma Shell din 
Anglia, Zolone, fabricat 
în Franța, care se pre
zintă sub formă de sus
pensie, Unden din R.F. a 
Germaniei, tot sub formă 
de suspensie, Carbamult 
o suspensie produsă de 
firma Shering și Mesural, 
tot o suspensie fabricată 
de firma Bayer, ambele 
în R. F. a Germaniei. Do
zele de substanță activă, 
în grame la ha, folosite 
în experiențele efectuate, 
au fost următoarele : 230, 
600, 300, 450, 450.

Insecticidele au fost în
cercate în două localități 
diferite, pe terenuri cul

O noutate... motoare turbo-reactoare în 
agricultură.
gerea buruienilor ce cresc pe margine 
sînt alte cîteva din muncile pe care pu
ternicele motoare, ce săgetau înainte 
înălțimile albastre, le îndeplinesc cu ace
eași promptitudine.

Din cariera „terestră" a motoarelor 
de avion face parte — pe lîngă multe 
altele — și agricultura. La expoziția or
ganizată la Moscova pe această temă au 

tivate cu cartofi, pe su
prafețe de 15 ha, fiind a- 
plicate prin stropire, în 
timpul lunii iulie. Expe
riențele au avut în ve
dere stabilirea eficacității 
acestor preparate asupra 
gîndacului din Colorado, 
în diverse faze de dez
voltare a acestuia, cît și a 
eficacității insecticidelor 
la diferite perioade de la 
administrare. Probele au 
fost luate după metoda 
alegerii întîmplătoare. 
Cercetările au arătat, că 
cele mai avantajoase in
secticide sînt Unden și 
Birlane care au avut ur
mătorii indici de eficacita
te : după două ore — res
pectiv 99,76 la sută și 
99,5 la sută ; după cinci 
zile ele mai aveau o efica
citate de 98,45 la sută și 
98,17 la sută.

Gîndacii au fost împăr- 
țiți în 4 categorii de vîr- 
stă. Din acest punct de 
vedere, cel mai eficace 
s-a dovedit insecticidul 
Birlane, care a distrus 
sută la sută gîndacii de 
vîrstele 1—3, după două 
ore de la aplicare.

și fost prezentate cîteva aspecte agricole 
ale activității lor. Instalațiile create în 
acest scop au în vedere, de pildă, folosi
rea motoarelor turboreactoare la mașini
le de uscat semințe. Astfel, în localitatea 
Kirov, la o productivitate de 100 tone de 
semințe uscate pe oră s-a obținut o scă
dere a costului cu 29,5 ruble la tona de 
sămînță uscată. Pentru a beneficia și mai 
mult de eficacitatea motoarelor cu reac
ție, agricultorii le-au dus chiar pe... ogoa
re. De pe platforma pe care sînt montate, 
asemenea motoare încălzesc cu succes so
lul făcîndu-l potrivit pentru însămînțare. 
In această ipostază aviația ,,terestră" lu
crează în sovhozul „Koharo" din R.S.S. 
Gruzină și pe cîmpul experimental al sta
țiunii constructoare de mașini din Eg- 
vard. Pe de altă parte, motoarele turbo
reactoare instalate în grădini și livezi 
asigură cu jetul lor fierbinte de gaze o 
protecție certă împotriva înghețului. Nu 
trebuie uitată, de asemenea, posibilitatea 
utilizării lor la încălzirea serelor.

Deși se află la începutul „carierei" sale, 
aviația pensionară pare a avea anumite 
perspective deloc neglijabile pentru satis
facerea anumitor necesități ale agricul
turii.

N. MARIȘ

Chiar dacă este „artificială" ploia 
trebuie să cadă de la înălțime. Lucru 
ușor de realizat cu ajutorul acestor 
aspersoare verticale produse de 
firma Perrot.

GRÎU TIMPURIU DE ÎNALTA 
PRODUCTIVITATE

Oamenii de știință canadieni au 
stabilit experimental că griul se 
coace mai devreme și dă recolte 
mai bogate dacă este semănat in 
pragul iernii și dacă solul este aco
perit cu folii de masă plastică, care 
iarna îl feresc de geruri. Primăvara, 
sub acțiunea căldurii și umezelii, 
foliile se distrug, lăsind griul să 
germineze.

Această metodă a fost folosită 
pentru prima oară la Universitatea 
din provincia Manitoba, unde pe
rioada de germinare a culturilor 
este foarte scurtă. Recolta de grîu 
obținută în primul an a fost cu 14 
la sută mai mare, iar în al doilea 
an — cînd s-au folosit acoperiri din 
masă plastică mar eficiente — cu 
50 la sută mai mare decît în mod o- 
bișnuit, iar griul s-a copt cu 3 săp- 
tămîni mai devreme decît cel semă
nat primăvara.

In S.U.A. astfel de experiențe 
se efectuează la Universitatea din 
statul Dakota de nord. O firmă a- 
mericană experimentează în pre
zent efeciența acoperirilor din masă 
plastică și la alte culturi agricole.



AGRICULTURA PE GLOB
Vizita prof. N. Giosan

Grossbeeren, o verigă din lanțul 
unor cercetări complexe

Caracterizarea de mai sus, care defi
nește locul pe care îl ocupă Institutul 
de cercetări de la Grossbeeren (R.D. 
Germană) în ansamblul activității ști
ințifice avînd ca obiect plantele legu
micole, aparține directorului său, ama
bilul dr. J. Dehne.

Această unitate științifică, situată nu 
departe de Berlin, poate fi socotită 
intr-adevăr o parte a unui tot. Căci 
institutul de la Grossbeeren a stabilit 
relații de strînsă cooperare cu alte cî- 
teva institute de cercetări: cu cel de la 
Quedlinburg, unde se studiază fiziolo
gia plantelor, cu cel de la Magdeburg 
— care se ocupă cu problemele prelu
crării fructelor și legumelor, cu Insti
tutul de cercetări alimentare și chiar 
cu Institutul de cercetări pentru pros
pectarea piețelor, de la Leipzig. Se rea
lizează, în acest mod, o cooperare ba
zată nu pe simple înțelegeri verbale ci 
pe convenții scrise, care consemnează, 
cu strictețe, obligațiile reciproce.

In ansamblul acestor cercetări, acti
vitatea desfășurată la Grossbeeren re
prezintă, poate, veriga cea mai impor
tantă. Căci aci se stabilește printr-o 
permanentă legătură cu practica, prin
tr-o cunoaștere profundă a cerințelor 
producției, direcția actuală și de pers
pectivă a cercetărilor privind legumi
cultura. Cele patru secții ale institutu
lui — de tehnologie a legumelor cul
tivate în cîmp, a celor cultivate în sere, 
secția economică și cea de proiectare și 
construcții — furnizează astfel econo
miei soluțiile necesare dezvoltării aces
tui sector al agriculturii.

Relațiile cu unitățile de producție — 
de stat sau cooperatiste — sînt foarte 
strînse așa incit, din laborator sau din 
cîmpul experimental, rezultatele își gă
sesc o rapidă materializare pe zeci și 

sute de hectare. Recent, de pildă, au 
fost generalizate importantele concluzii 
ale cercetării într-o problemă spinoasă 
pentru practică: cultura castraveților. 
Diferențele mari de producție înregis
trate de la un an la altul, și de la o zonă 
la alta au impus această plantă atenției 
cercetătorilor. Experimentările au de
monstrat necesitatea trecerii de la cul
tura în cîmp liber la cea sub adăpos
turi de polietilenă, înalte de 2—2,5 m, 
în care devine posibilă și mecanizarea. 
Apreciind avantajele metodei, cu a că-

CALATORII DE 
DOCUMENTARE

rei popularizare și transpunere în prac
tică s-au ocupat cercetătorii înșiși, nu
meroase unități agricole au preluat și 
indicațiile primite.

De altfel, cultura legumelor sub adă
posturi de polietilenă este una din pre
ocupările de bază ale institutului de la 
Grossbeeren. Problemele — legate de 
construcție sau de tehnologie — se am
plifică mereu. Un rol determinant îl 
are industria a cărei producție desti
nată acestui sector al legumicultura 
este în continuă creștere și diversifi
care. La rîndul lor, solicitările legumi
cultorilor constituie, și ele, motorul 
dezvoltării continue a cercetărilor în 
acest domeniu. Diferitele tipuri de adă
posturi preconizate — pe care le-am 
întîlnit pe terenurile experimentale — 

marchează o evidentă tendință către 
construcții care să permită aplicarea 
tehnologiilor moderne.

Cercetătorii prezintă ca mai evoluate 
și mai potrivite condițiilor țării, adă
posturile cu lățimea de 6 m și lungimea 
de 30 m. Prin gruparea a cinci aseme
nea construcții se pot realiza „blocuri"

in Anglia

Aparat de „sudură" a foliilor de polieti
lenă.

In cursul vizitei pe care a făcut-o 
în Anglia, delegația de specialiști 
condusă de prof. Nicolae Giosan. 
președintele Consiliului Superior al 
Agriculturii, s-a întîlnit cu James 
Hoy și Jon Mackie, secretari parla
mentari ai Ministerului Agriculturii. 
Au fost abordate probleme privind 
cooperarea bilaterală în domeniul 
agriculturii.

Președintele Consiliului Superior 
al Agriculturii a avut, de asemenea, 
o întrevedere cu Cledwyn Hughes, 
ministrul agriculturii, pisciculturii 
și alimentației al Marii Britanii. Au 
fost examinate cu acest prilej căile 
de dezvoltare a colaborării tehnico- 
științifice, posibilitățile de lărgire a 
cooperării economice în domeniul 
agriculturii, precum și de extindere 
a schimburilor comerciale cu pro
duse agricole între România și 
Marea Britanie.

Delegația de specialiști s-a înapo
iat duminică in Capitală.

în care deplasarea tractoarelor și ma
șinilor agricole este mult ușurată. Spre 
posibilitatea unui consum redus de for
ță de muncă — de data aceasta în rea
lizarea construcției — tinde și proce
deul de fixare a foliilor de polietilenă 
pe schelete construite din țevi meta
lice, a căror montare se realizează fără 
sudură, prin simpla lor îmbinare.

Cercetătorii studiază în prezent și 
alte aspecte ale legumicultura sub po
lietilenă : efectul folosirii unor foi mai 
groase și deci mai rezistente, diferite 
metode de fertilizare, de tipuri de ilu
minare, raportul optim între tempera
tură și umiditate etc. Permanentul con
tact cu practica reprezintă pentru insti
tutul de la Grossbeeren o sursă inepui
zabilă de inspirații creatoare, o ade
vărată bază de lansare către noi obi
ective de cercetare.

Ing. Sonia DIRADURIAN

0 delegație 
de specialiști din 
agricultura R. P. 
Ungare vizitează 
România

Capi-Luni dimineața, a sosit în 
tală o delegație de specialiști din a- 
gricultura R. P. Ungare, condusă de 
dr. Imre Dimeny, ministrul agricul
turii șl industriei alimentare, care, 
la invitația președintelui Consiliului 
Superior al Agriculturii, face o 
vizită in țara noastră.

In aceeași zi, la amiază au începui 
convorbirile între ministrul agricul
turii și industriei alimentare al 
R. P. Ungare, Imre Dimeny, și pre
ședintele Consiliului Superior al 
Agriculturii, Nicolae Giosan.

După-amiază oaspetele, împreună 
cu președintele Consiliului Superior 
al Agriculturii, a vizitat Complexul 
zootehnic de la Oltenița.

IMAGINEA 
SĂPȚĂMÎNN

Aprecierea „performanțe
lor" biologice ale anima
lelor domestice, bazată 
pe cunoașterea descen- 
denților, pretinde un 
volum de calcule foarte 
mare. Rezolvarea lor efi
cientă este posibilă numai 
cu ajutorul mașinilor elec
tronice de calcul, de felul 
celei po care v-o prezen
tăm în imagine.

Ministrul agriculturii și indus
triei alimentare al R.P. Unșare, 
a avut marți dimineața o întrevede
re cu Mihai Suder, ministrul econo
miei forestiere. Oaspeții au făcut 
apoi o călătorie în județele Ilfov 
și Prahova. Ei au vizitat Combina
tul avicol al I.A.S. Periș, C.A.P. Iîu- j 
cov și I.A.S. Valea Călugâreaseă. .

Vicepreședintele Consiliului deS 
Miniștri, Iosif Banc, a primit 
miercuri dimineața pe dr. Dimeny 
Imre, ministrul agriculturii și indus
triei alimentare al R. P. Ungare.

La întrevedere, care a decurs în
tr-o atmosferă cordială, a participat 
Nicolae Giosan, președintele Consi
liului Superior al Agriculturii.

A fost prezent Imre Farkas, însăr
cinatul cu afaceri ad interim al 
R. P. Ungare la București.

Cu acest prilej au fost discutate 
unele probleme referitoare la dez
voltarea în continuare a colaborării 
și cooperării în domeniul produc
ției agricole între cele două țări.

Din nou problema agrară ocupă un 
ipațiu larg — chiar pagini întregi — în 
ziarele braziliene. De la data decretului 
prezidențial cu privire la aplicarea re
formei agrare au trecut aproape trei 
luni — perioadă în care atenția opiniei 
publice a fost solicitată de un foarte 
mare număr de studii și articole consa
crate agriculturii și, mai ales, raportului 
dintre acest sector important al econo
miei și ansamblul dezvoltării naționale.

De mai mulți ani, slaba productivitate 
(agricolă și discrepanțele uriașe în struc- 
tua proprietății asupra pămîntului cons
tituie doar un obiect de studiu, fără ca 
pînă acum să se fi trecut în mod practic 
la aplicarea unor soluții. Semnatarul a- 
cestor rînduri a vizitat Brazilia la sfîrși- 
tul anului 1967, cînd „Institutul Național 
pentru Reforma Agrară" a dat publici
tății un document cu privire la numărul 
proprietăților agrare și clasificarea lor 
după suprafețe. în acest raport se arăta 
că 80 de mari latifundiari dețin 20 de 
milioane de hectare, din cele 30 de mi
lioane de hectare cultivate. Celorlalte 
gospodării țărănești — aproape 2 900 000 
—- nu le revine decît 1/3 din totalul su
prafețelor pe care se practică agricultura. 
Acest document — foarte prețios prin 
constatările pe care le cuprinde — este 
și acum principalul act justificativ al 
decretului prezidențial privind inițierea 
reformei agrare. Este al cine știe cîtelea 
start în acțiunea, pînă acum niciodată 
Concretizată, ă reformei agrare. S-a scris 
în presa braziliană că, pînă acum, s-au 
elaborat circă 2 000 de proiecte agrare, 
fiind toate înmormîntate de latifundiari, 
Care dispun de o mare influență în de- 
ierminarea actelor politice ale statului.

PROBLEMA AGRARĂ ÎN BRAZILIA — 1969

Un start adevărat?
în acele cazuri cînd proiectele de re
formă agrară au ajuns în dezbaterea 
congresului național, întotdeauna ele au 
fost respinse, prin invocarea prevederi
lor constituționale cu privire la caracte
rul inalienabil al proprietății.

Problema agrară a continuat să apară 
pe agenda politicii economice în ciuda 
repetatelor schimbări care au avut loc la 
conducerea țării.

Guvernul președintelui Costa e Silva 
s-a arătat receptiv la îndemnurile Insti
tutului Național pentru Reforma Agrară 
de a se opera schimbări în Statutul pă
mîntului. Totuși, în 1967 și 1968, nu se 
luase nici o măsură concretă. Decretul 
din aprilie a.c. este cu atît mai sur
prinzător, cu cît el stabilește pentru 
prima oară posibilitatea de expropriere 
fără plata imediată prin bani, ci prin 
bonuri de stat, achitabile într-o perioadă 
de 20 de ani.

Cum se explică decretarea unei aseme
nea legi ?

Condiționarea reciprocă a agriculturii 
cu celelalte ramuri ale economiei națio
nale devine tot mai evidentă. La sesiunea 
CEPAL (Comisia economică a O.N.U. 
pentru America Latină) din anul acesta, 
majoritatea participanților au relevat 
faptul că productivitatea scăzută din a

gricultură provoacă mari dificultăți în 
funcționarea și eficiența mecanismelor 
economice din țările latino-americane. Și, 
nu este vorba doar de insuficiența pro
duselor agrare pentru industriile națio
nale care tind să se dezvolte, sau pentru 
consumul populației ; prețul de cost ridi
cat al materiilor prime din agricultură 
contribuie la slaba competitivitate a ță
rilor latino-americane pe piața interna
țională, la diminuarea posibilităților de 
desfacere.

în Brazilia, ca și în alte țărî latino- 
americane, se ajunge la concluzia că 
sporirea resurselor financiare necesare 
unui ritm mai rapid al creșterii econo
mice nu este posibilă fără schimbări pro
funde în structurile agrare. Tocmai de 
aceea obiectivul principal al decretului 
pentru reforma agrară din Brazilia este 
sporirea productivității în agricultură, pe 
calea schimbărilor structurale. Organis
mul de stat care va fi înființat pentru 
aplicarea decretului va asigura prin in
termediul viitoarelor „Asociații ale re
formei agrare* înzestrarea tehnică a noi
lor gospodării și înființarea unei rețele 
de învățămînt agricol.

Decretul pentru reforma agrară urmă
rește și stimularea acțiunii naționale de 
„ocupare* a teritoriului țării. Se știe că 

vaste regiuni ale Braziliei (aproape 2/3 
din teritoriul ei sînt nelocuite. în conse
cință, vor fi supuse exproprierii și colo
nizate în primul rînd proprietățile necul
tivate, lăsate în paragină.

Decretarea reformei agrare are și te
meiuri politice. Este cunoscut că, anul 
trecut, Congresul național a fost dizolvat, 
guvernarea exercitîndu-se, de atunci, ex
clusiv prin decrete prezidențiale, denu
mite „acte instituționale". Conștient de 
faptul că desființarea parlamentului și 
îngrădirea libertăților politice sînt pri
vite ca acte ale concentrării puterii, care 
stîrnesc opoziție, guvernul vrea să de
monstreze că el folosește puterile pe care 
și le-a asumat în direcții utile dezvoltării 
naționale. Astfel, prin „Actul instituțio
nal nr. 5" a fost interzisă achiziționarea 
terenurilor agricole din Amazonia de 
către societățile nord-americane, iar prin 
„Actul instituțional nr. 9", se deschide 
calea primei reforme agrare în Brazilia.

După experiența tristă a altor proiecte 
vizînd o asemenea reformă, se poate 
pune întrebarea dacă startul luat în 
1969 este tot fictiv sau real.

în studiile și analizele care apar în 
presa braziliană se poate întîlni deseori 
aprecierea că — avîndu-se în vedere 
complexitatea motivelor care stau la 
baza „Actului instituțional nr. 9", decre
tarea lui exprimă abordarea cu seriozi
tate a problemei agrare.

începerea și desfășurarea reformei a- 
grare va însemna o nouă confruntare — 
cu rezultate care încă nu se pot prevedea 
— între o tendință a progresului național 
și forțele care îl frînează.

Eugen POP


